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Книгоиздаване Наука Феърплей

Стр. 17

Над 140 изложители
на Софийския панаир

Стр. 2

Акад. Стефан Воденичаров
оглави БАН

Стр. 23

„Лудогорец” поиска преиграване
на мача с “Ботев” Пловдив

Стр. 11

Арх. Георги Бакалов
за приватизирането на НДК
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Под лупа

ЕК проверява БЕХ
за злоупотреба с монопол

Стр. 6

Недоволство

Пощенските шофьори
се вдигнаха на протест

Стр. 5

57 млн. лв. за неизплатени
заплати дължат на служители-
те си работодатели в страната,
съобщиха от Главната инспек-
ция по труда. Тази сума бе обя-
вена още в средата на ноем-
ври, но оттогава няма никаква
промяна. След намеса на аген-
цията обаче са платени около
60 млн. лв. на работниците през
изминаващата година. От сре-
дата на 2009 г. до ноември

57 млн. лв. неизплатени
заплати за 2012 г.

Няколко
ÄÓÌÈ

Валентин
ГЕОРГИЕВ

60 млн. лв. за забавени
заплати в периода януари-
октомври т.г. са изплати-
ли наши работодатели
след намесата на Инспек-
цията по труда. Други 57
млн. лв., или почти полови-
ната от “уловените”
задължения, обаче все още
“висят”. За повечето мал-
ки и средни предприятия и
наетите в тях тази тъжна
статистика е равнозначна
на хронична безизходица.
Защото при над 100 млрд.
лв. междуфирмена
задлъжнялост у нас тряб-
ва да си факир, за да оцеле-
еш без сътресения.

Как обаче да тълкуваме
думите на тези, от които
зависи оцеляването? Плев-
нелиев, който вчера публич-
но обяви, че страната ни
имала самочувствието на...
индустриална сила в регио-
на. Каква индустрия, какви
5 лева? Знае ли въобще ува-
жаемият господин на коя
държава е президент? Знае
ли, че страната ни е на
последно място в ЕС по
заплащане на труда, сред
първенците по безработи-
ца, с пропадащо образова-
ние и здравеопазване, уни-
щожено селско стопанст-
во, вече без тежка и лека
промишленост, както и без
военна отбранителна спо-
собност. И че отново сме
N1 по заплаха от още по-
голяма бедност. Справка -
Евростат.

Или да вземем Дянков,
чиято политика като цуна-
ми потопи бизнеса и смач-
ка потреблението през по-
следните три години.
Същият обаче с арогантно
самочувствие апелира към
останалите министри за
“реформи” при следващ уп-
равленски мандат. Или Кри-
сталина Георгиева, за коя-
то строгите рестрикции
по “затягане на коланите”
трябвало да продължат,
защото така сме впечат-
лявали Брюксел.

Хора извън времето. С
първосигнална активност,
която отдавна звучи като
подигравка. И като фанта-
стика, на която и те сами-
те не вярват.

Най-големи суми се дължат в строителството,
сочат данни на инспекцията по трудаИзвън

времето 2012 г. над 210 млн. лв. забаве-
ни трудови възнаграждения са
изплатени от работодатели
след проверките на инспекция-
та. Рекордьори в натрупаните
неизплатени заплати са градо-
вете София, Пловдив и Русе.

Нейни данни показват още,
че в 4% от проверените през
годината предприятия е допус-
нато забавяне на заплати. Най-
големи суми дължат работода-

телите на предприятия от ико-
номически дейности “Строител-
ство на съоръжения”, “Строи-
телство на сгради”, “Производ-
ство на хранителни продукти “,
“Търговия на дребно”, “Сухопъ-
тен транспорт”.

28 452 нарушения са уста-
новени от януари до октомври,
като са съставени 13 335 акта
от инспекцията. Сумата на
влезлите в сила наказателни

В стола на Регионалната здравна инспекция във Варна вчера бе открит с водосвет новият сезон на проекта
на Фондация БНП Париба България “Социална кухня”. За шеста поредна година с подкрепата на общината
в стола на инспекцията ще се хранят ежедневно по 100 души в периода от 3 декември до 31 март 2013 г.

постановления е над 16 млн. лв.
Сред най-честите допуска-

ни нарушения са неизплаща-
не на гарантирания минимум
от 60% от брутното възнаграж-
дение, неправомерни удръжки
от заплата, неначислени и не-
изплатени възнаграждения за
работа по време на официал-
ни празници, нощен и извъ-
нреден труд.

САЛАФИЗЪМ
НАД РОДОПИТЕ

Стр. 14

Стр. 15

ПОРЕДИЦА
ЗА АЕЦ „БЕЛЕНЕ”:

Стр. 4

Снимка БГНЕС
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Акад. Стефан Воденичаров е
новият председател на БАН,
избран от Общото събрание на
академията вчера. Той бе един-
ствен кандидат за поста. Присъ-
ствалите 97 членове на ОС из-
слушаха платформата на акад.
Воденичаров и отговорите на
зададените му въпроси, след

Акад. Стефан
Воденичаров
оглави БАН
Първата задача на новоизбрания председател ще е
подобряването на бюджета на академията за 2013 г.

което тайното гласуване пока-
за резултат 57 гласа “за”, 32
“против” и 8 бели бюлетини.

Стефан Воденичаров е ро-
ден на 1 септември 1944 г. в
София, завършил е ТУ-София,
от 1991 г. е професор, от 2004 г.
- член-кореспондент, и от 2012
г. - академик. Директор е на Ин-
ститутa по металознание, съоръ-
жения и технологии “Акад. Ан-

гел Балевски” при БАН. Ръково-
дил е 207 научни проекта, сред
които - проекти на НАТО и на
ЕС. БАН избира председател за
втори път тази година, след като
акад. Стефан Додунеков, огла-
вил академията на 11 юни, по-
чина през август.

В програмата си за следва-
щите 4 години акад. Воденича-
ров посочи, че академията тряб-

ва да разширява връзките си с
държавните институции и да се
отвори широко към обществото,
за да знаят всички какво рабо-
тят учените. Според него БАН
трябва сама да предлага реше-
ния по важни за страната въпро-
си. Особено място той отдели на
контактите на БАН с вузовете и
с индустрията и предприятията,
чиито собственици вече много
често не са български. Изходът
е БАН да им предлага по-добри
продукти от техните, като ги рек-
ламира достатъчно добре. Ак-
цент ученият постави и върху

темата за националната сигур-
ност и занемареното национал-
но самочувствие на българина.
За националната сигурност мо-
гат да работят и физици, химици,
биолози, както и хуманитарите,
а академията е длъжна да
поддържа националното само-
чувствие и духа на българина,
смята той. Акад. Воденичеров
изрази намерението си да на-
прави промени в Централното
управление, за да бъде то об-
щоакадемична администрация.

Първата ми задача ще е да
има по-достоен бюджет на БАН
за 2013 г., заяви новият предсе-
дател пред журналисти. ОС
прие вчера обръщение до НС,
че подкрепя искането на Насто-
ятелството на БАН за поне още
14 млн. лв., за да бъдат покрити
поне заплатите. В първите ми-
нути на новия пост Воденича-
ров бе повикан в НИМХ, където
журналистката Валя Ахчиева се
готвела да отправя нови упреци
за две купени преди две години
коли, които самата академия е
дала на прокурор.

Велиана ХРИСТОВА

Софиянци се зарадваха на първия си сняг вчера. Снежинките
за кратко успяха да се натрупат по столичните улици

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

о повод на скан-
дала с конкурса
на фонд “Научни
изследвания” в

Веднага след обявяването на номи-
нацията на прокурор Галя Гугушева се
появи информация за бързото й имотно
замогване през последните години, за-
еми към фирми на стойност близо поло-
вин милион и крупни дарения от и на
членове на семейството й. През същата
седмица, в която беше издигната канди-
датурата на г-жа Гугушева, приключи
едно от поредните дела срещу голяма
компания от имотния сектор, с което аз
и моето адвокатско дружество сме анга-
жирани, обяви адв. Иван Груйкин. Каква
е връзката между тази компания и про-
курор Гугушева? На пръв поглед само
името на адвоката на тази фирма и ней-
ното са еднакви. От публикации разбрах,
че въпросният адвокат е син на госпожа
прокурорката, пише Груйкин.

Делото ни срещу тази фирма приклю-
чи, очакваме окончателното решение на
ВКС. По време на процеса се запознах-
ме с всички останали подобни дела на

ко Турция реши
да строи ядрена
централа в бли-
зост до границата
си с България,

ГУГУШЕВИ СЕ ЗАМОГНАЛИ
ПРЕЗ ПОСЛЕДНИТЕ ГОДИНИ

фирмата. Натъкнахме се на изключител-
но интересни факти. Оказа се, че иден-
тичните с нашия казус дела от пострада-
ли клиенти срещу същата фирма са над
сто и двадесет, свидетелства Груйкин.
Защитникът детайлно обяснява в статия
за “Медиапул” как в нарушение на Зако-
на за съдебната власт разпределението
на “фамилните дела Гугушеви” е предпо-
ставено и са решавани от едни и същи
съдии на всички инстанции.

“Бившата СИК би завидяла на днеш-
ното българско правителство, но пък
може да се гордее с ноу-хау и кадри. В
никакъв случай нищо лично няма в това
семеен приятел на важен министър да
оглави ключов български съд - просто
бизнес!”, констатира Груйкин. “Потърпев-
ши са гражданите, предприемачите, ин-
вестиционният климат, правната сигур-
ност и стабилност, имиджът на страната
- на практика всички извън описаната
схема.”

Искат блокада на еврочленството
на Турция, ако строи АЕЦ край Резово

лиев турският му колега
Абдуллах Гюл обясни, че
страната му все още не е
взела решение дали ще
строи АЕЦ или газова
електроцентрала край
Резово, но каквато и да
бъде енергийната мощ-
ност, тя щяла да отгова-
ря на екологичните изи-
сквания.

Е к о о р г а н и з а ц и я т а
твърди, че построяване-
то на АЕЦ или ТЕЦ край
Резово ще постави под
огромна заплаха освен
природата в този неза-

сегнат от строителния
бум регион, част от При-
роден парк “Странджа”,
но и развитието на ту-
ризма по цялото Южно
Черноморие.

Еколозите напомнят,
че българската АЕЦ е
изградена край Козло-
дуй не само заради
възможностите за охлаж-
дане на турбините от
Дунав, но най-вече по-
ради посоката на ветро-
вете и минималната
опасност от трансгра-
нично замърсяване.

А
страната ни да блокира
членството на Анкара в
Европейския съюз, на-
стоя Националното
гражданско сдружение
“Природата за хората”.
Според еколозите бъл-
гарският президент при
посещението си в Турция
не е защитил национал-
ните интереси. По време
на визитата на Плевне-

Наши учени зад граница: Време е
за силен натиск върху властта!

Планк” - Германия, уни-
верситета в Цюрих и др.

Проблемите са кре-
щящи, на отговорни по-
стове са некомпетентни
хора и резултатите се
виждат, заявяват млади-
те учени. Проверихме, в
международните бази
данни шефът на фонда
Рангел Гюров има нула
публикации и нула ци-
тати, пишат младите. Те
заявяват, че биха се
върнали тук, но няма
условия да се прави
наука в “най-военизира-
ната страна в Европа”.
Според тях основните
решения са три - сред-
ствата във фонда да се
разпределят по про-
зрачни правила, да има
устойчив механизъм за
техния контрол и да се
прекрати безобразната
кадрова политика във

фонда и останалите ин-
ституции. Време е за си-
лен обществен натиск
върху властта, завършва
писмото.

След като младите
физици от СУ, организа-
тори на подписката, и
искането да се преразг-
леда конкурсът, обявиха
уличен протест за 5 де-
кември, вчера в ОС на
БАН бе получено писмо
от фонда. В него се
предлага ОС да излъчи
комисия, която да се за-
познае с документите от
конкурса. Такова писмо
в СУ не е получено, ка-
заха от вуза. ОС на БАН
обаче реши да покани
фонда в академията за
дискусия за дейността
му, в която да участват
и колегите им от вузове-
те. ОС подкрепя протес-
та на 5 декември.

П
МОМН млади български
учени от различни уни-
верситети и научни ин-
ститути в чужбина са из-
пратили отворено писмо
до президента, премие-
ра, председателя на
парламента и до про-
светния министър. Те из-
разяват възмущение от
конкурса и съпричаст-
ност с колегите си в
България. Подписалите
се са от университетите
в Бостън, Принстън, Ка-
лифорнийския техноло-
гичен институт, Харвард,
Йейл, Хайделберг, Пен-
силванския университет,
Института по молекуляр-
на патология - Австрия,
Университета на Ви-
ена, институтите “Макс
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Äíåñ áúëãàðñêèòå
ãðàæäàíè ñà ïî-ñèãóðíè
çà ñåáå ñè è çà äåöàòà ñè‘ Премиерът и вицето му сложиха розовите си очила

в Америка и поздравиха ГЕРБ за рождения ден

СДС не е просто партия, СДС е идея и аз не съм
си тръгнала от идеята, каза в тв интервю Надежда
Нейнски. На 26 ноември, когато Националният съвет
на СДС изключи трима свои депутати, тя обяви в
отворено писмо, че напуска партията. “С днешното
решение СДС ме напусна”, написа Нейнски.

Виждах как СДС се разминава с очакванията на
хората и прецених, че за мен е по-важно да остана
при тях и това, което очакват, обясни Надежда Нейн-
ски. СДС се отказа от смисъла на това, за което беше
създаден, а това не беше обслужване на конюнктур-
ни идеи, категорична бе евродепутатката. Тя обясни,
че това е процес, продължил дълго време, “но това,
което се случи през последните месеци и седмици,
наистина надмина очакванията на всички”.

Нейнски отказа да коментира призива на Янев-
Марешки десните избиратели да се обединят. “Това е
не цирк, а направо фарс”, така Надежда Нейнски опре-
дели номинацията на СДС за конституционен съдия.

“Знаете ли кога се развали Синята коалиция - тя
се взриви от факта, че предложих общи органи на
управление в националната, местната и европейска-
та власт. Винаги съм смятала, че десницата, за да
отговори на очакванията, да бъде двигател в полити-
ческото пространство и гарант срещу подмяната,
трябваше неговите лидери да имат дързостта да
направят следващата крачка”, изтъкна евродепутат-
ката, намеквайки за обединение на десницата.

С парите, които ще бъдат отпуснати по ОП “Транс-
порт” за следващия програмен период, може да бъде
извършено строителството само на три големи пътни
инфраструктурни проекта - завършването на магистрала
“Струма”, завършването на магистрала “Хемус”, както и
строителството на тунел под връх “Шипка”. Това заяви
министърът на регионалното развитие и благоустройст-
вото Лиляна Павлова вчера. Според нея ОП “Транс-
порт”, която тече в момента, е почти на 100% договоре-
на, като единствено се очаква чрез средства от нея да
се изгради и скоростен път Ботевград-Мездра.

По ОП “Регионално развитие” през следващия
програмен период се очаква да получим около 2
млрд. евро, каза Павлова. Новите средства ще бъдат
разходвани по много по-целесъобразен начин, за-
щото ние се поучихме от грешките, които направих-
ме през този програмен период, изтъкна тя и обясни,
че при стартирането на европейските програми голя-
ма част от бенефициентите не са били подготвени за
европейските средства.

“Те не бяха подготвени нито административно, нито
финансово, което доведе до това, че често предогова-
ряхме с Брюксел къде точно да бъдат насочени парите
по европейските програми”, посочи министърът.

Павлова коментира, че участието на бизнеса в
друга програма на ЕС - “Джесика”, която дава възмож-
ност за нисколихвено финансиране, не е особено
високо. Регионалният министър заяви, че чудесен
пример за проект по такава програма би било из-
граждането на цирк в столицата.

Млади социалисти:

Плевнелиев да се откаже
от увеличения си бюджет

Надежда Нейнски:

НАПУСНАХ
СИНЯТА ПАРТИЯ,
А НЕ СИНЯТА ИДЕЯ

НЯМА ДА ИМА
ЕВРОПАРИ ЗА НОВИ
МАГИСТРАЛИ

Около 10 млн. лв. може да отидат за
новородени и млади семейства, ако и МС се
лиши от допълнителните си 7,5 млн.

Нужни са спешни мерки за борба с
демографската криза, категорични бяха

членовете на Младежкото обединение в БСП

За спешни мерки за
борба с демографската
криза призоваха вчера
президента Росен Плев-
нелиев представители
на Младежкото обеди-
нение в БСП. Социалис-
тите внесоха в прези-
дентството своите пред-
ложения за справяне с
проблема. Една от иде-
ите им е Плевнелиев да
се откаже от предвиде-
ното увеличение на

средствата на админис-
трацията си и да ги пре-
насочи към новородени-
те деца.

“България е достиг-
нала социалното дъно и
мерките, които се пред-
приемат, са крайно не-
достатъчни. Дават се
празни обещания, мла-
дите хора са само част
от пейзажа. Много от тях
напускат страната, има
голямо обезлюдяване”,
коментира Ивайло Ли-
лов от изпълнителното

бюро на МО в БСП. Той
алармира, че всяка го-
дина страната губи на-
селение с големината
на средно голяма общи-
на, а повече от 1 млн.
българи са готови да на-
пуснат страната. “През
всяка от последните 3 г.
в България се раждат с
по 5000 деца по-малко”,
добави Вероника Дели-
балтова, зам.-председа-
тел на МО в БСП. Тя бе
категорична, че са не-
обходими спешни мер-
ки за борба с демограф-
ската криза.

Сред идеите на мла-
дите социалисти за сти-
мулиране на раждае-
мостта и младежите в
страната е администра-
циите на президентство-
то и Министерския съвет
да се откажат от увели-
ченията, заложени в бю-
джета им за 2013 г. Спо-
ред МО по този начин
ще се освободят около
10 млн. лв. От обедине-
нието внесоха идеите си
за стимулиране на мла-

дите в деловодството на
президентството. Те се
надяват, че като човек с
авторитет държавният
глава ще повлияе на
Министерския съвет да
се откаже от допълни-
телните 7,5 млн. лв., ко-
ито си предвиди за до-
година, очакват и по-ак-
тивната му политическа
позиция около обсъжда-
нето на бюджет 2013 на
второ четене.

Социалистите при-
помниха, че в началото
на 2014 г. ограничения-
та за работа на българи
в страните от ЕС ще от-
паднат. “Ако не се пред-
приемат бързи действия,
много хора могат да на-
пуснат страната”, преду-
предиха те. Младежите
изразиха готовност да се
срещнат с президента и
заедно да обсъдят демо-
графските проблеми.

ДУМА припомня, че
Младежкото обедине-
ние на БСП предостави
на парламента 23 свои
предложения, свързани
с повишаването на мла-
дежката заетост, подпо-
магането на младите
хора и повече подкрепа
за младите семейства.

Снимки Благовеста ЦВЕТКОВА

Павлета ДАВИДОВА
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кратки

Снимка БГНЕС

Дядо почина, след
като бе блъснат
на пешеходна пътека

75-годишен дядо почина в не-
деля, след като бе блъснат на
пешеходна пътека в Бургас. Инци-
дентът е станал около 10,50 ч. на
кръстовище в града. Дядото бил
ударен от “Пежо 206”, управлява-
но от 22-годишен младеж от Бур-
гас. Причина за инцидента е от-
немане на предимство от страна
на водача на автомобила.

Камион с 24 тона
хартия изгоря
на Е-79

Камион с 24 тона хартия изго-
ря в неделя през нощта на главен
път Е-79. Инцидентът станал в
1,30 ч., когато товарен автомо-
бил “Рено Магнум” пука гума край
моста на река Струма в мест-
ността Орловец, близо до Кресна.
В резултат на това товарът на
камиона - 12 ролки хартия, всяка
от които с височина около 2,40 м
и тегло 2 тона, се запалва. Въпре-
ки случилото се, 31-годишният
шофьор Ц.Н. запазил самооблада-
ние и отделил влекача от ремар-
кето. Изгорели са повърхностни
слоеве на хартията, като раз-
мерът на щетата ще бъде уста-
новен допълнително.

Тежък пътен инцидент в с. Енина се
размина за щастие без жертви и

пострадали. Ударените коли са общо
четири, като две от тях са били

паркирани. Причината и виновният за
сблъсъка тепърва ще се установяват

София, Пловдив
и Русе са с рекорд
по забавени заплати
С

Работодателите не са изплатили все още 57 млн. лв. на служителите си
офия, Пловдив и
Русе са градовете
рекордьори по за-
бавени заплати.
Това става ясно от

съобщение на Главната ин-
спекция по труда, според кое-
то след нейна намеса са из-
платени около 60 млн. лв. на
работници от предприятия в
цялата страна през 2012 г.
Дължими обаче остават око-
ло 57 млн. лв. От средата на
2009 г. до ноември 2012 г. над
210 млн. лв. забавени трудови
възнаграждения са изплатени

от работодатели след провер-
ките на инспекцията.

В 4% от проверените през
2012 г. предприятия е допус-
нато забавяне на заплати, по-
казва проверката на инспек-
цията. Инспекторите уточня-
ват, че се очертава тенденция
за намаляване на периода, за
който работодателите дължат
неизплатени трудови възнаг-
раждения, като забавянето
рядко надхвърля два-три ме-
сеца.

Най-големи суми дължат
работодателите на предпри-

ятия от икономически дейно-
сти “Строителство на съоръ-
жения”, “Строителство на
сгради”, “Производство на
хранителни продукти“, “Търго-
вия на дребно”, “Сухопътен
транспорт” и “Производство
на метални изделия, без ма-
шини и оборудване”.

28 452 нарушения са ус-
тановени от януари до октом-
ври 2012 г. Те се отнасят за
неизпълнени задължения на
работодатели да начисляват
и изплащат уговорените тру-
дови възнаграждения, за не-

изплащане на гарантирания
минимум от 60% от брутното
възнаграждение. Сред нару-
шенията са и неправомерни
удръжки от заплата, неначис-
лени и неизплатени възнаг-
раждения за работа по вре-
ме на официални празници,
нощен и извънреден труд и
неизплатени обезщетения за
трудов стаж и професионален
опит. За всички нарушения са
съставени 13 335 акта.

Сумата на влезлите в
сила наказателни постанов-
ления е над 16 млн. лв.

Силният
вятър в

Добрич
събори

дърво върху
мрежата на
тролейбусния
транспорт,

поваляйки
електрически

стълб на
бул.”Добричка

епопея”

Снимка ПРЕСФОТО/БТА

 Г-н Петков, ще се
разбере ли истината за
случилото се в село Кои-
ловци?

- Като народен пред-
ставител ще направя всич-
ко възможно истината да
се разбере, защото това е
в интерес на обществото.
Хората не бива да бъдат
лъгани по този циничен
начин, както прави в мо-
мента правителството. От-
говорите, които получих на
зададените въпроси, са
главно лъжи и небивали-
ци. Населението на Кои-
ловци и в района е в страх,
постоянно се пускат вер-
сии, народното творчество
няма граници. Всичко това
е резултат от неадекватно-
то поведение на българ-
ското правителство. Всич-
ки ние сме заинтересова-
ни да направим всичко
възможно истината да до-

От 16 случая на вари-
цела в Пернишка
област 13 са на деца
от ОДЗ “Радост” и

В ПЕРНИК
ПЛЪЗНА
ШАРКА

ЦДГ “Българче” в Перник,
показва справката на Ре-
гионалната здравна ин-
спекция за периода 11-25
ноември. Здравните ин-
спектори установили и три
случая на скарлатина. За-
болелите са деца  от 3 до
7 г., които също посещава-
ли детски заведения. Бол-
ните от варицела и скарла-
тина се лекуват амбулатор-
но при личните си лекари.
Епидемично гнездо на ви-
русен хепатит отново е ре-
гистрирано в пернишкия
ромски квартал Хумни дол.
До 25 ноември в махалата
са се заразили четирима,
а от жълтеница - 9 човека.
Регистрираните случаи в
Перник са 7. Заболелите са
на възраст от 5 до 59 г.
Новозаразилите се в Трън
са двама - там болните
вече са 55, твърдят от РЗИ.

ВОЕННО-
ИНВАЛИДИТЕ
С ПЕНСИИ
МЕЖДУ 115
И 180 ЛЕВА

Пенсиите на военноинва-
лидите у нас са между 115 и
180 лева на месец, което е
дори по-малко в сравнение с
инвалидите, които не са със
специален статут на военни.
Това заяви вчера Петър Вел-
чев, председател на Съюза
на военноинвалидите и пост-
радалите, по повод Междуна-
родния ден на хората с ув-
реждания. 6777 са военноин-
валидите и военнопострада-
лите у нас, в организацията
членуват 4471 инвалиди в 93
структури.  Велчев съобщи, че
в съюза редовно постъпват
оплаквания и от дейността на
ТЕЛК заради това, че военни
с над 70% намалена трудо-
способност се освидетелстват
с под 50%, което води до
допълнително намаляване на
без това оскъдните доходи.
Част от колегите имат психич-
ни заболявания и при това из-
куствено намаляване на про-
блемите им от ТЕЛК те биват
оценявани като трудоспособ-
ни и това излага тях и обще-
ството на риск, алармира Вел-
чев. Той призова общините
също да вземат участие в
подпомагане на пострадали-
те при изпълнение на воен-
ния си дълг.

Румен Петков:

Властта лъже цинично
за Коиловци

Преди два дни на пресконференция в Плевен по повод
инцидента в село Коиловци, при който местни жители рани-
ха граждани на Франция, евродепутатът Илияна Йотова
обяви, че ще потърси съдействие от френските си колеги за
изясняване на казуса. По този повод ДУМА потърси депу-
тата от Коалиция за България Румен Петков, който е наро-
ден представител от Плевен

Интервю на Павлета
ДАВИДОВА
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стигне до българските
граждани.

Невероятно грозно е от-
ношението на държавата
към българските участници
в инцидента в Коиловци.
Франция си прибра своите
хора, които направиха опит
за убийство на българ-
ски граждани, пренасяха
наркотици на територия-
та на страната и проникна-
ха незаконно в България.
Българските компетентни
органи не повдигнаха ни-

какви обвинения срещу тях,
а наказаха полицай, който
всъщност спаси живота на
двама българи и който пре-
дотврати много тежки
престъпления. Това е мно-
го грозен показател за от-
ношението на правителст-
вото към българските
граждани.

 Защо управляващи-

то от въпроса, който зада-
де, даде възможност и Ев-
ропейската комисия да за-
яви, че отговорите трябва
да се търсят от българско-
то правителство. Нежела-
нието на правителството да
обясни случилото се ни
кара да търсим информа-
ция от френските власти.

- Какво възнамерява да
предприеме БСП оттук
нататък?

- Ще продължим да на-
стояваме за създаването на
анкетна комисия, за да се
изясни случаят. Аз се надя-
вам, че след повече от ме-
сец неявяване на министъ-
ра на вътрешните работи и
на комисията по вътрешна
сигурност и обществен ред
в Народното събрание той
все пак ще се появи. Най-
вероятно през следващата
седмица ще ангажираме и
министерството на външни-
те работи, защото остана-
лите ведомства демонстри-
рат категорична неспособ-
ност и нежелание да се
грижат за националната ни
сигурност и да се грижат за
българските граждани. Ще
изчакаме първо да получим
информация от Франция.

 Кога очаквате резул-
тати?

- Днес или утре госпо-
жа Йотова ще ангажира
френските си колеги в Ев-
ропарламента, не бих се
ангажирал със срокове за
отговора им.

те отказват да
изяснят ситуация-
та и да кажат как-
во точно се е слу-
чило?

- Нямам обясне-
ние защо това
българско прави-
телство обслужва
чужди интереси, не-
способно е да се
грижи за национал-
ната сигурност на
страната, както и за
спокойствието на
българските граж-
дани. Потресен съм
от това, което чух от
Агенцията за наци-

онална сигурност - оттам
лъха незаинтересованост,
некомпетентност и непод-
готвеност.

 Евродепутатът от
левицата Илияна Йотова
обяви, че ще използва
възможността да засегне
казуса и в Европейския
парламент. Необходимо ли
е Европа да се намеси, за
да се разбере какво се
случва в България?

- Трябва да благодаря
на госпожа Йотова, защо-
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нимка, на която момченце и моми-
ченце, които са около първи-втори
клас, позират, показвайки среден
пръст пред портрет на Кирил и Мето-С

дий, предизвика истински бунт в социал-
ната мрежа. Под снимката стоят думите:
“Върви народе възродени, към светла
бъднина върви!”

ДУМА пуска част от реакциите на скан-
далното фото от интернет:

1. Родител - Защо се възмущавате, бе?
Защо не се възмутите от примера “Фънки”?
Това виждат, това правят, не е забранено,
нито порицано - значи е добро! Ако зависи
от мен, тази тв порногрофска и просташка
пасмина и водеще и участници за отрица-
телно време ще бъдат поставени на място-
то им !НРАВСТВЕНА ПОЛИЦИЯ задължи-
телно трябва да бъде създадена!

2. Цецо - Някой малоумник ги е накарал
да го направят, едва ли тези сладури знаят
какво всъщност означава това...

3. Даниел Иванов - Това поведение е
резултат от възпитанието, което им дават в

училище сега, може би проблемът не е в
децата, те генерират идеи от обществото, в
което растат и явно показват резултата от
това възпитание - у дома, в училище и на
улицата!

4. Радко Любенов - Това за всеобщо
съжаление не е проблем на децата, със
сигурност родителите им са пълни боклуци,
иначе ако бяха възпитани нямаше да има
такъв израз на простотия от страна на тия
малчугани, децата си търсят внимание, ко-
ето не са получили вкъщи.

5. Костадин Асенов - Браво на децата!
Чалга поколението което ги е създало, да
се гордее с тях.

6. Калина Малина - И държавата, и всич-
ки крадливи организации да бъдат осъде-
ни. Предлагам тях да ги накажем - като ги
изпратим да метат и чистят улиците! Схва-
щаш ли, няма я държавата!

7. Пламен Петров - Я сега по 1000 лв.
глоба за родителите им. А малките галфон-
чета всяка сутрин да пеят “Върви народе
възродени” пред цялото училище.

понтанен протест
започна в Централ-
ната пощенска раз-
пределителна стан-
ция в неделя вечер-

Пощенските шофьори
се вдигнаха на протест

С

След спонтанното недоволство на служителите се стигна
до преговори с ръководството на дружеството

та. Входът на пощенската
станция във Враждебна беше
блокиран от автомобили на
компанията. Десетки шофьори
се събраха и се заканиха да
спрат работа, а това пък по-
стави под риск доставките на
кореспонденцията на хиляди
българи. Хората настояваха

ръководството да спре увол-
ненията и да им осигури нор-
мални условия за работа. Те
разказаха, че пътуват дено-
нощно, нощуват в мизерни
квартири и получават ниски
заплати. Най-високото месеч-
но възнаграждение на шофь-
ор било 485 лв. Основното
негодувание на служителите
бе, че е въведена нова GPS
система, която ги ощетявала.
Представителят на пощите
Венцислав Кръстев заяви, че

шофьорите не желаят да
бъдат контролирани.

След протестната акция
представители на ръководст-
вото се били споразумели с
демонстрантите по основни
техни искания.

Проблемите в “Български
пощи” се появиха, след идея-
та за приватизация. Най-ост-
ро реагираха синдикатите,
които обвиниха кабинета, че
умишлено недофинансира по-
щенските станции. Тяхната

информация сочи, че у нас
има 2980 пощенски станции,
като 80 процента от тях са в
труднодостъпни райони и там
имат по-скоро социална, от-
колкото икономическа функ-
ция. Синдикалистите обявиха,
че през последните десет го-
дини държавата не е дотира-
ла пощите, макар че е длъжна
да го прави съгласно законо-
дателството на ЕС. В момента
в “Български пощи” работят
около 13 000 души.

Р

аботниците от ВМЗ в Сопот ще започнат ефективни стачни
действия на 13 декември и ще продължат до сключване на
споразумение, удовлетворяващо стачните искания, съобщи-
ха от КТ “Подкрепа”. Работниците настояват за изплащане
на дължимите трудови възнаграждения. След подписано
споразумение на 20 ноември между мениджърския екип на
дружеството и ръководствата на КНСБ и КТ “Подкрепа”
трябваше да бъдат изплатени заплатата за септември и
авансът за октомври. Към настоящия момент на работниците
и служителите вече се дължат и авансът за ноември и за-
платата за октомври, като общо за четирите плащания на
3100-те оръжейници достигат до 2,3 млн. лв. без осигуровки.
Обединеният стачен комитет и синдикалните ръководства
на КНСБ и КТ “Подкрепа” в дружеството са категорични, че
стачните действия ще продължат до изплащане на всички
дължими суми към персонала.
ДУМА припомня, че след поредица протести на работници-
те се взе решение заплатите им да бъдат изплатени. Един-
ствените пари, които получиха, са  по 60 лв. от заплатата за
септември. На 5 ноември пък стана ясно, че само “Емко”
ЕООД има шансове да купи дружеството. Двама от тримата
участници, подали документация в Агенцията по приватиза-
ция, не отговарят на условията на стратегията за раздържа-
вяване на дружеството и отпадат от по-нататъшно участие.

Рибарска лодка се е разби-
ла в скала и трима души са бед-
ствали цялата нощ в морето край
Синеморец срещу неделя. Инци-
дентът е станал около 23,30, ко-
гато на телефон 112 е подаден
сигнал за бедстващи в морето
мъже на 60, 62 и 64-годишна
възраст. Хората успели да се
спасят на една скала. Спасител-
ната операция на екипи от “Гра-
нична полиция” и “Морска адми-
нистрация” е продължила през
цялата нощ. Посредством спаси-
телен пояс и въже единият от
мъжете е спасен. След утихване
на вятъра вчера рано сутринта
са спасени и другите двама. Те
са извадени на пристанището в
Царево, където ги е чакал екип
на Спешна медицинска помощ.

СПАСИХА
РИБАРИ,
БЕДСТВАЛИ
ЦЯЛА НОЩ
НА СКАЛА
В МОРЕТО

Във ВМЗ в Сопот
готвят стачка

коло 50% от собствениците на кучета в България изхвърлят
малките им на улицата или извън населеното място, а 80%
от домашните кучета в България се гледат навън. Това сочи
изследване на социологическата агенция “Галъп Интер-

Р

О

дравната мини-
стърка Десислава
Атанасова бе по-
четен гост на раз-

ПОЛОВИНАТА СОБСТВЕНИЦИ
НА КУЧЕТА ИЗХВЪРЛЯТ
МАЛКИТЕ ИМ НА УЛИЦАТА

нешънъл”, направено по
поръчка на организацията
за защита на животните
“Анимал Рескю София”.

Според първото по рода
си такова проучване броят
на домашните кучета в
България е 2 400 000, а
една трета от собственици-
те на кучета имат и котка.

Проблемът с бездомни-
те кучета в България няма
да се реши, докато не се
въведе истински контрол
върху собствениците и кул-
турата на отглеждане не започне да се повишава, коментират от
“Анимал Рескю София”. Едва 17% от домашните кучета са кастри-
рани, при това само в градовете. Според организацията за четирите
години, откакто се работи целенасочено по проблема с бездомните
кучета, контролиращият орган от Министерството на земеделието -
Българската асоциация по безопасност на храните, не е глобила
нито един собственик за изоставяне на животно.

обществото, за подпома-
гане обучението на спе-
циалистите за професи-
онална работа с деца с
разстройство от аутис-
тичния спектър.

През май се проведе
Кръгла маса с предста-
вители, на която бяха
представени добри ев-
ропейски практики по
отношение на качество-
то на обучение и живот
на хората от аутистич-
ния спектър. Посланици
на добра воля на иници-
ативата за 2012 г. са

Цветан Цветанов, Йор-
данка Фандъкова и по-
сланикът на Дания у нас
г-н Коре Янсон.

Статуетката на награ-
дите е изработена бла-
готворително от големия
български скулптор
проф. Иван Славов.

З
даването на наградите
“Малкият принц”. Награ-
дата, която се връчва от
фондация “Стъпка за не-
видимите деца на Бълга-
рия” и сдружение “Таци-
тус”, обединени във фон-
дация “Фонд за терапии”,
се дава за принос в по-
вишаване информира-
ността на обществото за
заболяването, за приоб-
щаването в училище и в

Около 80% от учениците между 6 и
10 клас в Добрич разполагат на ден с
около 5 свободни часа, през които се
чудят какво да правят. Това съобщи
председателят на местната комисия за
борба с противообществените прояви
на малолетни и непълнолетни Росица
Добрева. Тя се позовава на проучване
за организацията на свободното време
на учениците. Анкетата обхваща 540
ученици от училища с различен про-
фил - основни, средни, професионални
гимназии, но отговорите били порази-
телно еднакви.

Наблюдава се тенденция към зани-
мания и проявени интереси, които не
изискват особени усилия и интелектуа-

УЧЕНИЦИТЕ В ДОБРИЧ
ПРАХОСВАТ ДНИТЕ СИ В СКУКА

Дана РУСЕВА лен капацитет, заяви Добрева.  10% от
анкетираните са посочили, че са били
на кино, театър, концерт, а още толко-
ва, че възнамеряват да посетят такива
прояви. Около 30% казват, че основно-
то им занимание е да стоят пред ком-
пютъра и да търсят най-вече музика.

 Добричките млади хора са много
уморени, тъй като 35% от тях посочват,
че искат да си почиват повече дори и
в учебно време. “Тези отговори поста-
вят много сериозни въпроси. Става
ясно, че училището все още е длъжник
на децата по отношение ангажира-
ността им в извънучебно време. Роди-
телската активност е ниска или отсъ-
ства, когато трябва да се организира и
насочи позитивно свободното време на
децата”, коментира Добрева.

ЗДРАВНАТА МИНИСТЪРКА
НА РАЗДАВАНЕТО
НА „МАЛКИЯТ ПРИНЦ”
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Дянков и еврокомисар Кристалина Георгиева вчера по време на
срещата между правителството и представителите на бизнеса

Б

България има самочувствието на индустриална сила
в региона, с постижението на няколко поколения. Това
заяви на срещата президентът Росен Плевнелиев.

“България е остров на стабилност в турболенти вре-
мена. България е добър съсед и уважаван партньор. Нис-
кият дълг и културата на стабилност създават пре-
димство. Не вярваме в лесните печалби и креативните
сделки. Били сме много пъти в криза. Знаем какво е да е
трудно. Не очакваме някой друг да ни спасява и да ни
прави реформите и да ни подари богатството”, каза
Плевнелиев. Това е стабилен фундамент за доверието
на инвеститорите и пазарите, допълни президентът.
Именно защото толкова пъти сме били в криза, днес сме
силни, каза още той.

Европейската комисия (ЕК) откри
официална процедура, за да разслед-
ва дали Български енергиен холдинг
(БЕХ) злоупотребява с господстващото
си положение на пазара за електриче-
ска енергия на едро в България. Коми-
сията е загрижена, че БЕХ може би
възпрепятства конкуренцията на паза-
рите на електричество на едро в Бълга-
рия и в съседните страни чрез терито-
риални ограничения. Подобно поведе-
ние би представлявало нарушение на
антитръстовите разпоредби на ЕС,
съобщават от пресслужбата на ЕК.

Комисията проучва някои от разпо-
редбите, съдържащи се в споразуме-
нията за доставка на електричество,
сключени от дъщерните дружества на
БЕХ. Възможно е те да ограничават
свободата на търговските им партньо-
ри да доставят електричество, закупе-
но от БЕХ, като определят къде да се

Плевнелиев:
България е остров на стабилност
в турболентни времена

Президентът Росен Плевнелиев
обмисля дали да наложи вето върху
Закона за фуражите заради отказа да
се обозначава наличието на генномо-
дифицирани организми. При гласуване-
то на второ четене беше направена
промяна в закона, с която отбелязва-
нето на ГМО в съдържанието на фура-
жите не е задължително за етикетите
и придружаващата документация, а
само на едно от двете места по избор

ЕК разследва БЕХ
достави електрическата енергия.
Съгласно въпросните разпоредби до-
ставяното от БЕХ електричество може
например да се препродава единстве-
но в България и не може да се изнася.

Тези договорни разпоредби могат да
представляват териториални ограниче-
ния и да доведат до нарушаване на еле-
ктроразпределението в единния пазар
и до раздробяване на пазарите за еле-
ктричество по национален признак.
Подобна практика би възпрепятствала
конкуренцията, като същевременно би
попречила на интеграцията на пазари-
те на електрическа енергия в ЕС.

Комисията е уведомила БЕХ и
българския орган за защита на конку-
ренцията, че е открила процедура по
случая.

Няма законоустановен срок за при-
ключване на разследванията за анти-
конкурентно поведение.

От Женския пазар в София
започнаха съвместните про-
верки на инспектори от
Българската агенция по безо-
пасност на храните (БАБХ) и
на сектор “Рибарство и кон-
трол” към Изпълнителната
агенция по рибарство и аква-
култури (ИАРА) вчера за не-
регламентирана продажба на
риба в навечерието на Никул-
ден.

Проверките ще продължат
до 7 декември. Вчера инспек-
торите на ИАРА не установиха
съществени нарушения. Акт
съставиха обаче инспекторите
на БАБХ. В един от проверени-

От Женския пазар в София започнаха
проверките на продаваната риба

те обекти рибата бе на откри-
то и не се съхраняваше в лед,
каквито са изискванията. Спо-
ред д-р Николина Кънчовска,
главен инспектор в БАБХ,
санкцията ще бъде акт за 500
лева. Проверяващите от БАБХ
установиха още липса на дек-
ларации за произход на риба-
та; някои търговци бяха с доку-
менти, чийто срок е изтекъл.
Често срещано в практиката на
търговците, установена от ин-
спекторите на ИАРА, е да по-
казват декларация за произ-
ход на част от рибата, а едно-
временно с нея да осъществя-
ват и нерегламентирана про-

дажба, посочиха от агенцията.
По време на проверката

обаче гневен продавач изско-
чи от магазин за риба и разго-
ни журналистите и фоторепор-
терите, като отправяше към тях
закани. Той обясни поведени-
ето си с това, че шефът му се
обадил, за да го предупреди
за проверката, и му наредил
да не разрешава да снимат
магазина.

Мургави продавачи на кон-
трабандни цигари пък питаха
за какво са проверките и след
като разрбраха, че не са за
тяхната стока, продължиха с
търговията.

В процес на изграждане в Бълга-
рия са около 300 нови пречиства-
телни станции за отпадни води
(ПСОВ), за да бъдат проектирани и
експлоатирани, ще трябват много
експерти, които да бъдат ангажира-
ни.  Средногодишно в страната
завършват 40-50 студенти по ВиК,
което е крайно недостатъчно, пред-
вид разширените нужди. Това каза
министърът на регионалното разви-
тие и благоустройството Лиляна
Павлова по време на конференция

Имало недостиг на специалисти по ВиК
“Предизвикателства при изгражда-
нето и експлоатацията на ПСОВ”,
която се състоя в София вчера.

 Това означава да се обърнем
към колегите от УАСГ - може би
трябва да се помисли за много по-
сериозен фокус върху броя студен-
ти, които завършват специалността
ВиК, каза Павлова. Според нея ще
са необходими и специалисти, които
могат да проектират и да се занима-
ват с подготовката на проекти за ев-
ропейско финансиране.

Бюджетът регистрира дефицит от
74.2 млн. лв. в края на октомври, съоб-
щи Министерството на финансите. Това
поставя под съмнение възможността за
изплащане на коледни добавки за пен-
сионерите. Управляващите вече много-
кратно посочиха, че решението за това
дали да се изплащат коледни надбав-
ки за възрастните хора и в какъв раз-
мер, ще зависи от данните за изпълне-
нието на бюджета към края на октом-
ври, припомня Mediapool.

Причина за дефицита е недостигът
на европейски средства в размер на
551.2 млн. лв., докато излишъкът в на-
ционалния бюджет е 477 млн. лв., со-
чат данните на Министерството на фи-
нансите. Дянков очаква до 7-10 декем-
ври Брюксел да се разплати за инфра-
структурните проекти, по които Бълга-
рия отбелязва напредък, и така да се

Президентът обмисля вето
върху Закона за фуражите

на производителя или търговеца.
Държавният глава каза, че се търси

решение и допълни, че е възможно да
има вето, но е възможно и да се поеме
ангажимент от парламента чрез промя-
на на друг закон, така че проблемът да
се реши. “Разбирам, че от парламента
се индикира възможност и желание да
се реши този проблем и по други начи-
ни - чрез промени в друг алтернативен
закон”, каза Плевнелиев.

Бюджетът с дефицит през октомври
намерят пари за пенсионерите.

От данните за изпълнението на
бюджета се вижда, че два месеца пре-
ди края на годината са събрани 82.5%
от планираните данъчни постъпления
(17.8 млрд. лв.) - 83.7% от преките данъ-
ци (3.2 млрд. лв.) и 82.1% от косвените
(9.3 млрд. лв).

Същият процент изпълнение се от-
чита и на приходите от социални и
здравноосигурителни вноски - 82.1%
(4.6 млрд. лв.)

Направените разходи до 31 октом-
ври са 74.4% от годишния разчет, като
спрямо миналата година нарастват
главно капиталовите разходи, социал-
ните и здравните плащания.

До края на октомври България е
внесла в бюджета на ЕС 682.6 млн. лв.
Фискалният резерв е 6.6 млрд. лв. при
7.2 млрд. лв. месец по-рано.

Правителството
праща бизнеса в
Индия и Китай

ългария ще запази
конкурентното си
предимство по отно-
шение на данъчна-
та среда поне още

Дянков вижда втори мандат, пита
министрите какви реформи ще правят

пет-десет години спрямо ос-
таналите страни в ЕС, защото
ние вече сме преминали през
трудните финансови и иконо-
мически реформи. Това заяви
финансовият министър Симе-
он Дянков на Седмата годиш-
на среща на бизнеса с прави-
телството, която се състоя вче-
ра в София.

В същото време той отбе-
ляза, че прогнозите за след-
ващата година и на ЕК, и на
МВФ, са за нулев растеж в
еврозоната и за минимален
растеж в ЕС, което трябва да
накара българските фирми
да се насочат към други па-
зари. Според него бизнесът
трябва да се подпомага да
излиза на нови пазари, като
тези в Близкия изток, Индия
и Китай.

Министърът на икономи-
ката, енергетиката и туриз-
ма Делян Добрев посочи, че
за следващата година пра-
вителството си е поставило
за цел преките чуждестран-
ни инвестиции в България
да достигнат над 3 млрд.ев-
ро.  И според него обаче
възможност за ръст на ико-
номиката е увеличаването
на износа и пренасочване-
то му към държави в растеж
като Китай, Турция, Индия.

Симеон Дянков обаче
вече вижда и втори мандат
на кабинета “Борисов”. Зато-
ва настоя всички министри
да декларират какви рефор-
ми биха направили, ако ос-
танат на поста си в следва-
щия кабинет. По думите му
колкото по-рано това се на-
прави, толкова по-добре, за
да не е част от  популистка
политическа кампания.

Дянков начерта няколко
основни приоритета. Първи-

ят е да имаме изпълним бю-
джет, което според Дянков
ще се случи още тази сед-
мица.

Вторият е правителството
да се разплаща навреме,
като в момента дълговете му
към фирмите са 135 млн.
лева, а неразплатеното ДДС
- 210 млн. лева. Друг приори-
тет е да се намали бюрокра-
цията.

Ако постигнем реформи в
енергетиката, здравеопазва-
нето и сигурността, ще има-
ме повишаване на икономи-
ческия растеж, смята оше
финансовият министър.

Еврокомисарят по между-
народно сътрудничество, ху-
манитарна помощ и реакция
при кризи Кристалина Геор-
гиева пък заяви, че Бълга-
рия има проблеми при реа-
лизирането на структурните
реформи,  подобряване на
бизнес средата и особено по
отношение на малкия и
средния бизнес и с високия
ръст на младежката безра-
ботица, който е 30%.
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Практично земеделие
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Месец декември ще ни изненада не само с повече сняг, но и със слънче-
во, макар и студено време. Според прогнозата за времето през месец де-
кември 2012 можем да очакваме повече сняг по високите части, повишена
облачност и условия за превалявания от сняг и температури, обичайни за
сезона. Температурите ще бъдат между - 50 и 150С, като средните варират

НОВИНИ

ИЗПЪЛНИТЕЛНА АГЕНЦИЯ ПО ГОРИТЕ

ВРЕМЕТОВРЕМЕТОВРЕМЕТОВРЕМЕТОВРЕМЕТО

между - 10 и 20 С. Според прогнозата за декември се очакват обилни снего-
валежи, а на места и навявания от сняг. Валежите през декември са тради-
ционни - за равнините около 30-60 литра кв. м, а в низините около 40-70. През
втората половина на месеца се очаква превалявания от дъжд и сняг, както
и възможни поледици. Около Коледа и Нова година се предвиждат по-
обилни снеговалежи. През месец декември няма да имаме възможност да
се радваме много на слънчевото време. Между 3 и 5 ще бъдат дните със
слънце, като температурите ще са под нулата. Дните с мъгли и облаци ще са
около 12 - 15, а дните с превалявания между 6 и 10.

ДЪРЖАВЕН ФОНД “ЗЕМЕДЕЛИЕ”ДЪРЖАВЕН ФОНД “ЗЕМЕДЕЛИЕ”ДЪРЖАВЕН ФОНД “ЗЕМЕДЕЛИЕ”ДЪРЖАВЕН ФОНД “ЗЕМЕДЕЛИЕ”ДЪРЖАВЕН ФОНД “ЗЕМЕДЕЛИЕ”
От 27 ноември 2012 г. ДФ “Земеделие” започна прием на заявления

за подпомагане по мерките на Националната програма по пчеларство
за тригодишния период 2011-2013 г. Приемът ще продължи до 15 яну-
ари 2013 или до изчерпване на финансовия ресурс по съответната мярка
и сектор.

 Предвиденият бюджет за 2013 е над 6.3 млн. лв.
Заради изчерпан бюджет още в първия ден ДФЗ спря приема на

документи по:
 мярка А, дейност III “По-

пуляризиране на българските
пчелни продукти, в това чис-
ло и произведени по биологи-
чен начин”, сектор 2 - “Попу-
ляризиране на пчелни про-
дукти”

 мярка В “Борба срещу
вароатозата”, сектор 2 - “Раз-
ходи за закупуване на пре-
парати в борбата срещу варо-
атозата”

 няма да се приемат по-
вече проекти и по мярка С
“Мерки за подкрепа на
извършването на физико-хи-
мичен анализ на пчелния
мед”, сектор 1 “Подкрепа на пчелари за извършване на лабораторен
анализ на пчелния мед”

 мярка D “Мерки за подкрепа на подновяване на пчелните кошери
в общността”, сектор 1 - “Закупуване на нови кошери”, сектор 2 - “Раз-
ходи за поддържане или увеличаване броя на пчелните семейства” и
сектор 3 “Разходи за покупка и подмяна на пчелни майки”.

 Предвиденият за 2013 г. финансов ресурс по програмата е разпреде-
лен, както следва: мярка А - 113 456 лева. Той е предназначен за подго-
товка на обучители; мярка B - 780 657 лв., в т.ч. 700 657 лв. за купуване
на препарати в борбата срещу вароатозата и 80 000 лв. ще покриват
разходи за осъществяване на ветеринарен контрол и оказване на помощ
от пчелари-проверители; мярка С - 22 674 лв. за лабораторен анализ на
пчелния мед; мярка D - 5 254 507 лв., като за закупуване на нови кошери
са отредени 3 267 157 лв. Други разходи, които мярката ще финансира,
са за поддържане или увеличаване на броя на пчелните семейства - до
1 615 087 лв. и за покупка и подмяна на пчелни-майки - до 372 263 лв.

Промяна на индикативния график за прием на
заявления през 2012 г. по мерките от ПРСР

Планираният период на прием на заявления за подпомагане по мярка
121 “Модернизиране на земеделските стопанства” и мярка 311 “Разнооб-
разяване към неземеделски дейности” се отлагат за календарната 2013
г. Причината е свързана с предложеното пред ЕК девето изменение на
ПРСР 2007 - 2013 г., с което се предлага прехвърляне на средства между
различните мерки и оси на програмата.

След извършването на допълнителен анализ от страна на УО на ПРСР
и ДФ “Земеделие” - РА, свързан с интереса към подпомагане по мярка
121 “Модернизиране на земеделските стопанства” и мярка 311 “Разнооб-
разяване към неземеделски дейности” и на база получените резултати
същите ще бъдат включени в “Индикативен график” за прием на заявле-
ния за подпомагане през календарната 2013 г.

ДЪРЖАВЕН ФОНД „ЗЕМЕДЕЛИЕ”

ИАГ започва подмяна на удостоверенията
за подборно ловуване

Това се налага във
връзка с промяна на обра-
зеца на документа, на кой-
то са изписани старите на-
именования на институции-
те, съответно Министерство
на земеделието и горите и
Национално управление по
горите. Новите образци за-
почват да се изработват в
ИАГ. Изпълнителната аген-
ция по горите ще преизда-
де близо 65 000 удостове-
рения. Подменените удос-
товерения ще могат да
бъдат получавани след 17
декември 2012 г. Притежа-
телите на удостоверения за
подборен лов, издадени след 29.06.2001 г., ще получат новите документи
при заверка на ловните си билети за 2013 г. в съответните държавни
горски и ловни стопанства. Подмяната ще се извърши по служебен път,
ловците ще трябва да заплатят единствено административна такса от 1
лев за получаване на новите образци на удостоверенията.

По предварителни данни на МЗХ реколтата от тютюн за 2012 г. е, както
следва:

1. Ориенталски - Басми  и Кабакулак - засадени 106 000 дка, произ-
водство - 12 000 тона, среден добив - 104 кг/дка.  Цена 5.50-6.50 лв./кг за
басми и 4.00 - 4.60 лв./кг за кабакулак.

2. Бърлей - засадени 11 000 дка, производство - 1600 тона, среден
добив -  137 кг/дка.  Изкупна цена  - 3.00-3.40 лв./кг.

3. Виржиния - засадени 45 000 дка, производство - 8000 тона, среден
добив -180 кг/дка,  изкупна цена 4.50-4.80 лв./кг.

МИНИСТЕРСТВО НА ЗЕМЕДЕЛИЕТО
И ХРАНИТЕ

България да изгуби неусвоени средства през 2010
г. по ПРСР. През октомври комитетът за наблюде-
ние на програмата прехвърли 513 млн. лв. от бюд-
жетите на седем неатрактивни мерки.

Съществува риск обаче България да изгуби
средства по ПРСР, които е трябвало да бъдат ус-
воени през 2010 г. В тази връзка, за да се спасят
поне част от парите, в края на октомври комитетът
за наблюдение на програмата прехвърли 513 млн.
лв. от бюджетите на седем неатрактивни мерки
по програмата към други три - двете общински
мерки за предоставяне на услуги на населението
и обновяване на населените места, както и за
преработвателните компании. Прогнозите на ЕК
са, че страната ни ще изгуби внушителната сума
от 385 млн.евро от бюджет 2010 г.

Европейската комисия
отново предупреди
за огромния риск

ГМО КУЛТУРИТЕ ЗАСТРАШАВАТ
БИОЛОГИЧНОТО РАЗНООБРАЗИЕ В ЕВРОПА

С п о р е д
последните
научни про-
у ч в а н и я
природното и
селскостопанско-
то биологично разнооб-
разие на европейските кул-
тури е заплашено от въздействи-
ето на ГМО дори и в тези страни, къде-
то отглеждането на генно модифицирани
култури е забранено със закон. До това за-
ключение са стигнали испанските учени.

Както се отбелязва в специализираното
издание “El Ecologisto”, испанското правител-
ство е изправено пред реална заплаха, която
може да се избегне само по пътя на забрана,
както на търговското отглеждане на ГМ култу-
ри, така и на провеждането на изпитания с тях,
тъй като местните култури са много податливи
към смесването на гените.

Големи организации, сред които фигурира
“Еколози в действие”, подписаха призив към
правителството да започне да решава проблема
в близкото бъдеще.

Изследователите доказват, че неконтролира-
ната поява на огнища на разпространение на
дива трансгенна рапица е често срещано явле-
ние не само в страните, където ГМ рапица се
отглежда законно (Канада и САЩ), но и в стра-

ни, където трансгенните култури са строго за-
бранени от закона, като Япония и Швейцария. В
Швейцария огнищата на дива рапица, невъзпри-

емчиви към хербициди, са били открити в
околностите на 58 до 79 изследвани

железопътни гари. По аналитичен
път е установено, че в най-мал-

ко четири от тези огнища на
рапица са се намирали некон-
тролируеми диви екземпляри,
в чийто геном са били наме-
рени генетично модифицира-
ни ДНК.

В Испания е забранено да
се отглежда трансгенна рапи-

ца, с изключение на експери-
ментално производство. Но се-

мената на тази ГМ култура при
транспорта могат по случайност да

попаднат в почвата, където те създа-
ват висока опасност от кръстосване с местни
видове зелеви (Brassica) и най-близкия родстве-
ник на рапицата - ряпата.

Захарното цвекло също е силно податливо на
генетична модификация. Опасността от замърся-
ване на вид се увеличава поради факта, че пра-
шецът на цвета на захарно цвекло може да из-
мине дълги разстояния по въздуха. Изложени на
риск от заразяване с ГМО са царевицата, някои
видове на градински треви и други култури.
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инансовият блок в прави-
телството на Гърция е под-
готвил предложения за
данъчна реформа, според
които годишните доходи

Бившият социалдемократичес-
ки премиер Борут Пахор ще бъде
четвъртият президент на Републи-
ка Словения. На фона на тежка
икономическа криза и все по-го-
лямо народно недоволство той
измести в неделя на втория тур на
президентските избори досегаш-
ния държавен глава Данило Тюрк.

1,7 милиона словенци от дву-
милионното население бяха при-
зовани пред урните, но избирател-
ната активност бе едва 41,76%
срещу 48,25% на първия тур. Това
е нов рекорд по брой негласували
в независимата от 1991 г. бивша
югославска република.

Италианската по-
лиция е обезпокоена
от увеличаването на
броя на автомобилите
с български и румънски
регистрационни номе-
ра по пътищата в Ита-
лия, съобщи телевизия
“Евронюз”.

По данни на

Фалитите в Германия
се увеличават

Броят на банкрутите в бизне-
са в Германия през 2012 г. е до-
стигнал 30,5 хиляди, сочат данни
на независимия доставчик на
бизнес информация “Кредитре-
форм Интернешънъл”. Германска-
та икономика все по-силно затъ-
ва в тресавището на европей-
ската дългова криза, коментират
от международната асоциация.
Въпреки факта, че броят на фа-
лиралите компании през 2012 г. в
Германия е намалял леко - 29,5 хил.
в сравнение с 30,12 хил. през 2011
г., няма налице положителна тен-
денция за минимално намаление.

RWE обмисля
отказване от
„Набуко”

Според източници от енергий-
ните среди концернът RWE е на
ръба да се откаже от участие в
проекта за газопровода “Набуко”.
Германската компания се надява
да продаде своя дял от 16.6% в
международния консорциум на
австрийския петролен консорци-
ум OMV. Възможно е сделката да се
състои още през 2012 г., пише
вестник “Зюддойче цайтунг”. По-
рано ръководството на RWE обя-
ви, че анализира икономическата
и стратегическата целесъобраз-
ност от участието в проекта
заради променените условия. Ун-
гарската компания MOL също пре-
дупреди, че може да се откаже от
“Набуко” заради увеличената цена
на строителството.

Майката на
Папандреу укривала
550 млн. евро

Скандалът, който тресе
Гърция, свързан с т.нар. списък
“Лагард” - на заможните гърци,
които укриват доходите си в
сметки в швейцарски банки, доби
нови размери след публикации на
два атински ежедневника, спо-
ред които майката на бившия
премиер социалист на Гърция
Георгиос Папандреу - Маргарет
Папандреу, укрива близо 550 млн.
евро в сметки в Швейцария. Сед-
мичниците “То Вима” и “Прото
Тема” цитират Никос Лекас, за-
местник-директор на финансова-
та полиция на Гърция, според
когото сметката на Маргарет
Панадреу е “била сред най-голе-
мите” в списъка.

Верижна катастрофа
в Китай

Огромна верижна катастро-
фа в Китай - над 100 автомобила
са се сблъскали на магистрала,
свързваща Пекин с Кунмин. По
предварителни данни един човек
е загинал, а шестима са ранени.
Заради образувалото се огромно
задръстване на шосето, спаси-
телните екипи не могат да до-
стигнат до най-пострадалите
автомобили. Според полицията
причина за инцидента е станала
ниската видимост поради гъста
мъгла на пътя.

Глоба заради
„Семейство Симпсън”

Турският медиен регулатор
глоби частен телевизионен ка-
нал заради излъчването на епи-
зоди от американския анимацио-
нен сериал “Семейство Симпсън”,
които осмиват Бог, съобщи в.
“Хюриет”. RTUK наложил глобата
и защото в епизод на “Семейст-
во Симпсън” се показвали сцени,
в които се горят копия от Биб-
лията и се окуражават младите
хора да пият алкохол.

Италианци регистрират колите си у нас
български медии сре-
щу малка сума итали-
анците могат да избег-
нат много по-високата
цена за регистрация
на нов автомобил, как-
то и по-високите данъ-
ци. Вместо това те мо-
гат да регистрират ко-
лата си в България

срещу малка част от
тази сума. Това е ог-
ромно облекчение за
собствениците на мощ-
ни автомобили, чиито
годишни сметки дости-
гат близо хиляда евро.

Италианската по-
лиция посочва, че не
може да направи

нищо, за да предотвра-
ти схемата, тъй като
тези автомобили са за-
страховани.

Френска телевизия
също е провела раз-
следване по случая.
Има няколко сайта,
които предлагат ад-
рес, намиращ се на

хиляда километра раз-
стояние, където могат
да бъдат изпращани
глобите за превишена
скорост в Италия. Сре-
щу 100-200 евро авто-
мобилът се регистри-
ра на името на мъж от
ромски произход от
София.

Словения избра Пахор
Борут Пахор успя изненадващо

да се върне на политическата сце-
на след падането на воденото от
него правителство през 2011 г.,
въпреки че функциите на прези-
дента в страната до голяма степен
са церемониални.

По време на предстоящия си
петгодишен мандат, в съответствие
с целта, която той сам си постави,
Пахор ще има трудната задача да
обедини противоположните лаге-
ри на дясното правителство с ми-
нистър-председател Янез Янша,
поддръжник на строги икономии и
лявата опозиция около общата цел
- излизане от кризата.

Президентът на Чехия Вацлав Клаус и пре-
миерът Петр Нечас обявиха, че няма да присъ-
стват на церемонията по връчването на Нобе-
ловата награда за мир на ЕС в Осло.

Пред броени дни неколцина Нобелови лау-
реати начело с 81-годишния епископ от ЮАР
Дезмънд Туту поискаха Евросъюзът да бъде
лишен от Нобеловата награда за мир и да не се
изплаща на представителите на ЕС премията в
размер на 8 млн. шведски крони (около 930 хил.
евро), предаде агенция Франс прес. Според
авторите на протестното открито писмо канди-
датурата на Евросъюза изобщо не отговаря на
критериите за Нобелова награда за мир, форму-
лирани в завещанието на Алфред Нобел.

Чехия против
Нобела на ЕС

Атина ускорява приватизационните проекти,
а тройката отново настоява за отмяна на
задължителната военна служба

Ф
над 26 хил. евро ще се облагат с 45%
данък. Инициативата ще се обсъжда в
сряда от представителите на трите
партии в управляващата коалиция,
съобщи вестник “Етнос”.

По-рано имаше предложение за
данък от 45% върху доходите над 48
хил. евро. Но според новата скала до-
ходите на работещите и пенсионерите
до 18 хил. евро ще се облагат с 21%,
за доходите от 18 до 26 хил. евро
данъкът ще е 26%, за всички суми над
26 хиляди евро налогът ще е 45 на сто.
Същевременно се обсъжда и увелича-
ването на помощите за семействата с
три и повече деца, и намаляването им
за семейства с едно или две деца.

Новият проектомеморандум за раз-
бирателство между Атина и междуна-

родните кредитори предвижда ускоря-
ването на планираните приватизаци-
онни проекти. В зависимост от проекта
приватизационният срок ще бъде уско-
рен между три и шест месеца, пише
вестник “Катимерини”. Приватизацията
на железопътния оператор “Trainose”,
на Държавната пощенска компания, на
организацията за конни надбягвания
(ODIE), на Международното летище в
Атина и на други компании се очаква
да започне с няколко месеца по-рано
от планираното.

Вчера Атина започна обратно да
изкупува своя дълг. Планът е следният
- гръцкото правителство ще изкупи
обратно свои облигации, за да намали
дълговото си бреме, съобщава вестник
“Ди Велт”. Гърция планира да намали
общата си задлъжнялост, като израз-
ходва 10 млрд. евро от своя спасите-
лен пакет, за да изкупи облигации на
стойност около 30 млрд. евро, но на
много по-ниска цена. Според източни-

ци от еврозоната блокът се надява
Гърция да успее да изкупи свои обли-
гации за около 40 млрд. евро.

Междувременно стана ясно, че
предварителен вариант на позиция на
Европейската комисия включва за по-
реден път предложение за отмяна на
задължителната военна служба в
Гърция. На страница 24 е отбелязано,
че през периода 2000-2009 г. Гърция е
имала неизменно най-високите разхо-
ди за отбрана от всички страни членки
на Европейския съюз като процент от
брутния вътрешен продукт. След това
се отбелязва, че меморандумът е до-
вел до намаляване на тези разходи.
Изложението на Еврокомисията пред-
ставя план за намаляване на функцио-
налните разходи с 62% и на заплатите
и пенсиите във въоръжените сили с
41% през периода 2009-2016 г.

Източници от Министерството на
отбраната обаче заявиха пред вестник
“Вима”, че въпросът за отмяната на
военната служба не стои на дневен
ред. Според вестника това предложе-
ние е раздразнило политическото и
военното ръководство на министерст-
вото, предаде GrReporter.

Снимкa БГНЕС

Руският президент Владимир Путин пристигна на кратко работно посещение в Турция за третото заседание на
Турско-руския съвет за стратегическо сътрудничество

Гърция с нов
план за икономии
Гърция с нов
план за икономии
Гърция с нов
план за икономии
Гърция с нов
план за икономии
Гърция с нов
план за икономии
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Хиляди хора се събраха в източния индийски град Калкута, за да отбележат
Международния ден на хората с увреждания. Целта на обявения през 1992 г.
Международен ден на хората с увреждания е общественото внимание да се

насочи към темата за независим и пълноправен живот на хората с ментални
или физически затруднения

ържавите членки в ЕС трябва да гаранти-
рат на всички младежи под 25 години, че
четири месеца след дипломирането им
или след като изгубят работата си, ще са
отново в някаква форма на заетост. Това

Гаранция за заетост
на младежите
ЕС ще подпомага правителствата на страните членки
за осигуряване на нови възможности за реализация

Великобритания и Франция обмис-
лят да изтеглят посланиците си в Изра-
ел заради плановете на страната да
строи нови заселнически жилища в За-
падния бряг, съобщи “Аарец”, цитиран
от БГНЕС.

Информацията за намерението на
премиера Бенямин Нетаняху да даде
зелена светлина на строителството на
3 хил. нови жилища в източен Йеруса-
лим и Западния бряг се появи за първи
път в петък. Това се случи ден, след
като Палестинската автономия получи
статут на страна-наблюдател в ООН.

Плановете за строителство в ключо-
вия район “Е1” обаче създадоха вълна

Д
предстои да предложи еврокомисарят по социални-
те въпроси и заетостта Ласло Андор в сряда, съоб-
щи германският вестник Frankfur ter Allgemeine
Zeitung. По-конкретно властите ще трябва да гаран-
тират, че младежите ще имат нова работа, нова
възможност за обучение или поне ново стажантско
място. Какви по-точно мерки трябва да се предпри-
емат, ще е в ръцете на самите правителства.

Европейската комисия (ЕК) поставя акцент най-
вече върху съвместната работа на социалните парт-
ньори и върху ранното ангажиране на бюрата по
труда. ЕС може да подпомогне правителствени про-

грами със средства от Европейския социален фонд,
пише в предложението. Като пример са приложени
инициативи в Австрия, Холандия и Норвегия, а Фин-
ландия и Люксембург са в процес на прилагане на
сходни концепции. В Германия досега правителст-
вото реагираше по-скоро резервирано на подобни
предложения, предимно от страна на социалдемо-
кратите, с аргумента, че такива не са необходими
заради висококачественото образование и същест-
вуващите съвместни програми на властите и проф-
съюзите.

Frankfurter Allgemeine Zeitung отбелязва, че пред-
ложението е насочено не към Германия или други
северноевропейски страни, а по-скоро към южните
държави с висока младежка безработица. По данни
на ЕК в Европейския съюз в момента 5.5 милиона
млади хора търсят работа, което е повече от една

пета от тази възрастова група. 7.5 милиона души под
25 години нямат нито работа, нито се обучават. Това
възлиза на годишни разходи от 150 милиарда евро
годишно, което е 1.2% от БВП. В Гърция и Испания
младежката безработица е повече от 55%. В Италия,
Португалия, Ирландия, България, Кипър, Литва, Ун-
гария и Словакия тя е над 30 на сто. Една трета от
тези младежи са безработни повече от една година.

От предложението на комисар Андор не става
ясно как държавите с изключително висока младеж-
ка безработица биха се справили с гарантиране на
работни места или възможности за обучение за мла-
дите. Не се предвиждат обаче санкции за страни,
които не се съобразят с изискването на комисията,
ако то бъде прието. Освен това Андор възнамерява
да предложи инициативата да бъде приета като
препоръка, т.е. не толкова законово обвързваща. Той
се сблъска със съпротива от страна на страни като
Великобритания и Швеция, които твърдят, че ЕС не
бива да се занимава с въпроси като младежката
безработица.

Държавният секретар на САЩ Хи-
лари Клинтън, която пристигна на ра-
ботно посещение в Чехия, освен важ-
ни политически въпроси засегна и дву-
странното икономическо сътрудниче-
ство с Прага. В програмата й в чешка-
та столица тя се опита да убеди мест-
ните власти да приемат предложение-
то на “Уестингхаус” за изграждането
на АЕЦ “Темелин”, като сумата на до-
говора се оценява на 10 милиарда
долара, съобщиха местни медии.

Според американските експерти
строителството на енергоблоковете за
Темелинската АЕЦ ще разкрие около
9000 работни места в САЩ, а също
така ще позволи на Чехия да диверси-
фицира своя внос на енергоносители,
като се намали зависимостта й от Ру-
сия. Анонимен източник, който придру-
жава Хилари Клинтън, заяви: “По вре-
ме на визитата държавният секретар
ще има възможност да подкрепи “Уес-
тингхаус”... Това ще е добре в много
аспекти: за работните места в Амери-
ка, за американските компании, за
енергийната сигурност, за диверсифи-
кацията на енергийните източници за

К о н с т и т у ц и о н н и я т
съд спря работа, а про-
фесионалната организа-
ция на съдиите призова
своите членове да бой-
котират референдума за
новата конституция. Про-
фесионалната организа-
ция на египетските
съдии също призова сво-
ите членове да се вклю-
чат в бойкота, предаде

резидентът на
Украйна Виктор
Янукович прие
оставката на

Клинтън лобира за АЕЦ в Прага
самата Чехия и накрая за нейното на-
учно и иновационно партньорства със
САЩ”. Според американски данни, ци-
тирани от Интерфакс, Чехия внася от
Русия 100% от необходимото й ядрено
гориво.

Изграждането на АЕЦ “Темелин” е
най-перспективният и най-напреднали-
ят в момента ядрен енергиен обект в
Централна Европа. За разлика от ня-
кои съседни страни (Австрия и ФРГ),
които за момента се отказват от АЕЦ,
Чехия планира да увеличи делът на
тока, добиван от ядрени централи в об-
щия енергиен баланс. Търгът за новата
централа привлече трите най-големи в
бранша - американската “Уестингхаус”,
руската “Атомстройекспорт” и френска-
та “Арева”. Последната отпадна от кон-
курса, защото не успя да покрие изиск-
ванията, поставени от чешкия възложи-
тел ЧЕЗ. На практика голямата битка
за проекта се разиграва между амери-
канците и руснаците, като “Атомстрой-
експорт” участва в консорциум с мест-
ни компании и обещава да разкрие ня-
колко хиляди работни места в Чехия,
коментират анализатори.

Украинският кабинет
подаде оставка

ППППП
оставка като членове на
кабинета.
Ако реши, Янукович
може да преназначи
Азаров и отделни
министри. През своите
две и половина година
на премиерския пост той
се опита да съживи
задлъжнялата икономи-
ка, която пострада
тежко от рецесия през
2009 г., отбелязва
Ройтерс.
Но растежът отново
се забави тази година,
защото пазарите на
основни експортни стоки
като стоманата се свиха.
Азаров също така

имаше водеща роля в
тежките - и засега
безуспешни - преговори
с Русия в опит да убеди
Москва да намали
цените на стратегически-
те доставки на природен
газ, за които правителст-
вото казва, че са много
над пазарните и са
голямо бреме за иконо-
миката. В случай, че
Янукович се откаже от
Азаров, той може да го
замени с шефа на
централната банка
Серхий Арбузов, с
когото президентът има
близки лични отношения,
казват коментатори.

Лондон и Париж привикват
посланиците си от Израел

от дипломатически протести от Вашинг-
тон до Брюксел. Против се обяви и гене-
ралният секретар на ООН Бан Ки-мун,
който предупреди, че това би нанесло
“почти фатален” удар на възможностите
за разрешаване на конфликта.

По тази причина, според източници
на вестника, Лондон и Париж обмислят
да свикат посланиците си за разговори
по темата. Те възнамеряват също да
очертаят “червена линия”. “Този път
няма да бъде просто осъждане. Ще има
истински действия срещу Израел”, по-
сочи високопоставен европейски дип-
ломат. “Лондон е разгневен от решени-
ето за “Е1”.

правителството, но му
възложи да продължи
да изпълнява задълже-
нията си като временен
кабинет, съобщиха
осведомителните аген-
ции, цитирайки указ,
поместен на президент-
ския сайт. На изборите,
произведени на 28
октомври, премиерът
Микола Азаров и още
няколко членове на
правителството бяха
избрани за депутати и
се очакваше да подадат

Снимка БГНЕС

Египет: Съдиите срещу президента
Ройтерс, като се позова
на държавната информа-
ционна агенция МЕНА.

Този призив е удар за
президента ислямист
Мохамед Морси, отбе-
лязва агенцията. Реше-
нията на Клуба на съди-
ите все пак не са
задължителни за него-
вите членове. Организа-
цията вече осъди остро

издадения на 22 ноем-
ври указ, с който Морси
си присвои правомощия,
включително съдебен
имунитет за своите ре-
шения.

По-рано Конституци-
онният съд на Египет
обяви, че спира работа,
докато управляващите
ислямисти не прекратят
натиска върху него.
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C
Ася СТОЯНОВА

След балотаж в неделя стана ясен кандидатът
за премиер на Демократичната партия, който ще
участва в изборите за ново правителство в нача-
лото на 2013 г. 61-годишният секретар на лево-
центристката партия Пиер Луиджи Берсани спе-
чели 60% от вота на 2,3 млн. гласували пред 39 на
сто, които събра неговият опонент, кметът на Фло-
ренция Матео Ренци.

Първичните избори за номинация на кандидат за
премиер на левоцентристката Демократична партия
в Италия започнаха преди две седмици, учудващо за
всички, по цивилизован и лоялен начин. Кандидатите
бяха петима, между които Бруно Табачи, неговата
съпруга Лаура Пуппато, Матео Ренци, Ники Вендола
и Пиер Луиджи Берсани. След гласуване, миналата
неделя, до балотаж стигнаха 37-годишният Матео
Ренци, с 35,5% от гласовете, и Пиер Луиджи Берсани
с 44,9 на сто. Италианците станаха свидетели на
топли чувства, демонстриращи един към друг канди-
датите, които си разменяха при всеки удобен повод
комплименти и учтиви реплики. Не скъпяха и обеща-
нията си към избирателите. Новакът и нетрадициона-
лист на италианската политическа сцена, Матео Рен-
ци, същиса всички с програмата си от незабавни
мерки. Една от тях е в рамките на една година да
бъдат отделени 21 млрд. евро от бюджета, с които ще
увеличи с по 100 евро заплатите на тези, които си
докарват месечно по-малко от 2000 евро. Проблемът
в случая е, че почти половината от италианците
живеят с по-малко от 1000 евро на месец. Това твърде
смело изказване на Ренци в актуалната тежка иконо-
мическа ситуация на страната предизвика недоверие
и негодувание не само сред неговите опоненти, но и
сред обикновените граждани. В момента Италия се
нарежда на второ място след Гърция по нарасналия
публичен дълг, който към август на 2012 година се е
покачил с 126,1% от БВП на страната. Ренци се
опитваше всячески да спечели избирателите, в него-
вата предизборна програма той гордо заяви, че ще
намали данъците в страната. Но и това безразсъдно
изказване не подмами задушаващите се от непосил-
ните такси италианци. Или както казва Бисмарк, “Ни-
кога не се изричат толкова много лъжи, както преди
избори, след война и след лов”.

Опитният 60-годишен политик Берсани пък твърдо
се разграничи от подобни изявления в дебатите и
заложи на по-банални и малко конкретни обещания.
Дали от насъбралото му се напрежение, дали от
силни чувства, или просто ПР трик, той буквално се
разплака в телевизионно предаване от умиление
след стар запис с неговите родители. Знае се, че
италианците са емоционален народ, често са неспо-

Мария АГРАНОВИЧ

В рейтинга на световните
вузове за 2012-2013 г. според
версията на едно от най-авто-
ритетните издания - приложе-
нието на в. “Times” - “Times Higer
Education” - в първите две сто-
тици няма нито един руски уни-
верситет. МГУ (Московският
държавен университет - бел.
прев.) е на 214-о място, а Санкт-
петербургският държавен уни-
верситет е извън 400-те най-
добри вузове в света.

Руските висши учебни заве-
дения отдавна не влизат в топ-
листите на световните рейтин-
ги. Но толкова скандално поло-
жение се получава за първи
път.

Както е известно, за разви-
тието и подобряването на ими-
джа на руските вузове на меж-
дународната образователна
сцена правителството смята да
даде от федералния бюджет 9
милиарда рубли. Сумата, както
се казва, е внушителна. А в
неотдавна приетата програма
за развитието на образование-
то през 2013-2020 г. специално
е подчертано, че петте най-
добри вузове в Русия трябва да

В какви международни рейтинги
могат да попаднат руските вузове

влязат в Топ-100 на световните
образователни рейтинги.

Рейтингите са много и те са
различни. Така например, “The
Times” е известен с глобалния
си рейтинг на световните вузо-
ве на базата на нивото на об-
разователните и изследовател-
ските програми, цитираността,
студентската мобилност и ня-
колко други показатели. Освен
това изданието всяка година
прави и репутационен рейтинг
- чрез допитване до професор-
ската общност. Тази година в
допитването са участвали над
17 хиляди учени от различни
страни и сред тях изобщо няма
руснаци. А миналата година в
списъка попадна само МГУ,
заемайки 33-а позиция.

В международния рейтинг
от 700 вуза, направен от изсле-
дователската компания QS, има
само 14 руски университета.
Най-високата позиция заема
отново МГУ “Ломоносов”, но
едва на 116-о място. Между
другото в този списък за първи
път попада и неотдавна откри-
тият Далекоизточен универси-
тет, засега обаче едва в шеста-
та стотица. Но за “новак” това
сигурно не е зле. В този рей-

тинг се отчитат репутацията в
академичните среди, цитира-
ността на публикациите на
сътрудниците на вуза, отноше-
нието към абсолвентите сред
работодателите, а също така
броят на чуждестранните пре-
подаватели и студенти.

В академичния рейтинг на
вузовете на Шанхайския уни-
верситет през тази година вли-
зат и МГУ и СПбГУ. Петербуг-
ският вуз, уви, е в петата стоти-
ца, но МГУ е на 80-о място. Би
трябвало да се радваме - ако
не с мобилността на студенти-
те и репутацията на професо-
рите, “печелим точки” поне спо-
ред академичните показатели.
Основните критерии на Шан-
хайския рейтинг са броят на
публикациите в научни списа-
ния, броят на абсолвенти и
преподаватели - Нобелови ла-
уреати и притежатели на пре-
мията Филдс.

Ако погледнем обаче дина-
миката, а шанхайският рейтинг
се публикува от 2003 г., налице
ще видим, уви, “плъзване” на-
долу: преди 9 г. Московският
университет заемаше 66-о мяс-
то. Създателят на Шанхайския
рейтинг, професор Цзяо Тун
Ниан Сай Лиу, е убеден: тако-
ва колебание е напълно допу-
стимо.

- Не си заслужава да се
тревожите - твърди господин
Лиу. - Разликата между 66 и 80
е съвсем малка, имайки пред-
вид, че листата е от 500 вуза.
Между другото китайските уни-
верситети засега не успяват да
влязят сред първите сто.

Този факт е интересен:
първоначално Шанхайският
рейтинг бе замислен като из-
цяло вътрешновузовски за-
мисъл, за откриването на свои-
те позиции на световния обра-
зователен “пазар”.

- През 1999 г. президентът
на страната ни постави зада-
ча - разказа проф. Лиу. - Към
2003-а ние разработихме
критериите и методологията
и направихме нашия рейтинг.
Когато го показахме на екс-
пертите, той предизвика ин-
терес и методиките се харе-
саха на света.

Говорейки за качеството
на образованието в руските
вузове, Ниан Сай Лиу, под-
черта колко силни в страната
ни са математическите, физи-
ческите школи.

- Световната тенденция е
интернационализацията -
твърди той. - Студентите и
преподавателите трябва да
стават “хора на света”, сво-
бодно да се придвижват, да
организират съвместни про-
грами. Русия засега не е осо-
бено активна в това.

Италианската левица
търси нови ориентири

Снимка БГНЕС

61-годишният секретар на левоцентристката партия
Пиер Луиджи Берсани спечели 60% от вота на

2,3 млн. гласували

Предизборните обещания на новака в политиката Матео
Ренци влязоха в ярък контраст с програмата на добре
познатия на обществеността Пиер Луиджи Берсани

собни да контролират вълненията си и им се отдават
инфантилно дори пред милионна публика. Така че
сълзите на Берсани в крайна сметка не предизвика-
ха кой знае какво учудване и коментари.

Идилията между двамата кандидати обаче не трая
дълго и след като стигнаха до балотаж, тонът им се
промени. Така в телевизионните дебати прегръдки-
те, ръкостисканията и комплиментите отстъпиха мяс-
то на яростни коментари и нападки. Берсани и оста-
налите кандидати обвиниха Ренци, че се реклами-
рал неправомерно по вестниците, а Матео Ренци
заяви, че Берсани събрал мнозинство сред гласовете
по “български маниер”. Терминът “българско мнозин-
ство” е широко използван на Ботуша и е синоним на
мошенически начин на работа и събиране на гласо-
ве, най-вече от страна на депутати и сенатори.

На фона на все по-драматичната финансова об-
становка в Италия, предизборните манифести изглеж-
дат подправени и гротески. Отдавна се говори за
настъпилата рецесия в страната, въпреки че управ-
ляващото техническо правителство на Монти
отхвърля категорично подобни твърдения. Премиерът
прогнозира дори растеж на икономиката през второ-
то тримесечие на 2013 година. За момента обаче
статистиката сочи точно обратното. Около 9000 са
фалиралите фирми и предприятия за тази година, а
в затруднено финансово състояние са още 45 000. В
сравнение с миналогодишните данни, безработица-
та в страната е скочила с 2,3 на сто. Така броят на
хората, останали без работа, в момента е 2,870 млн.

Очакват се изборите за ново правителство да
бъдат през март или април догодина. Междувремен-
но се разбра, че Силвио Берлускони има намерение
да прави нова политическа партия, с която да участ-
ва на изборите. По непотвърдена информация името
й ще е “Италия”. Разбира се, италианците са не само
скептично настроени, но вече приемат всяко начина-
ние на Берлускони с насмешка и ирония. Все още не
е ясно как Берлускони ще се кандидатира за преми-
ер, след като преди около месец бе осъден на чети-
ри години затвор на първа инстанция за данъчни
измами. Влязлата в сила амнистия обаче намали
присъдата му на една година. В съдебното решение
на бившия премиер на Италия е записано станови-
щето на съдийския състав, което го определя “в съще-
ството си, като престъпник”. Кавалерът на своя стра-
на заяви, че съдиите са комунисти и решението им е
продиктувано от предизборни интереси. Никой освен
Асоциацията на съдиите и местната преса не обърна
внимание на изявленията на търсещия медийно про-
странство Берлускони.

Очаква се на политическата сцена да излязат и
представителите на другите политически партии с
предложение за премиер на изборите. До седмица

ще стане ясна позицията на “Народ на свободата” и
дали ще направят предварително гласуване, ще се
разбере и тази на “Италия на ценностите”. Все още
е пълен хаос и няма конкретни имена за избор на
бъдещ премиер на страната.

Интересно е да се проследи и равитието на коми-
ка Беппе Грилло и неговото “Движение пет звезди”,
което е създадено от зевзека чрез интернет и по
площадите на страната, които Грилло обикаля, про-
тестирайки и крещейки налудничаво срещу всички
останали политици. Любопитното обаче е, че движе-
нието събира доста поддръжници, а в блога си  Грил-
ло е обявил и гласуване за кандидатурите за преми-
ер, които ще издигне.

Трудностите
на превода
Трудностите
на превода
Трудностите
на превода
Трудностите
на превода
Трудностите
на превода
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Интервю

 В дебатите за съдбата на
НДК преди дни стана дума за визи-
ята и функционалността на дворе-
ца, в този аспект какво трябва да
се направи според вас? Необходимо
ли е да се променя и реконструира
сградата, за да се впише в градска-
та среда?

 - Визията на Националния дворец
на културата напълно съответства на
функцията, за която е създаден. Дво-
рецът е построен през 1981 г. по слу-
чай 1300 г. България, за конгресен
център. Той е със съответстващите
представителност и респект към на-
ционалните институции и културни ор-
ганизации, които са активни ползва-
тели от десетки години. НДК и окол-
ната среда са неразривно свързани.
Единството на комплекса е очевидно
с едновременното ползване на град-
ските функции - метро, трамвай, авто-
мобил, подземни и наземни паркинги,
пешеходни и площадни пространст-
ва, търговия и обслужване. НДК се
знае не само у нас с многобройните
концерти на именити  изпълнители и
е носител на най-големите световни
призове с тези си функции. Интери-
орът, всъщност, е храм на културата с
пластични оформления и дизайн и с
многобройните художествени пана,
някои от тях с ликовете на именити
културни дейци, останали в историята
на България.

Безспорно, за да може успешно да
функционира комплексът, е нужен
добър мениджмънт, ориентиран към
предназначението му. Конгресният ту-
ризъм по принцип е много печеливш.
Необходимо е също усилие на държа-

Арх. ГЕОРГИ БАКАЛОВ е роден през 1957 г. в
София. Председател е на Съюза на архитек-
тите в България от 2010 г. Председател е
на Форум на архитектите от Черноморския
регион (ФАЧР) от 2011 г. Съпредседател на
Черноморския координационен съвет между
Съвета на деловите среди за Черноморско
икономическо сътрудничество (СДС на ЧИС)
и ФАЧР от 2012 г. Работил е в Софпроект,
дирекция “Генплан” на София (1981-1990).
Водил в предварителния проект на Плана на
София системите на Подземните простран-
ства и туризма (1989 г.). Автор е на изобре-
тение за изграждане на метро с едно и
повече подземни пространства над него в
градски условия, реализирано в Дюселдорф
през 1989 г. Главен проектант на значите-
лен брой туристически комплекси, обслужва-
щи и транспортни обекти, общи устройст-
вени и подробни планове, участвал в интег-
рирани планове за градско развитие по
Европейски програми. Участвал е в редица
международни форуми, включително и иконо-
мически, като експерт и представител на
архитектурния бранш. Участник в асоциира-
не на творческите съюзи в България.

Ако НДК се приватизира, ще
бъде удар в сърцето не само
на София, но и на страната
Преди година асоциираните творчески съюзи
се противопоставиха на приватизация,
днес отново има опит и се върви към нея,
твърди председателят на САБ

ва и община, ако искаме да има култу-
ра у нас. (Когато чуя някой да казва
“тази държава”, веднага в мен изниква
понятието “ренегат”.) Ако нещо е не-
обходимо да се реконструира, то при
всички случаи следва да е подчинено
на подобряване на основната функция,
за която е създаден комплексът.

На конференцията към представя-
нето на “Архитекчъръл уик” в НДК
преди дни, с тема за бъдещето на
двореца, предложих, когато се пост-
роят допълнителни сгради в околно-
то пространство с европейски сред-
ства, придобитото от експлоатация от
тях да служи за културните прояви в
НДК. Една такава много важна ини-
циатива на Столичната община
напълно би съответствала на култур-
ния ни кмет.

 НДК е строен като конгресен
и културен център. Добре ли е да се
преустроят помещенията за дру-
ги цели?

- Не виждам причина. Ако нещо
трябва да се преустрои, то следва да
бъде подчинено на основната функ-
ция и допълване в посока на подоб-
ряване на акустични качества,
вътрешна ориентация и достъп. В
НДК, някак си, няма как да се играе
голф или да се правят конни състеза-
ния. Между впрочем, направи ми впе-
чатление, че от известно време не
работят някои от часовниците. Не ми
се иска да вярвам, че след смяната
на управлението на НДК, времето е
спряло. България има нужда от така-
ва сграда и то действена.

Многобройните културни изяви и
световни награди, извоювани в годи-
ните, просто трябва да се доразвият.
За други градски изяви има немалко
място в София. Пълно е с отворени
сгради и пространства, където може
да има поле за дейности на “специа-

листи” на свободния градски дизайн,
модерни инсталации, често стигащи до
парцалена или с изрезки от вестници
псевдоархитектура. Нямам предвид
рисуването по стени, при това по фа-
сади с исторически качества. Ако не
се въведе порядък, още дълго ще стра-
да визията на града ни, свикнал на
заливането ни със забавления и липса
на познания. Знанията, както е извест-
но, са двигател на прогреса на всяко
общество. В крайна сметка за всичко
има място, стига да не е в противоре-
чие с общия интерес на развитие на
обществото и отделни негови групи,
било то на професионален или нефор-
мален принцип. Случките с бозата по
“Витошка” показаха, че е изпуснат мо-
ментът от Столичната община за от-
крит конкурс за идеи, такъв, какъвто
сега Съюзът на архитектите в Бълга-
рия организира на тема “София и Ви-
тоша и Витоша и София”. Между друго-
то, не споделям организирането на
международен конкурс за пространст-
вото около НДК, който ще нагнети
допълнително напрежение. У нас има
немалко способни архитекти и специ-
алисти, при това повечето от тях без
работа. Ще дам пример с провала от
недовеждане на резултата до край от
международния конкурс за вторичния
градски център на четвърти километър,
до зала “Арена Армеец”. Там върху 600
000 кв.м преди две години се пробва-
ха с идеи световни имена в архитекту-
рата. Сега се отива в другата крайност.
Територията ще се изгражда без архи-
тектурен конкурс.

Главният въпрос е как НДК и наци-
оналната култура в него, на която ком-
плексът е символ, да се издържат. Про-
дажбата на подземните пространства
обезкръви до голяма степен възможно-
стите за допълваща доходност на дво-
реца. Спасението е в мениджмънт за
самоиздръжка с  построяване на нови
обеми и функции по европрограмите.
Само с обединените усилия на държа-
ва и община може да се компенсират
грешките от последните години. Това
не изключва дарения, спонсори и дру-
ги, ползвани успешно формули. За кул-
турата трябват средства и то много.

 Кой трябва да се грижи и да
стопанисва Двореца на културата?
Какво мислите за евентуална при-
ватизация на обекта? Какви ще са
последствията според вас, ако пре-
мине в частни ръце?

- Според мен сградата трябва да
бъде към Министерския съвет. Само-
то име Национален дворец говори за
това. В управлението й е необходимо
да участват установените на нацио-
нално ниво творчески съюзи. Форма
може да се намери. Въпрос е на воля
на управляващите. Творческите съю-
зи са готови за това.

По повод на евентуалната привати-
зация на НДК, преди година асоции-
раните творчески съюзи се противопо-
ставихме най-категорично и Министер-
ският съвет прие решение за включва-
не на НДК в забранителния списък на
обектите за приватизация, а вече беше
издаден акт за частна държавна соб-
ственост. За нас този опит е посега-
телство върху културата на България.
Искам да отбележа, че предишният
ръководител на НДК Христо Друмев е
избран за такъв, именно с гласовете
на творческите съюзи в България. Това
са национално представените журна-
листи, архитекти, писатели, артисти, ху-
дожници, музикални и танцови дейци,
композитори, филмови дейци, ланд-
шафтни архитекти, преводачи, библи-
отекари и информационни специалис-
ти. Той е организатор също на “Произ-
ведено в България”, именно в тази
сграда. Ако тя се приватизира, това ще
е удар в сърцето не само на София, но
и на страната и пример как държавата
би абдикирала от културата, т.е. от
националните си интереси.

 Чуха се изказвания в дискусия-
та, че е по-лесно да се построи нова

сграда със средства от структурни-
те фондове, отколкото да се ренови-
ра старата. Какво е вашето мнение?

- Не ми се иска да вярвам, че това
отново е опит за провокация, свързан
с обработка на мнения и стъпки към
приватизация. Оценката на НДК, под-
готвен за приватизация, беше десето-
кратно по-малка от чисто строителна-
та й стойност. При всички случаи, е по-
лесно да се построи нова сграда, но
на друго място. Тази сграда е много
скъпа, тъй като е изградена с изклю-
чителни мерки за сигурност и специ-
ални конструкции, а и местоположени-
ето е носител на главния ефектив.
Транспортните възли и подземни про-
странства са уникални за София и
същевременно много скъпи. Спомням
си изкопа с дълбочина повече от пет
етажа, който беше укрепен с пилот до
пилот. Стойността само на един такъв
сега надхвърля 50 000 лв., а те бяха
стотици. На това място имаше и немал-
ко жилищни кооперации, които в се-
гашните условия не биха могли да
бъдат съборени и обезщетени. Метал-
ната покривна конструкция също е
уникална в световната практика и като
изпълнение, и като постижение на
технологиите за времето си. Но тя в
момента не се ревизира, а това е важ-
но за дългосрочността й. Ако някой
може да си въобрази, че на същото
място може да се построи друга сгра-
да, това означава, че той няма пред-
става за реалностите. През годините
на прехода достатъчно се нагледахме
и наслушахме на разрушители. Учуд-
ващо е, че все още има млади хора,
които, в естествения си стремеж за но-
ваторство, се носят на вълната на от-
рицанието, вместо да надграждат.

 Как се решава съдбата на по-
добни сгради на Запад? Имате ли
наблюдения?

- На Запад се надгражда и отноше-
нието към историята е като към нещо,
от което можем само да се учим. Ни-
кой не руши. Нещо повече, представи-
телните сгради като НДК са грижа на
цялото общество и най-вече на управ-
ленците. Всички знаят, че културата е
визитната картичка на всяка държава.

Архитект Георги Бакалов:

Интервю на Надежда УШЕВА

Снимка БГНЕС



www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

12 ВТОРНИК 4 ДЕКЕМВРИ 2012

Общество
4

Датата

АИДА
ОВАНЕС

Здравно лицемерие

ВЕСЕЛКА
ВЕНКОВА

От кръгла
маса кауза?

КРИСТИЕЛА
СИМЕОНОВА

Кой е идеалният?

1642 - УМИРА АРМАН ЖАН ДЮ ПЛЕСИ ДЬО
РИШЕЛЬО, ФРЕНСКИ ПОЛИТИК (Р. 1585 Г.).

Посветен за епископ през 1607
г., той навлиза късно в полити-
ката, ставайки държавен сек-
ретар през 1616 г. Ришельо
бързо се издига в църквата и в
държавното управление, ста-
вайки кардинал на Католичес-
ката църква през 1622 г. Често
е наричан Главен Кралски ми-
нистър и поради това се смята, че е първият
министър-председател в историята.

1680 - УМИРА ТОМАС БАРТОЛИН, ДАТСКИ
ЛЕКАР (Р. 1616 Г.). Анатом, ма-

тематик и теолог, известен най-
вече с работата си по откриване-
то на лимфната система при чо-
века. Откривател е също и на
гръдния лимфен проток. Профе-
сор в Копенхаген от 1647 г.

1850 - УМИРА УИЛЯМ СТЪРДЖЪН, АНГЛИЙ-
СКИ ФИЗИК И ИЗОБРЕТАТЕЛ (Р. 1783 Г.). Кон-

струира първия електромагнит и
създава първия практически из-
ползваем електромотор. През 1836
г. основава сп. “Аналс ъф Илект-
рисити”, а през с.г. изобретява и
галванометъра (на снимката).

1881 - В ПЛОВДИВ СЕ РАЖДА ЕЛИСАВЕТА
КОНСУЛОВА-ВАЗОВА, ХУДОЖНИЧКА (УМИ-
РА 1965 Г.). Съпруга е на

Борис Вазов, най-малкия брат
на писателя Иван Вазов, и май-
ка на художничката Бинка Ва-
зова. През 1902 г. завършва
втория випуск на Рисувалното
училище (дн. Национална худо-
жествена академия), специал-
ност живопис в класа на Яро-
слав Вешин. Специализира в Мюнхен. Първата й
изложба през 1919 г. в София е и първата само-
стоятелна изложба на жена художничка в Бълга-
рия. Следват изложби в Прага, Пилзен и Брати-
слава. Тя е сред основателите на дружеството
“Родно изкуство”. Развива обществена дейност
като редактор на сп. “Беседа” и сп. “Дом и свят”,
сътрудничи на сп. “Художник” и сп. “Изкуство”.

1904 - В СОФИЯ Е ОТКРИТО ПЪРВОТО МУ-
ЗИКАЛНО УЧИЛИЩЕ В БЪЛГАРИЯ. Това

става с подкрепата на тога-
вашния министър на про-
светата Иван Шишманов.
Първоначално училището е
частно, подпомагано от
държавата. Пръв негов ди-
ректор е Димитър Хаджиге-
оргиев. През 1912 г. Народ-
ното събрание приема закон, с който Софийско-
то музикално училище се превръща в държав-
но. От 1918 до 1920 г. начело на училището е
Добри Христов, а през 1921 г. към него е учре-
ден Висш отдел, който се превръща в Държавна
музикална академия. От 1974 г. учебното заве-
дение носи името на големия български компо-
зитор Любомир Пипков.

1908 - В СОФИЯ Е ОТКРИТ ПЪРВИЯТ КИНО-
САЛОН В БЪЛГАРИЯ. “Модерен

театър” на бул. “Мария-Луиза” е и вто-
рият киносалон в Европа. Еуфорията е
голяма и купуването на билети е
съпроводено с блъсканици на касата.
Документалните филми постепенно са
заместени от игрални, които създават
магията на седмото изкуство.

1947 - VI ВЕЛИКО
НАРОДНО СЪБРА-
НИЕ ПРИЕМА КОН-
СТИТУЦИЯ НА НА
РОДНА РЕПУБЛИКА
БЪЛГАРИЯ, извест-

на като Димитровска.
Под председателството
на Васил Коларов кон-
ституцията е приета от
364 депутати. Обнародвана е в “Държавен вест-
ник” на 6 декември с.г. и остава в сила до 18 май
1971 г., когато е приет нов основен закон на
страната.

2009 - УМИРА ВЯЧЕСЛАВ ТИХОНОВ, РУСКИ
АРТИСТ (Р. 1928 Г.). В Бълга-

рия е популярен предимно от
филма “Седемнадесет мига от
пролетта”, където играе съвет-
ския разузнавач, работещ в на-
цистка Германия - Щирлиц. Не-
забравими за българската пуб-
лика са и ролите му в “Те се
сражаваха за родината”, “ТАСС
е упълномощена да заяви”, “Бе-
лият Бим черното ухо”, “Изпепе-
лени от слънцето” и др.

Анатолий СТАНКУЛОВ

Здравето на нацията
е нещо много важно. То
е част от националната
сигурност. Ала у нас на-
последък здравната ми-
нистърка се оказва къде-
къде по-важна. Снощи
например тя бе покане-
на като официален гост
на церемония по връчва-
не на награди на орга-
низация на работодател-
ска бизнес организация.
С два часа разлика тя бе
поканена като почетен
гост на връчване на от-
личия за принос за по-
добър живот на децата с
аутизъм. Интересно. За-
щото преди 7 месеца
имаше голям форум, на
който се обсъждаше как
наистина да се помогне
на тези деца, но здрав-

ната министърка не
присъства. Нито регист-
рира заинтересованост
към проблема. Тогава тя
ръководеше българска-

та правителствена деле-
гация за 65-ата сесия на
Световната здравна
асамблея!

Или - вместо да под-

крепи с действията си
нормативните докумен-
ти, създадени от пред-
шествениците й за здра-
вословно хранене на

подрастващите, тя отиде
да продава хамбургери
- храната, от която МЗ
се опитва да отдалечи
българските деца. Без-
спорно Атанасова, заед-
но с министрите на со-
циалната политика и на
спорта, застана зад
щанда в името на изклю-
чително благородна ка-
уза за болни деца. Но
щеше да е по-честно
към всички българчета и
към усилията на инсти-
туциите и медиците, ако
и тримата бяха продава-
ли в плод-зеленчук -
така и каузата щеше да
има смисъл, а реклама-
та пред децата щеше да
има възпитателен харак-
тер!

Между другото, оче-
видно пиарът е пропус-
нал новината, че Боли-
вия този месец ще се
откаже от най-вървежни-
те в света компании за
бързо хранене и безал-
кохолни напитки!

Отличията за ангажи-
раност към здравето на
нацията и най-вече на
децата, са нещо важно.
Особено, ако лауреатите
им наистина са работили

в името на каузата и ги
получават заслужено. В
противен случай всичко
е просто лицемерие и по-
литическа чалга.

Кауза е ключовата
дума от последните дни.
Българинът не излизал
да протестира, защото
нямал кауза, десницата
се рояла, защото не я
обединявала значима
обща цел. Мобилизира-
нето на голяма група
хора и всеотдайност до
постигане на идеала от-
давна е проблем и за
левицата. Босия обаче

обяви поредната си кау-
за - кръгла маса за из-
лизане от кризата. Със
стратегията щели да се
заемат граждански съве-
ти, съставени от експер-
ти, учени и обществени-
ци с неопетнен морал.
Ако според него опетнен
морал е картонче в ар-
хивите на Евтим Коста-
динов, за мене е безпа-
метното съществуване
на територията България
през последните 23 го-
дини.

Не скачайте! До-
статъчно скачаха по пло-
щадите онези, които ис-
каха да пренапишат на-
чисто биографиите си.
Очевидно са успели, за-
щото по властовите ета-
жи се въртят едни и същи
“щатни бройки” от добре
известната на по-просве-

тените номенклатура.
Как се наричат няма зна-
чение. Готови са всеки
ден да развеят байряк,
за обявят нова инициа-
тива, да създадат партия
или движение.

Те имат кауза! Тяхна-
та кауза е да ни управля-
ват, като ни държат в
онова безпаметно състо-
яние, ошашавени от все-
кидневните обществени
скандали, следващи един
след друг. За да няма
време за мислене. И за
реакция. За тях ние сме
хората. Прави ли ви впе-
чатление колко плахо и
някак стеснително ни
наричат гражданите. За-
щото знаят силата на
осъзнатия гражданин, а
последната им мечта е да
управляват гражданско
общество от личности.

Колкото до мечтата
на Босия за нова “кръгла
маса” - да спи зло под
камък. Преговорите на
въпросното съоръжение,
замислено като кръгло,
за да няма главни и
поддържащи действащи
лица, трябва да са рав-
ноправни наистина. Пре-
говори, а не договорки!
А българският опит в
това отношение е не
просто спорен. Кошмар-
ни се оказаха постигна-
тите договорености в
почти цяла Източна Ев-
ропа...

Кауза не могат да ни
бъдат и инспирираните
задокеански посещения
на “високо” ниво. А
“въздухът трепери”...
Дали нещо ще се случи.
Какво ли? И дали през
декември?

Президентът на Чехия
Вацлав Клаус и преми-
ерът Петр Нечас бойко-
тираха церемонията по
връчването на Нобелова-
та награда за мир на
Европейския съюз, като
обявиха, че няма да
присъстват. Още след
като стана ясен тазго-
дишният носител на Но-

бела за мир, Клаус оп-
редели избора като “тра-
гична грешка” и вълна от
негодувание заля Крал-
ската шведска академия
на науките. Преди брое-
ни дни неколцина Нобе-
лови лауреати също по-
искаха Евросъюзът да
бъде лишен от Нобело-
вата награда за мир.

Много от противници-
те на решението се ар-
гументират с факта, че
кандидатурата на Евро-
съюза изобщо не е отго-
варяла на критериите за
Нобелова награда за
мир, формулирани в за-
вещанието на Алфред
Нобел.

Лиъм Хоар, автор на
свободна практика към
изданието за анализи и

коментари The Atlantic,
като че ли най-точно
обяснява порденото
възмущение, като го оп-
ределя като тотален про-
вал да се видят и оценят
историческите постиже-
ния на ЕС, а също и оно-
ва, което той продължа-
ва да прави за премах-
ване на икономическите
бариери, засилване на
международното сътруд-
ничество и то на един
континент, който векове
наред бе зациклил в спи-
ралата на вечно при-
пламващате войни.

В момента ЕС преми-
нава през сериозни ико-
номически трудности и
значително обществено
недоволство и може би
от Шведската кралска

академия са решили да
използват Нобела, за да
укрепят все по-разсип-
ващия се съюз. Тъй като
днес Старият континент
е доста далеч от идеята
за обединение, най-
малкото заради разди-
ращите го социално-
икономически конфлик-
ти. Съвсем естествено е
удостояването на почти
цял континет с тази из-
ключително престижна
награда да предизвика
по-скоро сарказъм, от-
колкото гордост. Друг е
въпросът кому е нужно
такова високо отличие,
след като няма какво да
сложи на масата си. Не
само с хляб ще живее
човек, пише в Библията,
но все пак...
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Наука

Институтът
по биология и
имунология на
размножаването
при БАН показа
постиженията си

Светла
ВАСИЛЕВА

 Разкажете за резултатите от
ReProForce ПЛЮС. И какво предстои
оттук нататък?

- Ние осъвременихме четири лабо-
ратории. Но институтът работи и в дру-
ги изследователски направления, а 3
млн. лв. не са толкова много пари за
съвременна апаратура. Не успяхме да

Доц. Елена Кистанова, научен експерт по
проекта ReProForce и зам.-директор на ИБИР:

обновим криобиологията, която ще ни
осигури по-тясна връзка с бизнеса. Ще
можем да му предложим банка за
съхраняване на тъкани и на клетки.
Става дума за връзка както със сел-
скостопанските производители, така и
с различни клиники. Поддръжката и
съхраняването на тъкани е сложно
нещо, а нашият институт има опит и
традиции - в него криобиологията е
създадена още в началото на същест-
вуването му през 40-те години на ХХ
век. Сега имаме апаратура за съхра-
няване на семенната течност, но мо-
жехме да предложим по-широка услу-
га и така да докараме някакви пари за
института.

 Съхраняването на стволови
клетки се оказа съвсем не малък биз-
нес в днешно време.

- Да, ние можем да предложим ква-
лифицирано съхраняване, защото зна-
ем как да го направим, имаме техно-
логията. Само че в тази област обо-
рудването ни е остаряло. Друго на-
правление, което искаме да развием,
са генетичните изследвания в област-
та на репродукцията. Вече изгражда-

Репродукцията е
важна за всеки човек

Отминалата седмица бе бе-
лязана от скандала във Фонда
за научни изследвания на
МОМН, откъдето странно изти-
чат и малкото пари, дадени от
държавата за наука. А някак
встрани от медийния фокус
един от институтите на БАН
отвори широко врати, за да
напомни за пореден път, че и
ние, българите, сме дали нещо
на света, че разполагаме с
учени от международна класа
и че имаме задължение пред
поколенията да им покажем
перспективата и да ги въведем
в храма на знанието. Съвре-
менното, дигиталното, високо
технологичното.

 На 29 и 30 ноември т.г. Ин-
ститутът по биология и имуно-
логия на размножаването
“Акад. К. Братанов” (ИБИР) по-
срещна учени, изследователи,
студенти, докторанти, ученици
и граждани, за да отчете ус-
пешния финал на проекта
ReProForce, стартирал през де-
кември 2009 г., финансиран с
3 млн. лв. от Седма рамкова
програма на Европейския
съюз. Той е един от 16-те, спе-
челили оспорвано състезание,
в което участниците са били
1300. Координатор и единствен
бенефициент на ReProForce е
ИБИР. Идеята на проекта е да
повиши изследователския ка-
пацитет на българския инсти-
тут и да задълбочи сътрудни-
чеството в национален и евро-
пейски мащаб с цел възстано-
вяване на лидерската му пози-
ция в Югоизточна Европа в об-
ластта на биологията и имуно-
логията на репродукцията при
животните и човека.

В рамките на проекта
ИБИР е подкрепян от 7 парт-
ниращи института от Италия,
Германия, Англия, Холандия и
Австрия. Координаторът на
проекта  ReProForce доц. Мар-
гарита Моллова отчете пови-
шаване на изследователския
капацитет на ИБИР, реализи-
ран в двустранна мобилност на
учени от института и партни-
ращите организации, участия
в методически семинари, кон-
ференции и съвместна научно-
изследователска дейност. За
3-годишния период на проек-
та са назначени петима нови
изследователи. Други двама с
опит от научни институции в
САЩ, които са защитили ди-
сертации в ИБИР, са се върна-
ли в България и са готови да
се включат в изследванията на
института.

 С част от средствата по
проекта е закупена модерна
апаратура за анализи. Още в
първите 6 месеца след старта
на ReProForce новите апарати
са доставени и започват да ра-
ботят, в резултат на което 4 от
лабораториите на института са
обновени. Цялото оборудване
се експлоатира на пълен ка-
пацитет и при постоянно съгла-
суване между партньорските
центрове в рамките на проек-
та. Новата апаратура създава
и възможности за обучение на
високо равнище на докторан-
ти, млади учени и студенти.
Научните експерименти пък се
изпълняват на ниво, сравнимо

с това на висшите европейски
центрове. В рамките на проек-
та в ИБИР са изработени и
защитени от студенти 12 бака-
лавърски и магистърски тези,
привлечени са  изследователи
от други институти и вузове за
разработка на 10 докторски
дисертации. Реализирано е
сътрудничество в експеримен-
талната работа с външни уча-
стници - общо 30 изследовате-
ли, като са привлечени двама
учени от други институции за
разработване на съвместни
проекти и грантове.

Научната ефективност в
цял свят се измерва и с публи-
кациите в реномирани изда-
ния. За 3-те години на проекта
са направени нови 110 публи-
кации в национални и между-
народни издания, от тях 51 са
в списания с импакт фактор.
Издадени са 4 научни книги.
Освен това 4-ма докторанти на
ИБИР са защитили дисерта-
ции, има 4-ма нови доценти и
двама професори, още 5-ма са
на път към доцентска
длъжност.

В Деня на отворените вра-
ти човек можеше да пообщува
с участници в проекта. Ето как-
во споделиха те.

КАТЯ ТЪРД, УНИВЕРСИ-
ТЕТ ВЪВ ВАГЕНИНГЕН, ХО-
ЛАНДИЯ:

“Когато дойдох в София за
първи път преди три години,
не знаех какво да очаквам. На-
учих много, забелязах, че има
много възможности за сътруд-
ничество и разширяване на ра-
ботата. Щастлива съм, че уста-
нових нови контакти с учени,
работещи по проблемите на
животинската репродукция и
разширих знанията си. Има
възможности да изпращаме в
ИБИР и студенти от Холандия,
защото тук има някои условия
за експерименти, които ние

там нямаме. Трябва да използ-
ваме опита си и да намерим
начин учени да работят на
обменни начала по даден про-
ект за 1-2 години. От това ще
спечелят и двата института.”

МИЛЕНА МУРДЖЕВА,
МЛАД УЧЕН ОТ СЕКЦИЯ
“МОЛЕКУЛЯРНА ИМУНОЛО-
ГИЯ” НА ИБИР:

“За мен беше особено пол-
зотворно участието ми в 13-ия
симпозиум по имунология на
репродукцията, проведен тази
година във Варна, където имах
възможност да се срещна с во-
дещи учени от Европа и Аме-
рика в тази област. Искам да
отбележа и теоретичния курс
по флоуцитометрия, който за
пореден път отвори вратите на
института и показа на широк
кръг потенциални партньори
възможностите ни за обучение
и за съвместни изследвания.
На два от семинарите - за
стволовите клетки като основа
за развитие на регенеративна-
та медицина и за имунологич-
ните проблеми в човешката
репродукция, имах възможност
да представя научни резулта-
ти на секция “Молекулярна
имунология”, на която съм
член. Получих и възможността
един месец да специализирам
в Йена при проф. Удо Маркерт,
да се запозная с някои техни-
ки, които до този момент не
бяхме прилагали в нашата сек-
ция.”

ДИАНА ГУЛЕНОВА, ЧАС-
ТЕН МЕДИЦИНСКИ ЦЕНТЪР
“РЕПРОБИОМЕД” - СОФИЯ:

“В ИБИР изработих моята
докторска дисертация. Тя е
плод на проект, финансиран от
МОН през периода 2008-2011
г. с научен ръководител доц.
Пламен Тодоров от ИБИР. Те-
матиката е в областта на ство-
ловите клетки, нова е и е пер-
спективна за бъдещо колабо-
риране с ИБИР. Лично аз съм
посетила два от семинарите,
пряко свързани с моята рабо-
та, имаме много съвместни
публикации.”

ИВАН БОЧЕВ, ЧАСТНА АГ
БОЛНИЦА “Д-Р ЩЕРЕВ” - СО-
ФИЯ:

“Тъй като проблемите на
човешката репродукция са в
основата на нашата дейност,

съвсем естествено това опре-
дели сътрудничеството ни с
ИБИР, което развиваме успеш-
но от няколко години. Имаме
резултати от съвместната ни
работа, имаме публикации в
наши и чужди авторитетни из-
дания. Успешното сътрудниче-
ство се дължи, от една страна,
на високото модерно ниво на
материалната база, с която
разполага ИБИР, а от друга -
на високия професионализъм
и богатия опит на колегите от
института. Радващото за
външни партньори като нас е
възможността да присъстваме
на отворени събития, които са
желани от всеки ангажиран с
проблемите на репродукцията.
Аз лично тук съм карал курса
за флоуцитометричен анализ,
семинарите за стволови клет-
ки.”

КАЛИНА БЕЛЕМЕЗОВА,
СТУДЕНТКА ПО “МОЛЕКУ-
ЛЯРНА БИОЛОГИЯ” В СУ:

Вече трета година работя
като кръжочник към секция
“Молекулярна биология” на
ИБИР. Още в началото на II
курс имах възможността да се
запозная с множество лабора-
торни техники в областите на
течно култивиране, молекуляр-
ната биология и имунология.
Материалната база, с която
разполага институтът, беше от
голяма полза за мен като сту-
дент и още повече сега като
дипломант. Радвам се, че имам
шанса да натрупам лаборато-
рен опит и да работя с модер-
на апаратура още по време на
следването си.”

ДОЦ. РАЛИЦА ЖИВКОВА,
КАТЕДРА ПО БИОЛОГИЯ НА
МЕДИЦИНСКИЯ УНИВЕРСИ-
ТЕТ В СОФИЯ:

“Нашата катедра повече от
25 г. работи по различни про-
блеми на размножаването -
имунологични при гръбначни-
те животни и човека, свърза-
ните с неуспехите при ин вит-
ро оплождането. Научното
сътрудничество между нашите
две научни звена се илюстри-
ра в дисертационен труд, кой-
то правим съвместно. Колеги
от нашата катедра посещава-
ха методологичните семинари
на фирмите, които представя-
ха съвременни методи за ана-

Снимки Мариета ТОМОВА

На стр. 16

ме лаборатория с едно малко начал-
но оборудване, но бихме искали да
го допълним. Уникалността на нашия
институт е в това, че провеждаме из-
следвания в областта на репродук-
цията при хората и при животните,
което дава възможност за по-широко
приложение на нашите научни про-
дукти. Те могат да се внедрят както в
човешката медицина, така и в живот-
новъдството.

 А държавата помогна ли ви по
някакъв начин?

- Държавната субсидия е за основ-
ните заплати - малки, разбира се, дори
обидни бих казала за учени, в размер
на 400 лв. при средна заплата за стра-
ната от 700 лв. и повече. Освен това,
когато през 2009 г. стартира нашият
европейски проект, в МОМН имаше
много добра програма за подпомага-
не на  проекти, спечелили в ЕС. Поне-
же в проекта ни бяха заложени 20%
разходи за базовата организация, а
ЕК покрива само 7%, министерството
реши да подпомогне проекти като на-
шия с недостигащите 13%.

лиз.”
ЙОРДАН МАРЧЕВ, ЗЕМЕ-

ДЕЛСКИ ИНСТИТУТ, ШУМЕН:
“Нашето сътрудничество

датира може би от 80-те годи-
ни, когато работихме с два
екипа над задача по ембриот-
рансфер на биволи. Оттогава
не сме прекъсвали връзките си.
Работили сме върху репродук-
тивните биотехнологии при
биволи, използването на хра-
нителни добавки при дажбите
на свинете и влиянието им
върху репродуктивната систе-
ма. Участвахме във всички ме-
роприятия в рамките на проек-
та ReProForce и благодарение
на него успяхме да реализи-
раме и част от нашите идеи.”

ДОЦ. СТАНИМИР ЙОТОВ,
ТРАКИЙСКИ УНИВЕРСИТЕТ,
КАТЕДРА “АКУШЕРСТВО,
РЕПРОДУКЦИЯ И РЕПРОДУК-
ТИВНИ НАРУШЕНИЯ”:

“Участвах в част от меро-
приятията в рамките на проек-
та ReProForce, бих искал във
всичките, но заетостта ми на
преподавател не ми позволи.
Обменът, връзките, които
създадохме, правят един фун-
дамент, върху който вече може
здраво да се стъпи и да рабо-
тим съвместно и много по-ин-
тензивно. Смятам, че трябва да
насочим усилията си към ня-
колко основни неща: съвмест-
ни проекти и стимулиране на
участието на студентите и спе-
циалистите в една обща мре-
жа. Защо? Защото тук се пра-
вят високи научни постижения,
а няма по-добри посланици на
тези постижения от студенти-
те. Ако ние ги приобщим към
тях, ако въведем тези постиже-
ния в обучението им, от това
ще има голяма полза.”

 Благодарение на научните
открития, правени в ИБИР още
през ХХ век, по времето на
акад. Кирил Братанов, Бълга-
рия е призната като родина на
ново медико-биологично на-
правление в световната наука
и клиничната практика - Иму-
нология на размножаването.
Днес институтът е седалище на
Международния координацио-
нен комитет по репродукция и
на Балканската мрежа по био-
технологии в репродукцията
при човека и животните.

От стволовите
клетки до ин витро
От стволовите
клетки до ин витро
От стволовите
клетки до ин витро
От стволовите
клетки до ин витро
От стволовите
клетки до ин витро
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На фокус

* Сунитско течение
в исляма

Салафизъм*
над Родопите
Доколко един течащ наказателен процес върви
в законосъобразната и общественополезна посока?Д

елото срещу “13-те
имами” в Пазарджик е
най-големият наказа-
телен процес срещу
духовни лица в Бълга-

Мирослав
ПОПОВ

рия за последните десетилетия.
Не е коректно човек да се произ-
нася по същество по повод на
един течащ наказателен процес,
но това публично вече направи-
ха стотици граждани - мюсюлма-
ни, националисти, “експерти” с
различен калибър на компетент-
ност, така че мога и аз да си
позволя да наруша добрия тон.
Проучих обвинителния акт, бях и
на няколко от проведените съдеб-
ни заседания. Мисля, че процесът
някак (много бавно, с изненадва-
що продължителни паузи между
заседанията) все пак върви. Дали
върви в законосъобразната и в
общественополезната посока?

Изправени сме пред един
твърде сложен наказателен про-
цес не толкова заради фактиче-
ската страна на делото, а защото
става дума за религиозни убеж-
дения, т.е. за материя, която по
правило

емоционално ангажира
милиони хора

В Пазарджик всъщност съдят
представители на една локална
салафитска мрежа - може би не-
голяма, но очевидно добре функ-
ционираща. Изключително “ро-
допска мрежа”. Нейно неофици-
ално средоточие изглежда е
Сърница.

Смущават публичните интер-
претации - медийни и политиче-
ски, на написаното в обвинител-
ния акт по дело № 330 и на това,
което се случва в заседателната
зала. Те често са проблематични
и дори произволни. Обществени-
те реакции - също. Нито бе нор-
мално двеста мюсюлмани - мъже
и жени, да се изправят срещу
съдебната зала по време на
съдебно заседание, с плакати с
изписани аяти (строфи) от Кора-
на - Коранът не е “подсъдим” и
не е “защитник” в това дело, как-
то и по никое друго. Нито бе нор-
мално националистите да свикат
пред съдебната палата митинг
“за кураж на съдебния състав”.
Ако е толкова необходимо, ми-
тинг може да се свика на всяко
друго място и по всяко друго вре-
ме... Може и на закрито. Изглеж-
да се търси поляризация и то не
само с предизборни цели.

Мнозинството български
граждани, които следят пазард-
жишкия процес, видимо са сму-
тени от казаното и прочетеното в
обвинителния акт и от чутото в
хода на съдебното следствие.

Мисля, че в някаква степен
българската общественост вече
бе подведена. Обвиняемите, с
малки изключения, са родопски
чеда - от Велинградско, Смолян-
ско и Гоце Делчевско. Най-сери-
озното подвеждане е, че се на-
трапи разбирането, че процесът
в Пазарджик е “дело срещу мю-
сюлманите/имамите”. Ако това е
така, то България ще се поляри-
зира - от едната страна са мю-
сюлманите, (чиито духовни вода-
чи са подсъдими), а от другата -
хората, които имат резерви към
тази религиозна ориентация.
Само че това е грешно и опасно
поставяне на проблема. Точният
въпрос е дали обвиняемите са
пропагандирали антидемокра-
тични възгледи, които заплашват
устоите на държавата, дали са се
сеели омраза на религиозна ос-
нова или не. Въпросът е дали
обвиняемите са извършили това,
което е посочено в обвинител-
ния акт - и ако са го извършили,

следва да бъдат осъдени, ако не
са - да бъдат оправдани. Дотук
обвинителната теза се поддържа
предимно от “анонимните (защи-
тени) свидетели”. Очаквам някак-
ви допълнителни преки доказа-
телства.

За ислямския
екстремизъм и

радикализъм

Общественият спор по повод
на делото бе модифициран във
формата “има ли в България ра-
дикален ислям?” Категоричната
позиция на ДПС и на Главното
мюфтийство е че “такъв няма и
никога не е имало”. Анализът на
фактите в редица райони на стра-
ната, както и на съдебната прак-
тика (неголяма, наистина), води
до по-друг извод. Допреди
четвърт век радикален ислям в
България (почти) нямаше. Но от-
тогава изминаха двадесет и ня-
колко години в условията на гло-
бализация и интернет и свръх
богатства в страни, в които ис-
лямът е държавна религия. Дори
само първата присъда на един
по подсъдимите - Ахмед Муса Ах-
мед, от 2004 г., доказва, че се
случват тревожни неща. Дела
срещу ислямски радикали, и в
частност срещу групи от салафи-
ти, вече имаше в повече от десет
европейски държави. Не бих ис-
кал България да “открива ради-
кален ислям” по подражание на
други европейски страни. По-до-
бре би било да няма ислямски
радикали. Въпросът е да се
осъзнае, че сред някои мюсюл-
мани - по правило единици -
настъпват процеси на радикали-
зация. Това се случва - даже и в
България, и то е известно отпре-
ди сегашния процес. При опре-
делен начин на проповядване в
джамиите се “отключват” опреде-
лени негативни нагласи сред
вярващите и започват да се
търсят и отправят радикални,
включително и насилнически
призиви.

Дирижираният до голяма сте-
пен национален медиен дебат
внимателно извайва случая, за
да го представи било като про-
дукт на “войната между религии-
те”, било - в квазиопозиционен
план - главно като продукт на
“репресивното мислене и дейст-
вие на Държавата срещу друго-
верците”. Само че

процесът в Пазарджик
не е дело срещу
“мюсюлманите”

нито е дело “срещу исляма” и
обвързването му с исторически
събития, като “възродителния
процес например, е неуместно.

В една демократична държа-
ва, каквато бих искал да бъде
България, хората не следва да
бъдат съдени заради своите
възгледи - политически или ре-
лигиозни. Затова светската демо-
кратична държава е държавата
на бъдещето, каквито и драма-
тични политически обрати да
стават в мюсюлманския свят.

Че обвиняемите, общо взето,
не харесват установения в стра-
ната държавен строй е ясно. Че
поне на думи част от тях може би
биха предпочели да живеят в
една шериятска, а не в една
светска държава, също е ясно.
Въпросът е дали са готови да
прибягнат до насилие, или да
призоват към него в името на
Вярата. Обвинителният акт по
делото впрочем е сдържан по
посока на подобен тип обвине-
ния. Престъпните състави -
чл.108, самостоятелно и във

връзка с чл.109 - същото деяние,
но извършено в група, и чл.164,
са нормални наказателноправни
състави, които имат свои анало-
зи в повечето европейски държа-
ви. Вярно е и друго - навсякъде
по света дела с мирогледен от-
тенък се следят с повишено вни-
мание.

Мисля, че ще бъде доказано
че обвиняемите са салафити. Тях
обаче не ги съдят заради сала-
физма. Принципното ми възраже-
ние срещу салафизма е, че той
не само замръзва в едни социал-
ни реалности от времето, да ре-
чем, на хан Кубрат, но и че сала-
фитите не приемат основопола-
гащата за нашата съвременна
цивилизация идея за върховенст-
вото на Закона. Вместо нея те се
придържат към религиозната
догма за върховенството на Ко-
рана. Точно това е “ислямският
радикализъм”, именно по това са-
лафизмът се отличава, например
от ханефитството, което, поне в
някои интерпретации, приема, че
мюсюлманинът трябва да се под-
чинява на закона на страната, в
която живее.

За войнстващия салафизъм
България е “държава на кръсто-
носците”. Страната била станала
такава именно през 1878 г., кога-
то е излязла от обсега на ислям-
ската власт. Според този начин
на мислене исторически може да
има “епоха на завоеванията” (на
исляма, на Отоманската импе-
рия), но не може да има “епоха
на Освобождението” (от исляма).

От Одрин до Виена

по този въпрос мислим по-ина-
че...

За салафитите, както и за
някои други ислямски идейни
тенденции, въпросът за социал-
ната интеграция на мюсюлмани-
те в едно европейско общество
се интерпретира като “опасност
(та) от интеграция”, като “загуба
на идентичност”. Интеграцията -
не само на мюсюлманите - е
преди всичко интеграция в зако-
на. После идва икономическата,
социалната, образователната и
културна интеграция. Евентуал-
ното избуяване на салафитски
ислям не вещае добро за стра-
ната. Извън България, в почти

цяла Западна Европа например,
виждаме стотици примери за
мюсюлманска радикализация -
млади мюсюлмани, които прегръ-
щат идеите на радикалния ис-
лям, като част от тях му се отда-
ват до самозабрава. В ред слу-
чаи това вече не е изява на
религиозно чувство, а по-скоро
някакви форми на крайна, “бо-
лестна” верска индоктринация.

Ислямът не бива да се
отъждествява с ислямския ради-
кализъм и екстремизъм. Това, че
в България има мюсюлмани, не
ги прави радикални мюсюлма-
ни, не ги прави екстремисти... И
още нещо - т.нар. радикален
ислям не възниква, защото ня-
кой ще прочете радикална ис-
лямска книга и ей-така ще поч-
не да се “радикализира”. По
правило “инструментът” е рели-
гиозната проповед. Живият про-
поведник е субектът. Вярно е, че
наши сънародници - бъдещи
духовници, отишли да се учат
извън България, в ислямистки,
т.е. в радикални образователни
учреждения, лесно могат да ус-
воят и радикалните религиозни
влияния. Двигателят на радика-
лизацията не е самата религия,
а фанатизмът, който може да се
насърчава или да му се позво-
лява да избуява.

Присъдите преди
процеса?

Много хора, които нито са
чули свидетелите по делото,
нито са чели обвинителния акт,
априорно заявиха, че “имамите
са невинни”, може би защото са
от едно и също вероизповеда-
ние. Има други, които предвари-
телно вече, в умовете си, са осъ-
дили имамите, припознавайки ги
за “виновни по презумпция”. И
двете позиции са разбираеми и
некоректни.

Неприемливи за мен бяха
двете декларации в защита на
обвиняемите на Главното мюф-
тийство и на ДПС. Разбирам
емоционалната ангажираност -
“нашите хора са невинни!” - по
принцип всеки е невинен до до-
казване на противното - но ня-
как се изразява непризнаване
на единствената държавна ин-
ституция, която е компетентна да

се произнесе по-наказателно -
правната вина и отговорност.
Освен това не бива в хода на
дебата автоматично да се на-
слагват “исторически аргументи”
- възродителният процес напри-
мер. Те ни отклоняват от едно
трезво и честно обсъждане.

Правозащитни организации
извън България редовно конста-
тират, че мюсюлманите в Евро-
па (около 20 милиона души) по-
стоянно се сблъскват с различ-
ни форми на дискриминация.
Вярно е и друго. Около процеса
бе подхвърлено подозрението
за “ислямофобски мотиви”. Ще
уточня - има ги, но в значителна
степен са “вносни”. През години-
те след атентатите от 11 септем-
ври в Западна Европа тихо се
наложи един климат на “корект-
на” ислямофобия - не като нега-
тивизъм, а като страх. Прилич-
ният облик на евро-мюсюлман-
ските общности бе сериозно ув-
реден от серията терористични
актове. В Западна Европа едва
наскоро започнаха да осъзна-
ват разрушителния заряд на тази
доктрина. Днешният “завой” в
това отношение е повече от
очевиден. Салафизмът вече се
определя като общоевропейски
проблем. Не бих искал той да се
утвърди и в България.

За българите
мюсюлмани

Почти всички подсъдими са
от общността на българите мю-
сюлмани - най-изстрадалата
българска общност през послед-
ните столетия. Когато народният
поет написа за “синините от
бича”, едва ли е допускал, че
най-дълбоката синина - бълга-
рите мюсюлмани, наследство от
едно чуждо имперско владиче-
ство, ще спре да бъде разпозна-
вана от някои като част от наци-
оналната ни общност. Меха-
низмът на отваряне на т.нар. по-
машки общности към радикални
проповедници и идеи е ясен -
част от българите християни
странят, етническите турци са
сдържани, пътят за етническото
самоопределение става изклю-
чително чрез вярата.

На един лидер на патриотич-
на партия ще кажа, че е дълбоко
непатриотично да унижаваш
българите мюсюлмани (“пингви-
ни”), освен че не е и много възпи-
тано...

Независимо дали имамите ще
бъдат осъдени или оправдани,
моралната отговорност на някои
медийни фактори по несъщест-
вуващите в НК членове “за фун-
даментален примитивизъм” и “за
национално будалкане” следва
да е доста по-голяма...

България - както и да приклю-
чи пазарджишкият процес, не
трябва да има илюзии  - страната
не е застрахована от тихо прора-
стване на ислямски екстремизъм.
Изходът е да се засили полити-
ката на интеграция, а самите
мюсюлмани да се ангажират по-
активно в обществения живот и в
решаването на реалните пробле-
ми, с които се сблъскват хората в
селата и градовете на страната.

Накрая почти достоверен
преразказ от телевизионна дис-
кусия по повод процеса:

“- Ало, родопското село Голя-
мо Малково? Как вие там живе-
ете - християни и мюсюлмани?

- А, ние тук добре живеем -
християни и мюсюлмани. Работа
няма, хляб не достига, фелдшера
избяга, извадиха тръбите от на-
поителната система, за да ги
предадат за скрап... Работа “на
щат” има само кмета, а на хоно-
рар - гробаря. Но добре живеем
ние - християни и мюсюлмани...”
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Позиция

Проф. Алеко БИЧЕВСКИ

Зад ъгъла

амо за три години
един световно неиз-
вестен “египтолог” /
каквото и да озна-

Фараонът
Игнатов и

научните роби

С
чава това/ обърна българ-
ското образование с кра-
ката нагоре. В интерес
на истината Игнатов
прилича на всичко дру-
го, само не и на образо-
вателен министър. Наперената му поклащаща
се походка, свирепият поглед, агресивната реч
са характерни за сфери, твърде далечни от
интелектуалния свят на науката и образовани-
ето.

С какво ще бъде запомнен този, определе-
но най-неподходящ просветен министър в на-
шата най-нова, а пък и в по-старата ни исто-
рия?

На първо място с това, че се солидаризира
напълно с кръстоносния поход на финансовия
министър към българската наука и в частност
към Българската академия на науките. Те два-
мата имат основна заслуга за черните знамена,
които се вееха от фасадата на тази вековна
институция.

С решаващата намеса на “египтолога” бе
приет закон, който опростачи и маргинализира
научните степени. След закриването на “тота-
литарната” ВАК, всеки един от безбройните
български ВУЗ-ове си направи собствени ВАК-
ове, които започнаха да произвеждат професо-
ри и доценти на конвейер и на килограм. Ако
съответният ректор реши, може да манипулира,
както си иска, своя ВАК и срещу съответните
услуги да дава научни степени и звания, както
му е угодно. Само за последната година и нещо
новата безумна система произведе нови 309
професори и 361 доценти! Впрочем мнозина,
когато се запознават с непознат професор, вече
съвсем сериозно питат: “Вие от новите професо-
ри на Игнатов ли сте или от ВАК-овските?”

Така стана възможно само за две години
маса политици, депутати, синдикални лидери,
бизнесмени, шефове на фондации и пр. да се
накичат с научни степени, да се перчат като
професори, доценти, доктори. Преди години
Румъния има глупостта да приеме подобен за-
конопроект, след което се оказа, че само за
двайсетина месеца новата система нарои над
2000 нови професори. Румънците обаче имаха
доблестта да признаят грешката си и законът
бе отменен. Няма съмнение, че следващото
българско правителство ще отмени игнатовския
закон, но за съжаление вече произведените
фалшиви доктори, доценти и професори ще
останат.

Да не забравяме, че именно Игнатов измис-
ли платените дипломи. Благодарение на този
негов бизнес с Нов български университет в
момента у нас има над 150 000 висшисти, поло-
вината от които са откровено полуграмотни.

Друг голям принос на “египтолога” е, че ус-
пешно внедри практиките на Нов български уни-
верситет в цялото образование. Което ще рече:
измислени специалности, измислени професо-
ри, измислени проекти. Ето например, една
прясна обществена поръчка в Министерството
на образованието, науката и младежта - “Избор
на изпълнител за “Аналитично и информацион-
но осигуряване на апробирането на модел за
инспектиране на образованието”. Всичко е под-
чинено на генералната цел да се приберат едни
пари. А крайъгълният камък на “реформите” на
министъра е да премине образованието на
пазарен принцип. Което, разбира се, доведе
българската образователна система до грани-
ците на абсурда. Това взриви родната просвета
отвътре като атомна бомба и не е ясно как може
да бъдат събрани отломките в бъдеще.

Издигането в култ на пазарния принцип ес-
тествено доведе до настоящия грандиозен скан-
дал с Фонда за научни изследвания. Никак не
е случайно, че начело на въпросния фонд стои
също “игнатовски професор”, който преди ня-
колко години се размотаваше по медиите и
убеждаваше водещите как изчислил, че в сърце-
вината си земята е куха. По времето на бившия
кабинет в този фонд имаше 114 млн. лв. Сега
благодарение на историческите “реформи” на
Дянков и Игнатов в науката във фонда са оста-
нали само 14 млн. лв. И може би затова е тази
неистова битка как тези последни пари да бъдат
прибрани от приятелски фирми и кръгове до
новите силни на деня.

Добре е все пак, че египетските роби в на-
уката и образованието /засега на брой само
1200/ въстанаха срещу цинизма и безочието на
своите фараони. Това е знак, че краят на тяхна-
та безконтролна власт вече е на хоризонта.

В ПОМОЩ
НА ОБЩЕСТВЕНАТА
ДИСКУСИЯ
ПО ПРЕДМЕТА
НА ПРЕДСТОЯЩИЯ
РЕФЕРЕНДУМ

АЕЦ „БЕЛЕНЕ”.

ПОРАДИ ОБЩЕСТВЕНАТА ВАЖНОСТ ЗА БЪЛГАРИЯ НА ЯДРЕ-

НАТА ЕНЕРГЕТИКА У НАС, ПРЕДСТОЯЩИЯ РЕФЕРЕНДУМ И

НАСОЧВАНЕТО МУ КЪМ АЕЦ “БЕЛЕНЕ”, ДУМА ЩЕ ПУБЛИКУ-

ВА ОКОЛО 100 ВЪПРОСА И ОТГОВОРА ПО ТЕМАТА. ПЪРВАТА

ПОЛОВИНА ОТ ТЯХ СА ПОДГОТВЕНИ ОТ ИЗДАНИЕТО ЗА

АНАЛИЗИ В ОБЛАСТТА НА МЕЖДУНАРОДНАТА ПОЛИТИКА,

СИГУРНОСТТА И ДИПЛОМАЦИЯТА “ЕКСПЕРТ”.

1. ИМА ЛИ
БЪДЕЩЕ
ЯДРЕНАТА
ЕНЕРГЕТИКА?

Според доклад на
Световната атомна асоци-
ация до 2030 г. трябва да
се построят поне 559 АЕЦ
в целия свят, които да за-
менят ТЕЦ-овете. Към 50
от тях вече са в строеж,
над 80 са в етап проекти-
ране. В световен мащаб
ренесансът на ядрената
енергетика е неоспорим.
Една от причините е, че
не би могло да се постиг-
не редуциране на вред-
ните емисии от ТЕЦ
съгласно Протокола от
Киото  - през първите 50
години да се спре
замърсяването на плане-
тата на сегашното ниво и
едва на втория етап да се
редуцират с 50% СО-2
емисиите. Затова  тенден-
цията е в търсене на нови
ядрени технологии и във
възобновяемите енергий-
ни източници. Според
Международната органи-
зация по ядрена енергия
IAEO над 60 страни са сиг-
нализирали, че желаят в
бъдеще да произвеждат
електроенергия в ядрени
електроцентрали.

В рамково споразуме-
ние ООН препоръчва да
се приеме като национал-
на стратегия на всяка
една от страните, члену-
ващи в организацията,
което означава, че още
две атомни електроцент-
рали трябва да се пост-
роят в България. Това е

ангажимент, който стра-
ната ни трябва да поеме
като част от мерките сре-
щу глобалното затопляне.

Целта е с атомна
енергия да се компенси-
ра голямото количество
вредни емисии, които
бълват централите на
въглища.

Ядрената енергетика
е високотехнологичен
сектор. Той създава уни-
кални специалисти, спе-
циалности в университе-
та, международен обмен
и, разбира се, работни
места. А в България това
е последният останал ви-
сокотехнологичен сектор.

Затова инвестирането
в него не е разход, а ин-
вестиция в бъдещето, как-
то здравеопазването и об-
разованието.

2. ЕКОЛОГИЧНА
ЛИ Е ЯДРЕНАТА
ЕНЕРГЕТИКА?

Ядрената енергетика
е най-екологичната, раз-
бира се, със забележка-
та, че съвременните мо-
дерни реактори гаранти-
рат голяма надеждност
и, второ, че все пак тряб-
ва да се осигури дългос-
рочно съхраняване на
използваното ядрено го-
риво.

Очаква се в света за
бъдат произведени поло-
вин милиард електромо-
била, включително товар-
ни, което е следствие от
намаляващите залежи на
нефт. Но това ще изисква
увеличение на произвеж-
даната електроенергия.

3. ДОБИВЪТ
НА УРАН ЩЕ
ПОКРИЕ ЛИ
ЖИЗНЕНИЯ
ЦИКЪЛ НА
НОВОСТРОЯЩИТЕ
СЕ АЕЦ С 60-
ГОДИШЕН
ЖИЗНЕН ЦИКЪЛ?
НЯМА ЛИ ДА СЕ
ИЗЧЕРПАТ
ЗАПАСИТЕ?

Наличието на уран в
известните днес находи-
ща гарантира 100-годиш-
но използване, което оз-
начава, че и след изчерп-
ване на нефта и след за-
мяната на днешните ново-
строящи се АЕЦ със след-
ващи човечеството ще
разполага с уран. Казах-
стан е една от страните с
най-богати уранови нахо-
дища. В миналото Бълга-
рия изнася уран за СССР.
Разбира се, че ако ядре-
ната енергетика се разви-
ва, както се очаква, ще
нарасне и нуждата от
уран, така например към
2012 г. в света ще са не-
обходими по 26-28 хиля-
ди тона уран годишно.
Русия придобива сама
3,56 хиляди тона, при по-
требление от 9 хиляди
тона. Значителни резерви
има в Узбекистан, Киргиз-
стан и Таджикистан. Един-
ствено добивът на уран в
света като че ли остана
незасегнат сектор от ико-
номическата криза. Общо
436 АЕЦ изразходват
68 000 т уран годишно. В

България само има уран
за 250 години напред.

4. ЯДРЕНИТЕ
ОТПАДЪЦИ
ОБАЧЕ ОСТАВАТ
ПРОБЛЕМ. НЕ
СА ЛИ ОПАСНИ
ЗА СТОЛЕТИЯ
НАПРЕД?

Досега се вземаха
сигурни мерки за съхра-
няването им. Разработва
се обаче и нов начин.. Ев-
ропейският съюз инвес-
тира 900 милиона дола-
ра, за да създаде лазер,
който да обезопасява яд-
рени отпадъци. Той ще
бъде най-мощният по
рода си в света.

Чрез новите лазери
ще могат да се създават
субатомни частици във
вакуум, като ще бъдат 10
пъти по-мощни от съще-
ствуващите в момента.
Експерти смятат, че с по-
мощта на изобретенията
ядрените отпадъци ще
могат да се обезопася-
ват само за няколко се-
кунди.

Идеята предвижда
построяването на 3 ла-
зерни центъра в Чехия,
Румъния и Унгария,
всичко в рамките на про-
екта Extreme Light
Infrastructure (ELI).

Първите резултати от
проекта ще бъдат публи-
кувани до една-две го-
дини, след като центърът
започне работа.

Съставил Симеон НИКОЛОВ, главен редактор на “Експерт-БДД”

Искам да съм негър...

П
реди двайсетина години в
българския музикален
ефир се пръкна една ше-
говита песен, чийто при-
пев, доколкото си спом-

Петър
ГЕРАСИМОВ

ням, беше: “Искам да съм негър в
щата Алабама...”. В  прав текст това
песенно съчинение ни внушаваше,
че ние, българите, живеем по-зле
дори и от един чернокож човек в
южняшките щати, там, където още
припламват  блуждаещите огньове
на расизма.

Сетих се за тази мелодийка, ко-

фонд и др.) защо, по дяволите, той забрави, че в
една цивилизована държава заплати и пенсии се
индексират ежегодно съобразно процента на ин-
флацията?

А този инфлационен процент, г-н Дянков, през
последните три години съвсем не бе за подценява-
не сред постоянно набъбващите цени - съвсем ло-
гично ви носеха автоматично допълнителен данък
ДДС - цели 20 процента върху всеки продаден кар-
тоф или парче месо. Да не говорим за лютите акциз-
ни (друг вид данъчни) проценти върху горива и ци-
гари, които изхвърлиха бензина в орбитата на гот-
варското олио, а цигарите превърнаха в мощно сред-
ство за подкопаване на личния и семеен бюджет
(ще ми пушите, маскари такива!). И къде отидоха
тези допълнителни приходи, г-н Дянков? Историята
мълчи.

И на последно място, г- Дянков, вие като отлич-
ник на гореспоменатите институции, забравихте ли,
че в любимата на всички ни Америка печатниците
бясно печатат нови и нови милиони, милиарди дола-
ри. Защо? Просто защото държавата постоянно се
нуждае от инвестиции, от свежи пари. А у нас, как-
во? По указание на мъдрия МВФ ние се въртим като
омагьосани пумпали в кръга на наличните си сред-
ства: харчим толкова, колкото имаме, имаме толкова
- колкото харчим. Много мъдро. Но това неминуемо
води, г-н Дянков, към един феномен, наречен стаг-
нация. Просто тичане на едно място, г-н Дянков.

И чувам вашия гласец: ами, ако взимаме много
нови кредити, ще ни постигне трагедията на Гърция!
И при тази реплика отново ми се иска да викна и да
запея:

Искам да съм дядка, дядка от Пирея...

гато тези дни чух, че размерът на минималната
пенсия в южната ни съседка съответствал, видите
ли, на максималната българска пенсия. Това лично
мен, като жител на държава на второ място по фи-
нансова дисциплина в Европа, ме озадачи до изве-
стна степен. И в моето съзнание, обременено от
пенсионерско-инвалидни емоции, внезапно се роди
едно малко текстче за нова песен:

Искам да съм дядка, дядка от Пирея
Узо да си пия, хилядарки да пилея.
Погледът ми край морето да се рее.
Панталонът бял слънце да ми грее.
Припев: Искам да съм дядка, дядка от Пирея...
Уви, силата на моята поетична муза стигна само

дотук. А всъщност поетичното ми вдъхновение бе
толкова кратко, защото не ми е до пеене и блеене,
а по-скоро до ругаене, да не кажа по-силна дума...

Защото всеки ден ми се иска да попитам госпо-
дина Дянкова (естествено отличник на Световната и
Европейската банка, на Международния валутен
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Мнение

През последните седмици
се вдига голям шум около бур-
ните дискусии и скандали в СДС
и особено по повод изключва-
нето на трима народни предста-
вители от партията, която се бе
обявила за демократична и ав-
тентично дясна. Почти всички
коментари са изпълнени с не-
доволство и съжаления, че СДС
се разпада и е на път да изчез-
не. Мнозина се питат защо ста-
ва така и кой е виновен. И си
отговарят, че причината е, че
СДС излезе от първоначалния
си принцип и от коалиция се
превърна в партия; че бил овла-
дян от Държавна сигурност, от
хунта, бивши комунисти и про-
чее. А сега и от самия Б.Б.

Смъртта на СДС е внезапна
и неочаквана единствено за
тези, които са или свързани
емоционално с него, или не
наблюдават внимателно полити-
ко-партийния живот у нас, или
просто не могат да откроят ис-
тинския смисъл в съдбата на
тази партия.

Историята възложи на СДС
да разруши старата социално-
икономическа и политическа
система. И той прие нелеката
задача с огромно желание и
действително се справи с нея -
особено в селското стопанство.
Именно по време на управле-
нието му бяха приватизирани
почти всички държавни активи -
главно на средствата за произ-
водство. Държавата бе напълно
отделена от икономиката и за-
почна да функционира като ти-
пична буржоазна държава в
условията на капитализъм. Не
оценявам дали е било добре,
полезно или необходимо. Това
е друг проблем. Важното е, че
задачата бе изпълнена. Само
голяма партия, а не коалиция от
дребни и реанимирани партий-
ки, можеше да се справи с по-
добна историческа по значени-
ето си задача. Разрушаването
на старата система бе в някаква
степен общо дело на мнозинст-
вото от българите, събрали не-
доволства от социализма. Зато-
ва и идеята, около която се
създаде СДС (“Незабавна смя-
на на системата!”), даваше жи-
вот на партията. Но когато се
видя, че новата система не само
не е добра, но и породи нечува-

œÓÛÍËÚÂ ÓÚ
СМЪРТТА НА СДС
Тази партия не беше подготвена за нищо друго, освен за рушене

Панко АНЧЕВ

на бедност и страдания,
задълбочи различията и доне-
се нови несправедливости,
същото това мнозинство изоста-
ви СДС и го обрече на полити-
ческа агония и физическа смърт.

СДС излъга и измами

тръгналите след него, че не
разрушението, а благоденстви-
ето е неговата историческа цел.
Лъжата му се въплъти в мотото
“Времето е наше!” Но времето
не можеше да бъде негово.
Мигът - да, но времето - не!

Когато системата бе разру-
шена и започна “строителство-
то” на капитализма, трябваше да
се смени стилът на управление
и да се изпълнява друга соци-
ално-политическа и икономиче-
ска програма; необходима бе
нова видима и ясно формулира-
на историческа цел, каквато
тази партия не бе в състояние
да формулира, защото не бе
подготвена за нищо друго ос-

вен за рушене. СДС бе
изхвърлен от властта и започна
да се разпада и разлага про-
гресивно и неудържимо.

На мястото на СДС или все
още заедно с него се появява-
ха партии, обявяващи се за
десни или десноцентристки.
Леви партии обаче не се създа-
ваха. Новите “десни” разчитаха
на носталгията по СДС. Така те
вярваха, че ще привлекат вни-
манието на обществото и на из-
бирателите, защото си въобра-
зяваха, че само дясната партия
е демократична и ще получи
подкрепа от “Европа”. Всички
декларираха, че са за демокра-
ция и европейско развитие на
България, че в управлението си
ще разчитат на “обикновените”

граждани. Те обещаваха “да
заживеем по европейски”. И
НДСВ, и ГЕРБ, РЗС, и “Бълга-
рия на гражданите” ратуват за
някакви абстрактни принципи,
без да могат да ги формулират
дори. Е, надпреварват се, раз-
бира се, да се кълнат, че ще се
борят срещу корупцията и
престъпността, че ще привле-
кат чужди инвестиции или че
ще усвояват средства по евро-
пейски програми. И нищо пове-
че. Каква идеология е да ис-
каш “европейско развитие на
България” или че ще оставиш
властта на гражданите и те да
решават кое е по-добро за тях.
Това са празни приказки. Дес-
ните партии разчитат на сила-
та на своите лидери, на спо-
собността, която си въобразя-
ват, че притежават, да внуша-
ват, че са силни и уверени, а
не на някаква определена (мал-
ко или много) социална база и
идеологически принципи.

Точно тук е другата голяма

причина за неизбежната смърт
и на СДС, и на ДСБ, и на НДСВ,
и на предстоящата кончина на
ГЕРБ. Те

нямат социална
база и идеология

Няма историческа задача и
цел, към която да се стремят, за
да преустроят обществото.
Обикновено една партия търси
електорална подкрепа от цяло-
то общество, но се изгражда
върху своя собствена основа и
благодарение на система от
политически идеи за развитие
на икономиката и останалите
сфери на обществения живот.
Само така се получава някакво
вътрешно сцепление, необходи-

мо на партията, за да бъде цяла
и жива. Защото тя си е жив
организъм, а не механичен
сбор от хора. Душата на този
организъм са идеите, а тялото е
социалният му състав. СДС (за-
едно с НДСВ, ГЕРБ, “България
на гражданите” и всички оста-
нали “десни” партии) няма идеи,
а само лозунги. Такива партии
още с раждането си са лишени
от душа, а това означава, че не
могат да съществуват.

Либералните философи и
политолози твърдят, че партии-
те вече не са класови. Примерът
с американската партийно-по-
литическа система доказвал, че
е възможно и необходимо за-
ради единството на обществото
те да бъдат само електорални
субекти, а не изразители на
съсловията. В едно високораз-
вито в икономическо отношение
общество, богато на ресурси и
задоволено материално е
възможно (вероятно) постигане-
то на някаква приблизителна

равнопоставеност и еднаквост
на съсловията. Високият стан-
дарт на живот скрива донякъде
класовите различия и примиря-
ва социалните групи и те не се
конкурират помежду си в така-
ва степен, в каквато го правят в
бедните и неразвити буржоаз-
но-капиталистически общества.

В България обаче този мо-
дел е невалиден. У нас социал-
ното разслоение е дълбоко;
толкова дълбоко, че разстояни-
ята между най-бедните и най-
богатите е неизмеримо, а меж-
ду тях се разполагат многоброй-
ни съсловия, чиято подвижност
зависи от редица фактори и е
насочена както нагоре, така и
надолу. За да подобрят участта
си, те трябва да са активни в

политическия живот. Класите
искат да влияят върху властта,
ако не успеят да я вземат, и така
да получат необходимото им от
нея в производството и разпре-
делянето на благата.

Партията има свой жизнен
цикъл. Нищо не е неизменно в
обществото и ако една партия
не се пригажда към тези изме-
нения и особено към изменени-
ята на социалната база, от коя-
то произлиза и чиито интереси
изразява, губи жизнените си
сили и в един прекрасен ден
престава да съществува.

Това СДС не знаеше и
продължава да не знае, а обяс-
нява собствената си смърт с
измислени от бившите си лиде-
ри и верни политолози нравст-
вени причини. Не го осъзнават
и лидерите на сегашната управ-
ляваща партия, както и нейните
сателити.

Осъзнава ли го
обаче БСП?

БСП е единствената истин-
ска българска партия. Повече
от век тя е изразителка на про-
летариата, на бедните и на
хората на наемния труд, на
онеправданите и страдащите от
несправедливостите на класо-
вото общество. И не само е из-
разителка, но и предводителка
в политическите им борби. Раз-
бира се, в различно време тя е
издигала различни лозунги и
си е поставяла различни цели
и срокове за тяхното постига-
не. Но никога не е променяла
основните принципи и цели,
формулирани в нейната идео-
логия. Дори и когато участва
във властта на буржоазно-ка-
питалистическата държава, тя
е длъжна да помни, че е поли-
тическият субект на онеправда-
ната класа.

Опитите БСП да се превърне
в социалдемократическа партия
и да се откаже от присъщите си
качества, които са я съхранили
повече от век, т.е. да се задово-
ли да бъде само “реформатор”
на капитализма, са рисковани и
могат да й нанесат тежки и
неизличими увреждания. Разби-
ра се, днес тя не бива да е
радикална и да настоява за
крайни действия. Залезът на
капитализма изисква готовност
и способност за нови решения
и действия. Предстоят процеси,
които ще поставят на изпитание
идентичността на БСП и способ-
ността й да усеща и осъзнава
реалностите. Повече отвсякога
тя трябва да съхрани умението
си да води класата на наемния
труд, като й помага да се
осъзнава “за себе си”. И да не
забравя защо е създадена и
кому е призвана да служи, към
какво трябва да се стреми и
какво да постига!

От стр. 13

 Дадоха ли ви средствата?
- Да, и благодарение на това ку-

пихме цялата апаратура, защото по
европейските проекти нямаме право
да плащаме ДДС. Вие си представе-
те, когато стойността на оборудване-
то е 400 000 евро, 20% ДДС са 80 000
евро, или 160 000 лв.! Това е неверо-
ятна сума за нашия институт. Разходът
за ДДС в науката е абсолютно неле-
гитимен за европейската комисия, не
се признава от нея.

 А как е в другите държави?
- Там науката е освободена от

плащане на ДДС. Ние, когато купува-
ме консумативи за работа, вече не го
правим през нашите фирми вносите-

ли, защото ще трябва да им плащаме
ДДС, а директно поръчваме през ин-
тернет. Институтът е регистриран по
ДДС, там признават нашата регистра-
ция и така спестяваме 20% от разхо-
дите. Това, разбира се, не се харесва
на дистрибуторите.

 Днес тук има двама предста-
вители на ЕК, които ще оценяват
изпълнението на проекта. Те споде-
лиха ли вече каква е оценката им?

- Още не, защото това е първата
им визита в института. Те са не толко-
ва строги оценители, колко доброна-
мерени консултанти, ако има пробле-
ми, да ни помогнат да намерим изход.
Тяхната цел е да ни помогнат да из-
работим изследователска стратегия.

Затова ЕК избира трима експерти -
единият е специалист в областта на
хуманната медицина, вторият - във
ветеринарната медицина и биотехно-
логиите, а третият - в разработката на
стратегии.

 Ползата от проекта за наука-
та и за института е ясна. А граж-
даните на България  печелят ли
нещо от него?

- Разбира се. Първо, ние сме раз-
пространители на научно знание. Че-
сто каним ученици и студенти, за да
стигнат модерните познания по био-
логия на размножаването до тях, а и
до широк кръг хора,  защото репро-
дукцията интересува всеки един чо-
век и го засяга по някакъв начин в

определен етап от живота му. Второ,
ние сме отворени за консултации, но
за съжаление нямаме медицинската
легитимност да правим окончателни
заключения. затова пък научната част
от работата на няколко частни клини-
ки се провежда тук, след което на
базата на нашите данни лекарите
правят заключения. Трето, ние имаме
разработени тестове за определяне
на някои имунологични проблеми на
безплодието, които могат да бъдат
правени в нашата лаборатория, след
което докторът поставя диагноза за
причините дадена двойка да не може
да има деца. Знаете, че понякога това
се дължи на имунологична несъвмес-
тимост между партньорите.

Репродукцията е важна за всеки човекРепродукцията е важна за всеки човекРепродукцията е важна за всеки човекРепродукцията е важна за всеки човекРепродукцията е важна за всеки човек
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Култура
очаквайте

В
Вицепремиерът на Унгария Тибор

Наврачич и столичният кмет Йорданка
Фандъкова официално ще открият
31-ото издание на Софийския между-
народен панаир на книгата днес от 12
ч. в централното фоайе на Национал-
ния дворец на културата, научи ДУМА
от Силва Папазян от асоциация
“Българска книга”. Българските и чуж-
дестранните изложители са над 140.
Щандовете им са разположени от I до
III етаж в централната сграда на НДК.
До 9 декември посетителите ще имат
възможност да се запознаят отблизо с
литературата и културата на Унгария,
Аржентина, Норвегия, Сърбия, както и
с изданията и дейността на европей-
ската мрежа за литература и книги
“Традуки”, която включва Албания, Ма-
кедония, Черна гора, Австрия, Румъния,
Швейцария, Сърбия, Словения и Хърва-
тия. За пръв път с изложбен щанд ще

Какво (не) е
изкуство?

Коледната магия оживява
с маестро Андре Рю
Коледната магия оживява
с маестро Андре Рю
Коледната магия оживява
с маестро Андре Рю
Коледната магия оживява
с маестро Андре Рю
Коледната магия оживява
с маестро Андре Рю

Сдружение “Light day” органи-
зира днес от 18.30 ч. в галерия
“Васка Емануилова” представяне-
то на каталога “Вавилонската
кула - креативност, толерант-
ност, бъдеще”. Изданието е част
от едноименния международен
проект, финансиран от програма
“Младежта в действие”. През
септември заедно със свои парт-
ньори от Полша, Турция и Молдо-
ва екипът на организацията про-
веде многостранен младежки
обмен във Варна. Участниците
преминаха през 12-дневна обучи-
телна платформа, която бе кон-
центрирана около хартията като
средство за изразяване на идеи
и носител на послание, чрез пре-
творяването й в многообразни
форми на творчество.

Вечер, посветена
на Борис Христов

Български и руски песнопения в
изпълнение на Борис Христов с
хора на храм-паметника “Св. Алек-
сандър Невски” ще звучат днес от
18 ч. в музикалния център “Борис
Христов” в столицата. Диригент
е Ангел Попконстантинов, пред-
ставя Елена Драгостинова.

Представят
полско-българско
издание в СУ

Полският институт в София
съвместно с Факултета по сла-
вянски филологии на Софийския
университет организира днес от
12 ч. в аудитория 160 на СУ,
Ректорат лекция на проф. Магда
Карабелова “Дипломацията като
междукултурен феномен и исто-
рико-политическо случване” (проф.
Тадеуш Станислав Грабовски и
граф Адам Тарновски). Лекцията
включва и представяне на полско-
българското издание на книгата
на Тадеуш Станислав Грабовски
“Българската анкета по полския
въпрос (1915-1916)” и на научния
очерк “Българската мисия на Таде-
уш Станислав Грабовски, прате-
ник на възродена Полша” на Магда
Карабелова. Входът е свободен.

Екологични филми
в Чешкия център

И тази година фондация Евро-
пейски екологичен фестивал орга-
низира поредното издание на
Зелено кино: Седмица на екологич-
ните филми в София в партньор-
ство с Чешкия център и Екологич-
но сдружение “За Земята”. По
време на превърналата се в тра-
диция инициатива до 7 декември
в Лилавия салон на Чешкия център
от 18 до 20.30 ч. ще бъдат пока-
зани наградените филми на 7-ия
международен фестивал “Зелена
вълна - 21 век”, който се проведе
от 27 до 29 септември в Кърджа-
ли. Подредена е и изложба с еко-
плакати, чиито автори са сту-
денти от програма “Графичен ди-
зайн”, департамент “Кино, рекла-
ма и шоубизнес” към НБУ.

Започва
Софийският
панаир на
книгата
Над 140 български и чуждестранни изложители
ще участват в 31-вия международен форум

XIX фестивал на българ-
ското документално и ани-
мационно кино “Златен ри-
тон” бе открит в Новотел
Пловдив с първа прожекция
на филма “Коми, хората” на
режисьора Петър Попзла-
тев, който го прави през

участва Италия.
Страна-почетен гост тази година е

Република Унгария. В София ще бъдат
представени внушителен брой унгар-
ски книги и издания на унгарска тема-
тика, общо 24 заглавия, отпечатани
през 2012 г. Освен тях, ще може да се
видят унгарски книги на български, из-
лезли през последните години, дву-
езични издания (на Българския култу-
рен форум в Будапеща и на изд. “Нап-
кут” - Будапеща), кулинарни и фотоал-
буми от Унгария. По време на СМПК са
предвидени срещи с писатели, литера-
турно-музикални пърформанси, театра-
лен спектакъл и дискусия.

Рекорден брой са заглавията, кои-
то се надпреварват за годишната на-
града на АБК “Бронзов лъв”, която ще
бъде огласена на 7 декември от 20 ч.
в мраморното фоайе на НДК. Испан-
ският писател Висенте Ботин ще пред-

стави книгата си “Погребението на
Кастро” (изд. “Колибри”). “Иво Андрич -
исторически песимизъм и трансценден-
тални блянове” е втората книга на проф.
Светлозар Игов, посветена на творче-
ството на Иво Андрич (изд. “Хермес”).
В програмата на европейската мрежа
за литература и книги “Традуки” ще
бъде представен един от знаковите ро-
мани на големия сръбски постмодер-
нист Давид Албахари - “Братът”.

“Муминтролско парти” за всички, ко-
ито обичат Туве Янсон и нейните герои
обещават от издателство “Дамян Яков”.
Театрално шоу, среща с преводачите,
забавни игри с награди, канелени слад-
ки и пай от кухнята на мама Муминка са
част от изненадите, които очакват всич-
ки приятели на книгата. Специално за
откриването на СМПК пристига светов-
ноизвестният автор и водещ Алън Пийз,
познат като “Mr. Body Language”.

89 заглавия на фестивала „Златен ритон”
1985 г., но цензурата не го
допуска.

Във форума участват
89 филма, произведени през
последните две години.
61 са в конкурсната програ-
ма, като от тях 46 са доку-
ментални и 15 анимацион-

ни. Дебютите са 15.
За първи път селекция от

фестивалната продукция ще
бъде показвана и в кино
“Лъки синема”. Ще бъде
представен и филмът за
Христо Стоичков, който до-
сега е гледан в кината от

12 500 зрители. Призовете
“Златен ритон” ще бъдат оп-
ределени от 5-членно жури
с председател режисьора
Костадин Бонев, носител на
“Златен ритон” от предиш-
ното издание. Входът за
всички филми е свободен.

илмът с най-

„Любов” на Михаел Ханеке с 4 награди
на Европейската филмова академия

състезаваха за престижното
отличие, често определяно
като Европейски “Оскар”. “Су-
пермен, Спайдърмен или Бат-
ман” на Тудор Джурджу полу-
чи наградата за най-добър
късометражен филм.

Сред останалите филми
направи впечатление твор-
бата на Стив Макуин
“Shame” - с награда за опе-

раторско майсторство, която
получи Шон Бобит, и за мон-
таж (Джо Уокър) и с номина-
ции за Европейски филм на
2012, за режисура (Макуин)
и за най-добър актьор
(Майкъл Фасбендер). След
“Shame” по брой номинации
се нареди “Дама, поп, асо,
шпионин” на Томас Алфред-
сон - филмът получи награ-

Ф
много награди на Европей-
ската филмова академия е
носителят на “Златна палма”
за 2012 г., най-новата твор-
ба на Михаел Ханеке “Лю-
бов”. Той ще бъде и един от
акцентите в програмата на
предстоящия 17-и междуна-
роден “София филм фест”
през март 2013 г., научи
ДУМА от Светлана Дамяно-
ва. “Любов” е най-добрият ев-
ропейски филм за 2012 г.,
Михаел Ханеке получи на-
градата за най-добър режи-
сьор, както и номинация за
сценария на “Любов”. Награ-
дите за най-добър актьор и
най-добра актриса бяха
присъдени на Жан-Луи
Трентинян и Емануел Рива.
Филмът бе номиниран и в
категорията “Операторското
майсторство” за работата на
Дариус Конджи.

“Алоис Небел” на Томаш
Луняк бе една от трите твор-
би с номинация за най-доб-
ра анимация и именно той
получи наградата.

Освен пълнометражните
творби, 14 късометражни фил-
ма, номинирани от авторитет-
ни кинофоруми в Европа, се

ди за постижението на ком-
позитора Алберто Иглесиас
и за работата на художнич-
ката Мария Джуркович.

Изключителната Хелън
Мирън получи почетната
награда за Европейско по-
стижение в света на киното
за 2012 г. Наградата за ця-
лостен принос бе връчена на
Бернардо Бертолучи.

Михаел Ханеке и Жан-Луи Трентинян в работен момент от филма

Снимка “СОФИЯ ФИЛМ ФЕСТ”
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Култура

“Този декември приказката оживява
по-красива отвсякога. “Аладин” е мю-
зикъл, който ще ти изпълни три желания:
“Да вярваш, да летиш и да обичаш”,
обещават от екипа на продукцията.

Премиерните спектакли са на 7 и 8
декември в Музикалния театър. Мю-
зикълът е съвместна продукция на
ДМБЦ-София и МАДАР студио, създа-
ден от желанието на група артисти и

„Аладин” оживява
в Музикалния театър
Творбата е изцяло българска модерна
интерпретация на класическата приказка

Петима млади худож-
ници, възпитаници на Ка-
тедрата по изобразител-
но изкуство и индустриа-
лен дизайн в Югозапад-
ния университет “Неофит
Рилски” - Благоевград,
откриха своята трета са-
мостоятелна изложба. Тя
е обявена под наслов
“Informal”, или неформал-
но, изразено с кирилица.
Основата на обединява-
нето на четиримата авто-
ри и поканена художнич-
ка - специално за тази
експозиция, е устойчива-
та дружба, а и споделени-
те общи идеи, които вълну-
ват творците. Всеки има
свой собствен изобразите-
лен начин, без да се про-
тивопоставя на другите
или да налага своите по-
хвати. В съпътстващия из-
ложбата въвеждащ текст
това начало е изразено
точно и просто: “Динамич-
но, позитивно и дълбоко
невербално общуване се
случва, когато творбите ни
са заедно в едно прост-
ранство...” (И. Гогов)

В подходящото за
представяне на творбите
помещение в къщата-му-
зикален център “Борис
Христов”, се разгръщаха
моменти от всекидневие-
то на един от авторите
(Ивайло Гогов). Редом с
него се възприемаха ес-
тетическите пристрастия в
цветността на Атанас Ша-
ламанов. И по-нататък се
налагаха цялостните гра-
фични изработки на Ни-
кола Руков. Крехки с ли-
нейната си простота, не-
посредствени като

музиканти да съживят културния живот
в страната, като привлекат интереса на
младите хора и ги възпитат в ценене
на качествено изкуство. “Аладин” е
първото по рода си шоу у нас с изцяло
българска авторска музика, български
текст, актьори, музиканти и сценогра-
фия. Творбата е модерна интерпрета-
ция на класическата приказка.

Заразени от ентусиазма на създате-

лите на “Аладин” и вдъхновени от меч-
тата на композитора Марио Балтаджи-
ев, наши артисти подкрепят създаване-
то му и се включват в осъществяването
на проекта. Участват: Аладин - Ненчо
Балабанов, Денко Проданов, Принцеса
Бадрулбудура - Поли Генова, Весела
Делчева, Магьосник - Добрин Векилов-
Дони, Стефан Рядков, Дух на лампата -
Цветелин Павлов, Богомил Спиров, Раз-
казвач - Станимир Гъмов, Камен Ива-
нов, Дух на пръстена - Яница Маслинко-
ва, Сандра Петрова, Султан - Лъчезар
Лазаров, Христо Сарафов, Майка - Еде-

лина Кънева, Деница Шопова, Фрикове
- Иван Бенчев, Александър Василев,
Тодор Велков, Румен Григоров, Генадий
Иванов, Никола Кабрузов, Иван Панев,
Георги Ханджиев, Николай Христов,
Валери Цветков; деца - Петя Андасаро-
ва, Пресиян-Илия Димитров, Лидия Ива-
нова, Кая Иванова, Йоан Михайлов; хор,
балет и оркестър на Музикалния театър.
Режисьорка е Надя Асенова. Диригенти
са Людмил Горчев, Светослав Лазаров,
сценография - Тодор Райков, хореограф-
ка - Татяна Янева, либрето на Иван
Ангелов и Петя Миладинова.

Необичайна художествена изложба
в центъра „Борис Христов”
Доц. Дора КАМЕНОВА

Снимка ЛИЧЕН АРХИВ

възприятие изпъкваха
малкоформатните гравю-
ри на Янко Терзийски.
Изразителни, с остро усе-
щане за човешките взаи-
моотношения са рисунки-
те на Северинкина. Тя е
единствената поканена
авторка в групата, която
съществува от 2006 г.

Искреност, непосред-
ствена наблюдателност
спрямо живота и заобика-
лящата ни природна сре-
да обединява всичките
автори. Сплотява ги общо-
то “ученичество” в ЮЗУ,
ненакърнената дружба и
идеализъм: да творят, да
работят и да се подкрепят
взаимно. Важен факт в
изложбата е словесното
определяне на творчески-
те замисли на петимата
автори, които са коректно,
достъпно поднесени за
посетителите.

Откриването на излож-
бата беше направено от
две млади музикантки -
кларнетистката А. Гочева
и цигуларката Незиха
Ибишева. Те бяха радост-
но посрещнати от събра-

ните посетители. С есте-
ствена простота и точност
Ангелина-Огняна предста-
вяше музикалната израз-
ност на три еврейски зву-
кови мотива - хоро от Оде-
са, сватбено-церемониал-
на мелодия с минорен
характер и веселата музи-
ка клазмер. Като естест-
веният словесен коментар
на изпълнителката беше
в унисон с цялостната
идея на събитието - съхра-
няване на неповторимото
лично начало, съчетано с
открито, добронамерено
приемане на различното,
на другостта, както сега
често се казва.

Във времето на болез-
нено “изтичащите” от
страната ни млади обра-
зовани хора, изложбата
“Информално” е един
радващ, оптимистичен
факт. И особеното вдъхно-
вяващо и сплотяващо
другарство, което се про-
явява и поддържа целе-
насочено творчески, е
един сам по себе си ра-
достен,  окуражаващ факт
на днешния ден.

Н
Нови платна в пловдивската галерия “Аспект” под-

режда Недко Итинов, а изложбата ще остане до 11
декември. Присъствието му в художествения живот
през последните десетилетия е категорично, а твор-
чеството му го нарежда сред съвременните класици
на българската живопис, затова дългогодишната му
съвместна работа с “Аспект” е повод за гордост за
мен като галерист и удовлетворение и удоволствие
за моята публика, обяви Олга Петрова. В изложбата
са включени двайсетина съвсем нови картини, под-
готвени за новото, по-голямо пространство на гале-
рия “Аспект”.

“Неведнъж съм подчертавала и хармонията на ху-
дожника точно с този сезон - спокоен, уравновесен,
мек и топъл, малко тъжен и приглушен, но в същото
време неимоверно богат на багри и нюанси, така
добре уловени и пренесени върху платното. Есенни-
те цветове са цветовете на Недко Итинов и в тази
изложба - топло землистокафяво, различните нюанси
на оранжевото - от ръждиво до ярко, жълтото в цяло-
то си богатство и разнообрзие, цвят на тютюн и кафе,
на прегорели ниви и ароматни есенни потпури, дори

Недко Итинов - познат и нов в „Аспект”
Веселка ВЕНКОВА

сякаш се усеща аромат на есен. Но приликите
свършват дотук, в тематиката на изложбата открива-
ме един нов Недко Итинов”, казва галеристката.

Почитателите му ще останат изненадани от музи-
калната тема, преминаваща през повечето от плат-
ната в изложбата. И то не само като настроение, а
напълно конкретна - музиканти и музикални инстру-
менти, грациозни танцьорки - фигурална живопис,
представяща художника в различна светлина, като
прецизен фин рисувач, владеещ занаята до
съвършенство.

Не липсват любимите на Итинов коне,  поднесени
по съвсем друг начин, като графични рисунки с туш
върху платното, много по-реални и истински. Тук са и
гръцките морски пейзажи, които той разработва през
последната година. Но каква беше изненадата ми,
когато видях фигурите на колоездачи, възседнали
странни велосипеди и размахващи чадъри, жени, об-
лечени в африкански етноносии - образи, излезли
сякаш от света на цирка и театъра и пренасящи ни в
друга действителност. А що се отнася до техниката на
художника, тя може да се охарактеризира съвсем на-
кратко - великолепен рисувач и живописец, който не
прави компромиси в работата си, отбелязва Петрова.
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о четете скоро

В РИТЪМА НА
ЗАБАВЛЕНИЕТО

Жив     т

Блондинка в шивашко ателие.
- Хубава поличка, но мъжете ще
я зяпат много. Може ли отзад да
сложите надпис: “Ако четеш
това, значи стоиш прекалено бли-
зо”?
- Добре, а с какъв шрифт? 24-ти?
- Не, големичък е.
- 16-и?
- Не.
- 6-и?
- Не.
- А с какъв тогава?
- С Брайлов...

БЛАГОЙ БЛАГОЕВ, шампион
по вдигане на тежести
ВАСИЛ КАМБУРОВ, футболист
Проф. ВРЪБКА ОРБЕЦОВА,
патобиохимик
ДЕЛЧО ШИШИНЬОВ, учредител
на клуба “Приятели на ДУМА”
в Пазарджик
ДЕСИСЛАВА БАКЪРДЖИЕВА,
актриса
ЕЛИЕЗЕР АЛФАНДАРИ, журналист
ЙОРДАН МИРЧЕВ,
инженер и политик
ЛЮБОМИР ВИДЕНОВ, футболист
МАКСИМ КАРАДЖОВ, дипломат
СВИЛЕНА СИМЕОНОВА, юристка
ЯВОР ДИМИТРОВ, композитор,
директор на Софийската
филхармония

www.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bgwww.duma.bg

ÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍ

ÊÀËÅÍÄÀÐÊÀËÅÍÄÀÐÊÀËÅÍÄÀÐÊÀËÅÍÄÀÐÊÀËÅÍÄÀÐ

4
Св. великомъченица

Варвара († ок. 306).
Св. преподобни Йоан Дамаскин († ок. 780)
(Разрешава се риба)

Варвара била много красива девой-
ка, получила езическо възпитание. До
нейното пълнолетие баща й я държал
делече от всяко общество. В своите бо-
гати стаи, построени на висока кула,
Варвара не виждала никого освен възпи-
тателките си и слугините. От високото й
жилище се откривала великолепна глед-
ка към намиращите се в далечината пла-
нини, гори и равнини, към светлия небе-
сен лазур. Като съзерцавала красотата
на природата, девойката се издигала с
мисълта и сърцето си към Създателя,
стараейки се да Го узнае. Тя нямала
учител. Но Господ, по Своята благодат, й
внушавал тия стремежи и я готвел към
разбиране на истината. Варвара усърдно
се стараела да стане достойна за името
християнка. Прекарвала повече от вре-
мето си в молитва и размишления за
Бога. Всички опити да я накарат да се
отрече от вярата си били безуспешни.
Дълго мъчили Варвара, но с нищо на
могли да я разколебаят. Накрая тя била
осъдена на смърт. Сега мощите на
св. великомъченица Варвара почиват в
Киев, а една малка частица от тях се
намира в софийската църква “Св. Преоб-
ражение” (кв. “Лозенец”).

Графа провокира
с „Causa perduta”
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с „Causa perduta”
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Графа провокира
с „Causa perduta”

писък с изисквания за
времето на пребива-
ването си в България
изпрати Хосе Каре-
рас, като пожела хра-

Õîñå Êàðåðàñ ÿäå ó íàñ
ñúñ ñðåáúðíè ïðèáîðè
Прочутият тенор пристига в София ден преди
концерта си на 10 декември в зала 1 на НДК

какви ястия с паста и поняко-
га шницел по виенски.

Остават броени дни до
дългоочаквания концерт на
Хосе Карерас в София, кой-
то ще се състои на 10 де-
кември в зала 1 на НДК от
20.00 ч. Все още могат да
бъдат закупени  провостоя-
щи места в партера и на
втори балкон, както и в ор-
кестрината. Билети се про-
дават на касите на НДК и в
мрежата на Евентим, уточ-
ниха за ДУМА от “Жокер
медиа” - организаторите на
гостуването на тенора у нас.

В двучасовия концерт
под диригентството на вир-
туоза Давид Хименес, с уча-
стието на очарователното
сопрано Селин Бърн, Софий-
ската филхармония и Наци-
оналния филхармоничен хор

“Светослав Обретенов”, Хосе
Карерас ще изпълни произ-
ведения на Франческо Тос-
ти - “Marechiare” (неаполи-
танска песен), “Passione” на
Никола Валенте, Roso - “pel
teu amor” на Хосеп Рибас,
“Малкият барабанчик” на
Кетрин Дейвис и др. На фи-
нала ще звучи “Бяла Коле-
да” на Ървинг Бърлин.

Тенорът ще пристигне в
София ден преди концерта
си, за да присъства на
9 декември от 13 ч. на 5-ата
годишнина на бутика
“Chopard България”. След
това ще участва в презента-
ция на документалната кни-
га “Незабравимата Гена” в
Софийската филхармония,
както ДУМА вече писа. Све-
товноизвестният изпълнител
ще бъде домакин на своето

годишно телевизионно шоу
“Josе Carreras Gala” в прайм-
тайма на германската теле-
визия ARD на 13 декември,
а три дни по-късно ще чест-
ва 16-ата годишнина на про-
грамата, гледана от над
7 млн. души.

С
ната да му бъде поднесена
в порцелан със сребърни
прибори. В голяма част от
менюто на прочутия тенор
присъстват разнообразни
плодове, задължително чай
и кафе. Карерас се довери
на “Te Quiero” не само зара-
ди отличното реноме на
класния ресторант, а и зара-
ди дългогодишния професи-
онален опит на заведението
в родната му Испания. В ин-
тервю за списание “Good
Food” тенорът сподели, че
любимата му национална
кухня е италианската. Каре-
рас обича обаче да си хапва
испанска шунка хамон, вся-

С най-горещи и неустоими кариб-
ски ритми ще загрее родния радио-
ефир Устата, за да не спират фенове-
те му да танцуват. След броени дни
ще се състои официалната премиера
на новото видео на изпълнителя, на-
речено “La Cubanita”. Песента е създа-
дена в дует с неустоимата кубинска
певица с кадифен глас Долорес Ест-
рада. Музиката и аранжиментът са
дело на Светлин Къслев, автор на
текста е Иван Динев-Устата, а режи-
сьор на видеото е Люси Иларионов.

обедителка в детския конкурс “Евровизия 2012” в Амстердам
стана 10-годишната украинка Анастасия Петрик с песента
“Небе”, написана от самата нея. В първата тройка попаднаха
също така представители на Грузия и Армения. 13-годишната
Валерия Енгаличева (със сценичен псевдоним Лерика) от Ру-
сия остана четвърта с песента “Сензация”. България не участва
в тазгодишното издание на детския конкурс, като решението за
това бе взето от БНТ през юни.

10-годишна украинка
победи на „Евровизия”
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Някои от неизброи-
мите диалекти в
езика на изкуството
ще бъдат представе-
ни в изложбата
“Комуникации”,
която се открива
днес, 4 декември,
във Vivacom Art Hall.
Експозицията на
куратора Йово
Панчев представя
работи на над 15
български художни-
ци. Тематичната
експозиция може да
бъде видяна на ул.
“Гурко” 4 до 16 де-
кември и е иниции-
рана от СБХ специ-
ално за пространст-
вото за култура и
изкуство в Телефон-
ната палата, като
част от големия
проект “Идея за
дом”. Той включва
общо 9 изложби и е
посветен на 80-го-
дишнината от създа-
ването на Съюза на
дружествата на

Диалекти в езика на изкуството
са представени в „Комуникации”

художниците в
България. Селекция-
та “Комуникации” се
развива в няколко
паралелни линии,
проследяващи
различни художест-
вени стратегии в
комуникирането на
посланието на
автора. Изложбата
представя връзки
(в смисъла на кому-
никации или миско-
муникации) между
поколения, личности,
стилове и жанрове,
като все пак се
старае да запази
известно приличие.
“Комуникации” е
основана на връзки
и интерпретации към
темата на формално,
семантично, доку-
ментално и психоло-
гическо ниво. С тази
изложба се реаними-
ра въпросът: кой е
актуалният език на
изкуството в ерата
на комуникациите?

П

ЕСЕМЕСИТЕ СТАНАХА
НА 2 ДЕСЕТИЛЕТИЯ

Точно 20 години се навършиха от изпраща-
нето на първия есемес. Краткото текстово съоб-
щение (SMS - Short Messaging Service) е пратено
във Великобритания на 3 декември 1992 г., а
съдържанието на посланието било “Весела Ко-
леда!” “Бащата” на есемеса е 20-годишният тога-
ва британски IT специалист Нийл Папуърт, който
работи за компанията “Водафон”. Съобщението е
изпратено от компютър към джиесем в мрежата
на телекомуникационния гигант. В началото на
следващата година стажант във финландската
“Нокия” праща първия есемес от мобилен теле-
фон на мобилен. Максималната дължина на крат-
кото текстово съобщение е 160 символа и интер-
вали. Тази услуга само за две десетилетия истин-
ски завладя целия свят и промени начина на
комуникация между хората.

След две вълнуващи издания “По-
щенска кутия за приказки” на Гери

Турийска се завръща за специ-
ална вечер на добрите истории
днес, 4 декември, от 19.30 ч. в

клуб “Студио 5”. Литературното че-
тене ще е по темата “Не знам за
какво говориш”. Най-добрите 10 ис-
тории, попаднали в специалната
селекция, ще бъдат представени на
сцената от поредната звездна ком-
пания - Захари Бахаров, Мария

Силвестър, Теодора Духовникова, Цвети Чендова,
Яна Маринова, Живко Джуранов, Драго Симео-
нов, Димо от “П.И.Ф.”, Богдана Трифонова и Сте-
фан Щерев. Партньорът на инициативата -
Programata, ще избере свой фаворит, чийто текст
ще бъде поместен на страниците на изданието, а
авторът ще получи и специален подарък. Литера-
турното четене в рамките на “Пощенска кутия за
приказки” е с вход свободен. Организаторите на
проявата предлагат и няколко линка към истори-
ите, представени в последното издание от: Драго
Симеонов - http://www.youtube.com/watch?v=f9m6_
X6CEtw, Койна Русева - http://www.youtube.com/
watch?v=xsFn5EqIfXc, Станимир Гъмов - http://
www.youtube.com/watch?v=chrHCjwUZ-M.

„ПОЩЕНСКА КУТИЯ
ЗА ПРИКАЗКИ”
С ТРЕТО ИЗДАНИЕ
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Памет

есто питат проф. Цвета Най-
денова, председателка на
Столичния съвет на СП-
2004, каква е тайната на
елегантната й фигура и на

Сред работниците от печат-
ница “Либералний клуб” настъ-
пи леко суетене. Дочуваха се
между тях следните реплики:

- Дойде народният поет!
- Кой бе?... Иван Вазов ли?
- Той ами!
- Къде отиде?
- Влезе при управителя.
Вратата на отделението на

словослагателите се отвори
широко. Стопанинът на печат-
ницата Никола Пиперов, с лек
поклон и с приканващ жест с
дясната си ръка, пропусна
пред себе си чисто облечен, в
добре скроен костюм господин.
Неговият орлов поглед под ши-
роките му гъсти вежди беше

Живият огън на словото
Малко известните срещи между Иван Вазов и Георги Димитров

Йонко БОНОВ добре познат на печатарите,
но всеки път предизвикваше
вълнение сред това будно ра-
ботническо съсловие.

- Заповядайте, заповядай-
те, господин Вазов - приканва-
ше го любезно управителят Пи-
перов. - Знам кой работник ще
набере най-добре словото на
вашето вдъхновение.

Управителят и неговият ува-
жаван гост преминаха през ця-
лото помещение и се спряха
пред словослагателската маса
на едно още голобрадо широ-
кочело момче. Ръцете му сно-
вяха сръчно и уверено между
почернялата от мастило кутия
с оловни букви, шпалтите с на-
бран текст и матрицата, на ко-
ято връзваше новия брой на

Радославовия вестник на Ли-
бералната партия. Управите-
лят Пиперов хвана младежа
под ръка и, наклонил глава
към него, му каза полугласно:

- Спри работа за момент,
момче.

След това се обърна с лю-
безна усмивка към госта си:

- Ето, той ще свърши най-
добре работата... Момчето е
още калфа, но да си го кажем
- тук то е най-интелигентният
работник и схваща занаята
най-бързо. Пък и самото то е
отворено към културата, обича
литературата и театъра... Каз-
ва се Георги Димитров. Само
дето е малко твърдоглав... Абе,
завчера вместо да набере чин-
но новата статия на господина
Радославова, му я редактирал
така, че господинът не могъл
да си я познае.

- Извинете, господин Пипе-
ров, но Радославов в своята
статия ругаеше невъздържано
отрудените работници, това не
беше справедливо - в очите на
младежа проблеснаха живи
въгленчета. - Не е допустимо
за когото и да било да пише,
че първомайската работниче-
ска демонстрация в София е
устроена от “скитници”, “пияни-
ци” и от други декласирани
елементи.

- Е, вярно, беше попресо-
лил манджата, то и затова
бързо му премина, но сега за
друго сме дошли. Георги, пред
теб е самият народен поет
Иван Вазов.

Младият словослагател по-
нечи да избърше длани, но
Вазов го изпревари, хвана
ръката му и се здрависа със

смелия печатар. Погледите им
се срещнаха.

- Здрава ръка имаш, Геор-
ги, сигурен съм, че ще се спра-
виш добре - гласът на народ-
ния поет беше дълбок, идещ
от дъното на душата му.

- Ще се справи, господин
Вазов - обади се Пиперов. -
Момчето владее не само пе-
чатарския занаят, но е и спо-
собен коректор. Георги, този
ръкопис е новата стихосбирка
на Иван Вазов, който ти тряб-
ва да го набереш - управите-
лят подаде папката.

Георги Димитров прие
присърце тази задача и вед-
нага, след като привърши за-
почнатия набор, отвори ръко-
писа с интерес. Работата му
вървеше с лекота. Завърши и
извади коректура.

Връщането на коректурата
се забави. Един ден Георги Ди-
митров чу зад гърба си пак онзи
глас, който идеше отдън душа:

- Добър ден, Георги - този
път народният поет беше сам.
- Прочетох коректурата на сти-
хосбирката си - Вазов му я по-
даде.

Печатарят разгърна листа-
та и свъси вежди:

- Та вие сте изпълнили ця-
лата коректура с редакторски
поправки... Трябва да набирам
стиховете отново...

- Георги - Вазов протегна
ръка към рамото на печатаря, -
хубавите работи не стават из-
веднъж. Трябва така да се пра-
ви: да се мисли, да се пише,
пак да се разсъждава, пак да
се пише и само тогава може да
се очаква, че от работата ще
излезе нещо добро и полезно.

Младият Георги Димитров
прие от сърце и запомни тези
бащински думи на народния
поет. Това беше за него без-
ценен урок, който нямаше да
забрави и щеше да следва
през целия си живот. Предсто-
еше му да напише много по-
литически и публицистични
текстове, но във всеки ред
Димитров следваше неизмен-
но съвета на големия поет -
обмисляше всяка дума, до по-
следния момент поправяше,
прибавяше, зачеркваше или
заменяше думи, търсеше най-
логичното построение на
мисълта, стремеше се към най-
точния израз. Работническата
класа се нуждаеше от живия
огън на такова слово, което да
възпламенява душите. Народ-
ният поет даде този урок на
един от нейните най-способни
синове.

Иван Вазов

Георги Димитров между печатарските работници

Доц. дтн Тодор КЕРИН база по тополите в Свищов. От 1963
до 1965 г. е научен сътрудник в Цен-
тралната лаборатория по генетика на
БАН, а от 1966 г. постъпва в секция
“Екология и физиология на дървесни-
те видове” в Института за гората с
ръководител акад. Борис Стефанов.
Защитава докторска дисертация през
1972 г., а дисертация за научната сте-
пен “доктор на науките” - през 1986 г.
Специализирала е по разработвани-
те теми в СССР. Хабилитирана е като
доцент през 1974 г. и като професор
през 1991 г. Нейната научно-изсле-
дователска дейност обхваща над 150
публикации, в т.ч. и няколко моногра-
фични издания. На 89 труда тя е са-
мостоятелен автор, участвала е с те-
оретични доклади в над 40 научни

форуми у нас и в чужбина.
Проф. Найденова е била завеждащ

секция и началник на Опитна база в
Свищов, научен секретар на Институ-
та за гората (1997-2003 г.), председа-
тел на  Научния съвет на ИГ (1993-
2000 г.), член  на специализирания
научен съвет по горско стопанство и
озеленяване при ВАК, член на науч-
но-експертна комисия към Национал-
ния фонд за изследвания в МОН и
член на научна комисия при ВАК. За
нея няма тайни и в необятната област
на словото - била е член на редколе-
гията на Сборник научни доклади от
Юбилейна конференция с междуна-
родно участие “70 години Институт за
гората” (1998 г.) - 2 тома, също и ре-
дактор на представителната книга “70

години” (1998 г.) и главен редактор
на Сборник в четири тома, издаден
по повод проведената през 2001 г.
трета Балканска научна конференция.
Сътрудничила е на редакционния
съвет на сп. “Наука за гората”. Тя е
уверена в себе си, винаги коректна,
отстояваща идеите си и готова да
помогне на всеки нуждаещ се.

След пенсионирането си през
2003 г. проф. Найденова не остава в
глуха линия, а отново е в челните
редици, този път обществени. Била е
председател на пенсионерското дру-
жество “Урвич” към район “Надежда”,
след което е избрана за ръководител
на столичните пенсионери.

Има две дъщери. Първата, профе-
сор доктор по изкуствознание Ане-
лия Янева, е завършила Държавното
хореографско училище в София и ба-
летна режисура в Консерваторията
“Римски-Корсаков” в Санкт Петер-
бург. Там защитава докторска дисер-
тация, а в София - дисертация за
доктор на изкуствознанието. Работи
в БАН и е преподавател в няколко
висши учебни заведения. Автор е на
11 самостоятелни книги и е съавтор
на над 30 научно-изследователски
разработки. На една от своите книги
“Фолклорни нашепвания в балетни
реализации” е написала “На майка
ми с много, много обич и с безкрай-
ни благодарности!”

По-малката дъщеря, доктор Валя
Веркман, е завършила френска гим-
назия, следвала е в СУ, специали-
зирала е в Лайпцигския универси-
тет, където е защитила дисертация
и е получила образователната и
научна степен “доктор”. Работила е
като преподавател и научен сътруд-
ник в различни институции у нас и в
чужбина. Владее писмено и говори-
мо пет езика - френски, италиански,
английски, руски и немски. Живее
със семейството си в Бремен. Внукът
на проф. Найденова - Евстати Дими-
тров, върви по стъпките на близките
си. Проф. Найденова се радва и на
две правнучки.

Пенсионери всяка сутрин играят гимнастика в Цар-Симеоновата
градина в Пловдив. “Така се чувстваме по-млади”, споделят те

Ч
достолепната й външност, съхранени
изящно за нейните 80 години. А тя с
чаровна усмивка духовито отговаря:
“Формулата е много проста - три пъти
седмично по половин час!”

През цялата година една група
около тридесет дами на възраст след
шестдесетте се събират в Борисовата
градина и под ръководството на опи-
тен кинезитерапевт провеждат утрин-
на ведрина за здраве и добро наст-
роение. Минутите на загрявка нари-
чат “час за подмладяване”, който им
напомня за ученическите и студент-
ските години. Тук не се пишат отсъ-
ствия, не се провеждат семинарни
“изтезания” и изпитни сесии. Участ-
ничките в спектаклите идват добро-
волно, без да са обсебени от непри-
ятни мисли за болести, недоимъци и
злополуки.

Сред редовните посетителки на
тези сеанси е лидерката на столич-
ните пенсионери проф. Цвета Найде-
нова. Тя е избрана на този пост от
2010 г. Благодарение на нейното уме-
ло ръководство софийските пенсио-
нерски дружества заживяха по-актив-
но, по-задружно и по-смислено. С
личния си пример тя ги увлича за
участие в различни прояви по повод
отбелязването на 2012 г. като година
на солидарност между поколенията и
активност на възрастните хора.

Цвета Найденова е родена на 18
август 1932 г. в с. Садовец, Плевен-
ска област. След гимназията в Пле-
вен завършва като първенец на випу-
ска и Лесотехническия институт. Вед-
нага започва работа като инженер в
Горското стопанство в Ботевград.
След спечелен конкурс през 1958 г. е
назначена за научен сътрудник в Ин-
ститута за гората. През периода 1959-
1962 г. е изпратена да организира и
ръководи научно-изследователската
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рез деня от запад на изток облачността ще
намалее до слънчево, но преди обяд над из-
точните райони все още ще е значителна и ще
превалява предимно сняг, привечер вятърът ще

отслабне, но от запад ще започне ново увеличение на
облачността. Максимални температури между 3 и 8o. В
София 4o. След ръст на атмосферното налягане в нощ-
ните часове, през деня отново ще започне понижение.
Над планините ще остане ветровито - с бурен север-
северозападен вятър. Сутринта в западните райони
снеговалежите вече ще са спрели, но преди обяд ще
продължи да вали в планините от Източна България.
Максимална температура на 1200 метра - около 3o, на
2000 метра - около минус 3o. По Черноморието през
нощта ще вали дъжд, който с понижението на темпе-
ратурите ще се примесва със сняг. Валежите ще
продължат до около обяд, след което облачността ще
се разкъса и намалее. Максимални температури до 5-
6o. Вълнението на морето - предимно 3 бала. Темпера-
турата на морската вода е 9o.

П Изгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи за

EUR
1.95583

USD
 1,51744

GBP
2,42975

CHF
1,61505

ВАЛУТНИ КУРСОВЕ

В сряда още в ранните сутрешни часове от западВ сряда още в ранните сутрешни часове от западВ сряда още в ранните сутрешни часове от западВ сряда още в ранните сутрешни часове от западВ сряда още в ранните сутрешни часове от запад
ще започнат превалявания от дъжд, които вще започнат превалявания от дъжд, които вще започнат превалявания от дъжд, които вще започнат превалявания от дъжд, които вще започнат превалявания от дъжд, които в
Западна България бързо ще преминат в сняг.Западна България бързо ще преминат в сняг.Западна България бързо ще преминат в сняг.Западна България бързо ще преминат в сняг.Западна България бързо ще преминат в сняг.
Поради ниските температури в северозападнитеПоради ниските температури в северозападнитеПоради ниските температури в северозападнитеПоради ниските температури в северозападнитеПоради ниските температури в северозападните
райони и високите котловинни полета ще серайони и високите котловинни полета ще серайони и високите котловинни полета ще серайони и високите котловинни полета ще серайони и високите котловинни полета ще се
образуват поледици. Минималните температуриобразуват поледици. Минималните температуриобразуват поледици. Минималните температуриобразуват поледици. Минималните температуриобразуват поледици. Минималните температури
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2 и 7, в югоизточните райони до 10-122 и 7, в югоизточните райони до 10-122 и 7, в югоизточните райони до 10-122 и 7, в югоизточните райони до 10-122 и 7, в югоизточните райони до 10-12o. В. В. В. В. В
четвъртък вятърът в цялата страна ще сечетвъртък вятърът в цялата страна ще сечетвъртък вятърът в цялата страна ще сечетвъртък вятърът в цялата страна ще сечетвъртък вятърът в цялата страна ще се
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ще нахлува студен въздух.ще нахлува студен въздух.ще нахлува студен въздух.ще нахлува студен въздух.ще нахлува студен въздух.
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“≈À≈÷
¬˙ÁÏÓÊÌÓ Â ÓÚ ÓÚ-
‰‡‚Ì‡ ‰‡ ÒÚÂ ÒÂ
Á‡„ÎÂ‰‡ÎË ‚ ÔÂ‰-
ÒÚ‡‚ËÚÂÎ Ì‡ ‰Û„Ëˇ

Œ¬≈Õ
ÃÌÓ„Ó ÓÚ ÔÂ‰ÒÚ‡-
‚ËÚÂÎËÚÂ Ì‡ ÁÌ‡-
Í‡ ‰ÌÂÒ ˘Â ÒÂ
Ò·Î˙ÒÍ‡Ú Ò ÓÏ‡Ì-

21 Ï‡Ú - 20 ‡ÔËÎ

21 ‡ÔËÎ - 21 Ï‡È

¡À»«Õ¿÷»
 ‡Í˙‚ÚÓ Ë ‰‡ Â ‚‡-
¯ËˇÚ ÒÚËÎ, ÒÏÂÌÂÚÂ
„Ó ‰ÌÂÒ Ò ‰Û„.  Ó-
„‡ÚÓ ÒÚÂ Ó·ı‚‡Ì‡ÚË

22 Ï‡È - 21 ˛ÌË

–¿ 
 ÓÎÍÓÚÓ ÔÓ-ËÒÍÂ-
ÌÓ Â ËÁ‡ÊÂÌËÂÚÓ
Ì‡ ÎËˆÂÚÓ ‚Ë Ë
‡‰ÓÒÚÚ‡ ÓÚ ÒÚ‡-

22 ˛ÌË - 23 ˛ÎË

À⁄¬
¬˙ÁÏÓÊÌÓ Â ËÁ‚Â-
ÒÚÌÓ ‚ÂÏÂ ‰‡
‚Î‡„‡ÚÂ ÒËÎË, Á‡
‰‡ ÏÓÊÂÚÂ ‰‡ ÒÂ

23 ˛ÎË - 23 ‡‚„ÛÒÚ

ƒ≈¬¿
ƒÌÂÒ ˜Ó‚ÂÍ˙Ú, ÍÓ-
„ÓÚÓ ÓÚ‰‡‚Ì‡ ı‡-
ÂÒ‚‡ÚÂ, Ò˙‚ÒÂÏ
ÌÂÓ˜‡Í‚‡ÌÓ ˘Â ‚Ë

24 ‡‚„ÛÒÚ - 23 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë

¬≈«Õ»
¬˙‚ ‚ÒˇÍ‡ ‡·Ó-
Ú‡, Ò ÍÓˇÚÓ ˘Â ÒÂ
Á‡ÌËÏ‡‚‡ÚÂ ÔÂÁ
ÚÓ‚‡ ‰ÂÌÓÌÓ˘ËÂ,

24 ÒÂÔÚÂÏ‚Ë - 23 ÓÍÚÓÏ‚Ë

— Œ–œ»ŒÕ
ƒÌÂÒ ÏÌÓ„Ó ÓÚ
‚‡ÊÌËÚÂ Á‡ ‚‡Ò
‡·ÓÚË, ‡Á„Ó‚Ó-
Ë, ÔÎ‡ÌÓ‚Â Ë

24 ÓÍÚÓÏ‚Ë - 22 ÌÓÂÏ‚Ë

—“–≈À≈÷
¿ÍÓ ÒÚÂ Ò‡ÏÓÚÌË,
ÏÓÊÂ ‰‡ ÒÂ˘ÌÂÚÂ
˜Ó‚ÂÍ, Ò ÍÓ„ÓÚÓ ‰‡
ÔÓËÒÍ‡ÚÂ ‰‡

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
œËÚÂÊ‡‚‡ÚÂ ¯Â-
ÒÚÓ ˜Û‚ÒÚ‚Ó, ÍÓÂ-
ÚÓ ‚Ë ÔÓ‰ÒÍ‡Á‚‡
ÍÓ„‡ ‰Û„ËÚÂ ıÓ‡

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

ÚË˜ÌË Û‚ÎÂ˜ÂÌËˇ, ‡ ÌˇÍÓË ˘Â
ÒÂ ‚Î˛·ˇÚ ÓÚ Ô˙‚ ÔÓ„ÎÂ‰.

‚‡˘ÓÚÓ, ÚÓÎÍÓ‚‡ ÔÓ‚Â˜Â Ò˙·Ë-
ÚËˇ ˘Â Á‡‚˙¯‡Ú ÔÂÍ‡ÒÌÓ.

‰ÓÍ‡ÊÂÚÂ, ÌÓ ÌÂ Úˇ·‚‡ ‰‡ ÒÂ
Ì‡‰ˇ‚‡ÚÂ Ì‡ ÒÍÓÓ¯ÂÌ ÛÒÔÂı.

Â ÊÂÎ‡ÚÂÎÌÓ ‰‡ ÔÓˇ‚ˇ‚‡ÚÂ
ÔÂˆËÁÌÓÒÚ.

ÔÓÂÍÚË ˘Â ‚Ë ÒÂ Ì‡ÎÓÊË ‰‡
ÓÚÎÓÊËÚÂ Á‡ ÌÂÓÔÂ‰ÂÎÂÌÓ
‚ÂÏÂ.

ÓÚ Ô˙ÚÌ‡ ÚÂÒÍ‡, ˙ÍÓ‚Ó‰ÂÚÂ
ÒÂ ÓÚ Ò‚ÓËÚÂ ËÌÒÚËÌÍÚË.

Ó·˙ÌÂ ‚ÌËÏ‡ÌËÂ Ë Â ‚˙ÁÏÓÊ-
ÌÓ ‰‡ ‚Ë ÔÓÍ‡ÌË Ì‡ ÒÂ˘‡.

Ò‚˙ÊÂÚÂ ÊË‚ÓÚ‡ ÒË. ÕÂ ËÁÔÛÒ-
ÌÂÚÂ Ò‚Ó  ̌ ¯‡ÌÒ.

ÔÂÊË‚ˇ‚‡Ú ÒÚÂÒ. –Â‡„Ë‡ÈÚÂ
‡‚ÚÓÏ‡ÚË˜ÌÓ.

¬ŒƒŒÀ≈…
œÓÏÓ„ÌÂÚÂ Ì‡ ÔÓ-
ÎÓ‚ËÌÍ‡Ú‡ ÒË ‚
‡·ÓÚ‡Ú‡. –‡Á·Ë‡
ÒÂ, ÌÂ Úˇ·‚‡ ‰‡

ËÁÔ˙ÎÌˇ‚‡ÚÂ ‚ÒË˜ÍË ÌÂ„Ó‚Ë
Á‡‰‡˜Ë.

06.25 ¬ ˜‡Ò ÎË ÒË:
ÃÓÂÚÓ Û˜ËÎË-
˘Â

06.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜-
‚‡

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û
Ì‡Ò

09.10 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡ Ò  ÛÎÚÛ‡
10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
10.10 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò Ã‡Ëˇ
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.30 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË
13.00 —ÚÛ‰ÂÌË ÒÎÂ‰Ë Ò Õ‡‰ˇ

Œ·ÂÚÂÌÓ‚‡/Ô/
14.00 «‡ÒÂ‰‡ÌËÂ Ì‡ ¬ÂÏÂÌÌ‡-

Ú‡ Ô‡Î‡ÏÂÌÚ‡Ì‡ ‡ÌÍÂÚ-
Ì‡ ÍÓÏËÒËˇ Á‡ ÔÓ‚ÂÍ‡
Ì‡ ÔÓÂÍÚ‡ ¿≈÷ ì¡ÂÎÂÌÂî
- ÔˇÍÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ

15.25 ¿Ì„ÂÎË ÔËˇÚÂÎË - ‡ÌË-
Ï‡ˆËÓÌÂÌ ÙËÎÏ/Ô/

15.50 ◊‡ÒÚÂÌ ÒÎÛ˜‡È
16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.20 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡

¬‡˜ÍÓ‚‡ - ÚÓÍ ¯ÓÛ
17.05 ƒ˙ÁÓÒÚ Ë Í‡ÒÓÚ‡ - Ú‚

ÙËÎÏ /3090 ÂÔËÁÓ‰/
17.30 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.40 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡
18.45 ¡Â‰ÌÓÚÓ Ï‡ÎÍÓ ·Ó„‡ÚÓ

ÏÓÏË˜Â - /4 ÂÔËÁÓ‰/
19.45 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.45 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
21.00 –ÂÙÂÂÌ‰ÛÏ
22.00 ¬ËÊ ¡Ë¡Ë—Ë: ì¬ÂÎËÍËÚÂ

‚Î˛·ÂÌË Ì‡ ’’ ‚ÂÍ: ÀË-
ÎË‡Ì ’ÂÎÏ‡Ì Ë ƒ‡¯Ë˙Î
’‡ÏÂÚ ì - ‰ÓÍ. ÙËÎÏ

22.30 »ÍÓÌÓÏË˜ÂÒÍË ÌÓ‚ËÌË -
ËÌÙÓÏ‡ˆËÓÌÌ‡ ÂÏËÒËˇ

22.55 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡
23.00 ƒÂÌËÒ Ë ÔËˇÚÂÎË

06.45 ì“‡ÁË ÒÛ-
ÚËÌî -
ËÌÙÓÏ‡-
ˆ Ë Ó Ì Ì Ó
ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ

Ò ‚Ó‰Â˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡
Ë ¬ËÍÚÓ ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ‰ÌÂ‚ÌÓ
ÚÓÍ¯ÓÛ

11.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î -
ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ Ò »‚‡Ì
«‚ÂÁ‰Â‚

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ìΔÂÌÒÍÓ ˆ‡ÒÚ‚Óî -

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 44
15.00 ìÕˇÍÓÈ ÚÂ Ì‡·Î˛‰‡‚‡î-

ÒÂË‡Î, ÂÔ. 85
16.00 ì√ÓÍËÚÂ Ó‰ËÚÂÎË Ì‡

·Ó„‡ÚËÚÂ ‰Âˆ‡î - ÒÂË-
‡Î, ÂÔ. 124

17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·ÎË-

ˆËÒÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚Ó‰Â˘Ë ÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡ –ËÁÓ-
‚‡ Ë ƒËÏËÚ˙ ÷ÓÌÂ‚

18.30 ìÀ˛·Ó‚ ËÁ‚˙Ì Á‡ÍÓÌ‡î -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 56

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ-
‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 ìœÂÔÂÎ ÓÚ ÓÁËî - ÒÂË-
‡Î, ÂÔ. 169

21.00 ì—Â‰ÂÏ ˜‡Ò‡ ‡ÁÎËÍ‡î -
ÒÂË‡Î, Ò.3, ÂÔ. 11

22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡
ÂÏËÒËˇ

22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî -
‚Â˜ÂÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ

23.30 ì œÓ ÒÂ‰‡Ú‡î - ÂÔ. 5
00.00 ì»ÁÎ˙ÊË ÏÂî - ÒÂË‡Î,

Ò. 2, ÂÔ. 13
01.00 ìœÓÍÛÓ˙Úî-ÒÂË‡Î

,Ò.2, ÂÔ. 13

06.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -
Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ /Ô/

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî -
ÒÛÚÂ¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

11.25 ì ÎÛ· Õ˛Áî - Ò‚ÂÚÒÍË
ÌÓ‚ËÌË

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
Ì‡ Õ“¬

12.00 ìÃ‡ÎÍË ÊÂÌËî - ÒÂËÂÌ
ÙËÎÏ, 3 ÒÂÁÓÌ

13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì«‡·‡ÌÂÌËˇÚ ÔÎÓ‰î -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
15.00 ìƒÓÍÚÓ  ÛËÌ ÀÂ˜ËÚÂÎÍ‡-

Ú‡î - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
16.00 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚ-

ÍÓ‚î - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ Õ“¬
17.00 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡

- “Ë ÒË Á‚ÂÁ‰‡Ú‡!î - Ú‚
¯ÓÛ

18.00 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ-
‚ËÁËÓÌÌ‡ Ë„‡

19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ - ˆÂÌ-
Ú‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 BIG BROTHER: ALL STARS
2012 - Â‡ÎËÚË ¯ÓÛ

21.00 ìœ˙ÎÌ‡ ÎÛ‰ÌËˆ‡î - ÍÓ-
ÏÂ‰ËÈÌÓ Ú‚ ¯ÓÛ

22.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -
Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ

22.30 ì‘ËÏ‡Ú‡î - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 BIG BROTHER: ALL STARS

2012 - Â‡ÎËÚË ¯ÓÛ
00.30 ìÃ‡„ÌËÚËÍÓî - Ú‚ Ë„‡
01.45 ì◊ÂÂ¯Í‡Ú‡ Ì‡ ÚÓÚ‡Ú‡ -

“Ë ÒË Á‚ÂÁ‰‡Ú‡!î - /Ô/

�����
�����

 Œ«»–Œ√
ƒÌÂÒ ÔÓ‚Â˜Â ‡-
·ÓÚÂÚÂ. »ÎË ÔÓÌÂ
‰ÂÏÓÌÒÚË‡ÈÚÂ
·ÛÌ‡ ÚÛ‰Ó‚‡ ‰ÂÈ-

ÌÓÒÚ Ë ÌÂ ‰ÓÔÛÒÍ‡ÈÚÂ ÓÍÓÎÌËÚÂ
‰‡ ‚Ë Á‡ÌËÏ‡‚‡Ú Ò ‰Û„Ó.

�����
�����

07.00 ÕÓ‚ËÌË
07.05 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî
10.00 ÕÓ‚ËÌË
10.15 ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî

ÔÓÎ. ¬ÂÏÂ Â ‰‡ Ì‡Ô‡‚ËÚÂ
Ô˙‚‡Ú‡ Í‡˜Í‡.

10.40 ì ÓÌÚÓÎÌ‡ ÔÓÍÛÔÍ‡î
11.05 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚ÌÓî
12.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
13.00 ÕÓ‚ËÌË
13.15 —ÂË‡Î: ì√Ó‰ÂÊÂÌ

Ô˙ÒÚÂÌî
14.10 ì≈‚ÚËÌÓ Ë ıÛ·‡‚Óî Ò

ƒ‡Ëˇ ƒÓÌˆÓ‚‡
15.00 Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË
15.20 ì¬ÂÏÂ Á‡ Ó·ˇ‰!î
16.00 ÕÓ‚ËÌË
16.15 —ÂË‡Î: ì—Ï˙ÚÓÌÓÒ-

Ì‡ ÒËÎ‡î
18.05 —ÂË‡Î :  ìÕÂ‡‚ÂÌ

·‡Íî
19.00 ÕÓ‚ËÌË
19.40 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯.  ƒ‡

ÔÓÒÚË¯î
20.10 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂ-

ÌËÏî
21.00 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
22.00 ¬ÂÏÂ
22.30 —ÂË‡Î: ì—ËÌ‰ÓÏ˙Ú Ì‡

ƒ‡ÍÓÌ‡î
00.30 ì¬Â˜ÂÌËˇÚ ”„‡ÌÚî
01.00 ÕÓ˘ÌË ÌÓ‚ËÌË
01.15 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî
02.10 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî
03.05 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î
03.55 —ÂË‡Î: ìÕÂ‡‚ÂÌ

·‡Íî
05.00 —ÂË‡Î: ì—ËÌ‰ÓÏ˙Ú Ì‡

ƒ‡ÍÓÌ‡î
06.00 ÕÓ‚ËÌË
06.05 —ÂË‡Î: ì—ËÌ‰ÓÏ˙Ú Ì‡

ƒ‡ÍÓÌ‡î

�����

�����
�����

�����
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Б

 ×ÈÑËÀ È ÏÅ×ÀËÁÈ
ÎÒ ÒÈÐÀÆ ¹96

Ò Î Ò Î  2

гледайте

ФУТБОЛ

резултати

ПО БТВ
ЕКШЪН

ШАМПИОН-
СКА ЛИГА

21.45
Борусия Д - Манчестър Сити

ПО РИНГ
21.45 ПСЖ - Порто

23.40 Реал М - Аякс

6 от 49
I ТЕГЛЕНЕ:
Числа: 7, 8, 14, 23, 40, 48
I гр. (6) 1 от 515 113,70 лв.
II гр. (5) 26 по 1581,60 лв.
III гр. (4) 980 по 42,00 лв.
IV гр.(3) 16 561 по 3,50 лв.
ДЖАКПОТ: няма
II ТЕГЛЕНЕ:
Числа: 12, 20, 42, 43, 48, 49
I гр. (6) няма
ДЖАКПОТ: 676 055,23 лв.

6 от 42
Числа: 3, 18, 20, 29, 35, 39
I гр. (6) няма
II гр. (5) 2 по 7375,50 лв.
III гр. (4) 399 по 37,00 лв.
IV гр. (3) 7736 по 2,70 лв
ДЖАКПОТ: 98 287,70 лв.

5 от 35
I ТЕГЛЕНЕ:
Числа: 7, 13, 19, 22, 23
I гр. (5) 3 по 7813,30 лв.
II гр. (4) 413 по 56,80 лв.
III гр. (3) 12 290 по 2,50 лв.
II ТЕГЛЕНЕ
Числа: 1, 7, 14, 17, 23
I гр. (5) 1 от 23 439,80 лв.
II гр. (4) 484 по 48,40 лв.
III гр. (3) 13 407 по 2,30 лв.

ТОТО ДЖОКЕР
Позиция: 2, 5, 8
Цифра: 8, 0, 3
I гр. (3) 16 по 2406,20 лв.
II гр. (2) 2888 по 7,40 лв.

ампионът Лудогорец внесе вче-
ра в БФС молба за преиграва-
не на мача с Ботев Пд от XIV
кръг на “А” група. Разградчани

Лудогорец поиска
преиграване

Ш
Нищожни са шансовете за нов мач
с Ботев Пд, БФС реши казуса снощи

обявиха, че се чувстват засегнати от скан-
дала. Те биха с 1:0 в Пловдив, но ре-
ферът Таско Тасков отмени чист гол на
“канарчетата” и не отсъди дузпа за игра
с ръка на котдивоареца Франк Гела при
резултат 0:0.

Разградчани се надяват молбата да
бъде приета и допълват, че искат да
получат същата възможност, ако бъдат
потърпевши от съдийски отсъждания в
оставащите мачове до края на първенст-
вото. Спортно-техническата комисия на
БФС обсъди казуса късно снощи.

“Смятаме, че резултатът е справед-
лив, но на противно мнение е ръковод-
ството на Ботев, което с реакциите си
провокира голям обществен отзвук и
беше поставен под съмнение професи-
онализмът и моралът на съдийската бри-
гада. За това спомогнаха и разнопосоч-
ните мнения, които бяха дадени от
длъжностни лица от БФС, без да се
изчака официалното становище на
Съдийската комисия. Тъй като Лудого-
рец се счита за пряко потърпевш от
създадената обществена нагласа, молим
да вземете решение за преиграване на
футболната среща, ако счетете, че са
нарушени умишлено правилата на иг-
рата футбол и феърплея. Да ни бъде

предоставен докладът на подкомисията
към Съдийската комисия, която анали-
зира спорните ситуации. Тълкуванието
ще се използва с методическа цел от
нашия клуб, тъй като в последните дни
станахме свидетели на различни интер-
претации. Лудогорец декларира, че ще
се съобрази с правилника, който пре-
движда срещата да се изиграе на ста-
диона на Ботев. Нямаме претенции и към
евентуалната съдийска бригада, както е
било винаги досега. Надяваме се, че
молбата ни ще бъде удовлетворена и че
Лудогорец ще получава същата възмож-
ност, ако бъде потърпевш от съдийски
отсъждания в оставащите мачове до
края на първенството”, пише в молбата
на шампионите. Шансовете за преигра-
ване на мача обаче са нищожни, а това
бе потвърдено от президента на БФС
Борислав Михайлов.

Резервният вратар на Черно море Пламен Колев и защитникът Росен Колев, както и
халфът на Левски Владимир Гаджев, гледат как топката влиза във вратата на варненци

за 2:0 след диагонален удар на Дъсти Мюлдер. С по 2 гола на холандеца и на португалеца
Жоао Силва “сините” спечелиха с 4:0 в първия 1/8 финал за купата и последен мач на

стадион “Георги Аспарухов” преди реконструкцията му

Българските клубове се
сринаха в традиционната кла-
сация на Международната
федерация по футболна исто-
рия и статистика (IFFHS). В
актуализирана ранглиста
само шампионът Лудогорец и
Левски са родните представи-
тели сред първите 450. Раз-
градчани отстъпват с 6 пози-
ции и разделят 309-ото място
с иранския Персеполис с по
74,0 т.  “Сините” регресират с
35 места и вече са 431-и с
60,0 т. заедно с Депортиво и
Лара (Вен), Хуачипато (Чили),
Транс (Ест), Нанси (Фр), АЕК
(Гър), Омония (Кип), Пандури
(Рум), Фигуренсе (Браз),
Сейнт Джонстън (Шот), Чунам
Драгонс и Бусан (РКор) и
Волфсбург (Гер). Въпреки по-
дема си в последно време
ЦСКА и Литекс не намират
място в класацията. Барсело-
на остава лидер с 345 т. пред
Атлетико М 298, Бока Хуни-
орс 284. Еврошампионът Чел-
си се изкачва с 2 позиции до
№4 с 256 т., пред Байерн М
260, Универсидад де Чили
259,5 и Реал Мадрид 257. Топ
10 допълват Коринтианс с
240, Атлетик Билбао 226 и
Лион 224. От Топ 10 изпадна
Твенте на Николай Михайлов,
който вече е 13-и с 217 т.

Снимка БГНЕС

САМО ДВА
РОДНИ ТИМА
В ТОП 450
НА СВЕТА

Голмайсторът на
Левски Базил де Кар-
вальо възнамерява да
подсили “А” група със
свои роднини в идните
месеци. Французинът,
който е национал на
Гвинея Бисау, бе опре-
делен за “Играч на
XIV кръг”. Футболистът
представи своя 20-го-
дишен племенник Бен-
джамин, който от две
седмици тренира в
школата на “сините”, а
през януари ще бъде
предложен за проби
на Локо Пд. Догодина
през май още един

Снимка АВТОРА

Базил де
Карвальо и

племенникът
му

Бенджамин
държат

заедно
наградата

за
Футболист
на ХIV кръг

ДЕ КАРВАЛЬО ПОДСИЛВА
„А” ГРУПА С РОДНИНИ

Мони ГЕОРГИЕВ племенник на Базил
ще пристигне в Бълга-
рия. Де Карвальо бе от-
личен за 4-те гола, ко-
ито вкара за победата
над Ботев Вр със 7:1.
Така той стана първият
чужденец с 4 гола в 1
мач в историята на “А”
група и заслужи 12 от
24-те гласа на участва-
щите в анкетата фут-
болни спецове и оста-
ви зад себе си Мишел
Платини (ЦСКА) с 8.
Базил за трети път е от-
личен в анкетата (вед-
нъж за Локо Пд срещу
Левски миналия сезон,
а после в IV кръг за 2-
та гола при успеха с 4:0

над Черно море). Звез-
дата на Левски изпит-
ва болки в гърба след
сблъсъка с вратаря на
Черно море Георги
Китанов, но до 2-3 дни
ще е напълно възста-
новен и очаква да из-
лезе в дербито срещу
Славия. Той не е при-
теснен за титулярното
си място от конкурен-
цията на Жоао Силва,
който го замести и на-
низа 2 гола на варнен-
ци за купата в неделя.
Тя била полезна за от-
бора. Базил очаква
тежка битка с “белите”,
защото е притеснен
от тежкия терен.

Руското правителство смята да подпомогне създаването
на нова футболна лига, която да обедини клубове от
бившите съветски републики. Планът се свежда до възста-
новяване на старото първенство на СССР, което се про-

РУСИЯ ПОДКРЕПЯ ЛИГАТА НА ОНД

веждаше от 1936 до 1991 г. В него ще играят само топ клубо-
вете на страните, които някога са попадали в границите на
СССР. До момента не е ясно колко от тях имат желание да
участват. Инициативата обаче се радва на подкрепата на ме-
стната Премиерлига, както и на шампиона Зенит. Тимът от
Санкт Петербург заплаши, че ще напусне шампионата след

служебната загуба от Динамо в мача, прекратен заради фен-
ски изстъпления при 1:0 за московчани. Не е ясно обаче дали
идеята ще получи одобрение на ФИФА и УЕФА.

“Такова първенство ще бъде значително по-силно от който
и да е национален шампионат. Все пак обаче това трябва да
се направи, защото става дума за професионален спорт. Не
съм съгласен с хората, които смятат футбола за социален
феномен. Той е бизнес и отношението към него трябва да е
такова”, заяви началникът на руската държавна администра-
ция Сергей Иванов.

Локо Сф - Черномо-
рец 3:1 1:0 Д. Илиев 2:0
Св. Петров (45) 2:1 Г. Тер-
зиев (57) 3:1 Ант. Павлов
(84); Левски - Черно
море 4:0 2:0 Мюлдер (11
и 51) 4:0 Силва (54 и
74-д). Реваншите са на
15-16 декември

Купа на България,
първи 1/8 финали

кратки

Локо Сф надви
Черноморец с 3:1

Слабакът Локо Сф нанесе зву-
чен шамар на фаворита Черномо-
рец и го победи с 3:1 в първия
1/8 финален мач за Купата на Бълга-
рия. На стадион „Славия“ играчите
посрещнаха и първия сняг за сезо-
на. Бившият голмайстор на “А”
група Георги Христов пусна успо-
редно на голлинията и Димитър
Илиев я засече неспасяемо. Преди
паузата халфът Светослав Пет-
ров пое с гръб към вратата топ-
ката, финтира двама защитници в
наказателното поле на „акулите“ и
с плътен удар преодоля национала
Стоян Колев  и удвои. “Акулите”
намалиха след грешка на вратаря
на Локо Сф Валентин Галев, който
подаде на Георги Терзиев и той я
върна в мрежата му. Крайното 3:1
оформи юношата на Левски Анто-
нио Павлов.

Чивас уволни Кройф

Легендарният Йохан Кройф
бе уволнен от мексиканския клуб
Чивас Гуадалахара. Холандецът
бе назначен като съветник пре-
ди 9 месеца и трябваше да върне
отбора на върха, но отпадането
още в първия кръг на плейофите
определено не е впечатлило ръко-
водството.
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Де Карвальо
подсилва
„А” група
с роднини

гледайте

ПО ЕВРОСПОРТ
СНУКЪР

13.30 и 20.00
Шампионат на

Великобритания
ПО ЕВРОСПОРТ 2

БАСКЕТБОЛ
19.15 ВЕФ - Артланд

1. БЛАГОЕВГРАД 2700 ул. “Шишман” №2; п.к. 412, Общ. съвет на БСП ВАЛЕНТИНА РАНГЕЛОВА 073/833310

2. БУРГАС - ГРАД 8000 ул. “Фердинандова” №60, Общ. съвет на БСП ИРИНА НИКОЛЧЕВА 056/844315/16

3. ВАРНА 9000 ул. “Братя Миладинови” №102, Обл. съвет на БСП МИЛКА КУЗМАНОВА 0889748016

4. ВЕЛИКО ТЪРНОВО 5000 ул. ”Хр. Ботев” №2ет.3 ст. 305, Общ. съвет на БСП РУМЯНА ДЕНЧЕВА 0884300741 - сл.

5. ВИДИН 3700 ул. ”Градинска” №7, Общ. съвет на БСП АНАТОЛИЙ КРЪСТЕВ 094/606499, 0887328253

6. ВРАЦА 3000ул. ”Мито Цветков” №2, Обл.съвет на БСП ХРИСТИНА АЛЕКСАНДРОВА 0892443069

7. ГАБРОВО 5300 ул. ”Чардафон” №19, Общ.съвет на БСП ЕМИЛИЯ ДЖЕНКОВА 066/807747, 0896640130

8. ДОБРИЧ 9300 ул. ”България” № 11, Общ. съвет на БСП ДОНКА КЮПРИБАШИЕВА 058/605456, 0889158356

9. КЪРДЖАЛИ 6600 ул. ”Екзарх Йосиф”, бл.”Момина сълза”, Общ.съвет на БСП ТЕОДОРА КАРАКОСТОВА 0361/62268, 0897939160

10. КЮСТЕНДИЛ 2500 ул. ”Патриарх Евтимий” №3, Общ.съвет на БСП НИКОЛАЙ ЧАВДАРОВ 078/550911, 0887386109

11. ЛОВЕЧ 5500 ул. ”Търговска” №65, Обл. съвет на БСП СТОЯНКА МАРИНОВА 068/603955, 068/603957, 0884300530

12. МОНТАНА 3400 ул. “Арх.Младен Кръстев” №1, п.к. 205 Общ. съвет на БСП НЕЛСОН ПЕТКОВ 096/306635, 0877807473

13. ПАЗАРДЖИК 4400 ул. ”Втори януари” № 8, Общ. съвет на БСП ЕЛЕНА НЕШЕВА 034/445840-факс, 0894228873

14. ПЕРНИК 2300 п.к.412; ул. ”Радомир”№1, Общ. съвет на БСП ДОРОТЕЯ ВАСИЛЕВА 076/604636, 0878892000

15. ПЛЕВЕН 5800 пл. ”Възраждане”№1; ет.3; ст. 334, Обл. съвет на БСП ДАМЯНА  ХРИСТОВА 064/800090тел. и факс: 0889274345

16. ПЛОВДИВ 4000 ул. ”Кръстьо Пастухов” №18, Обл. съвет на БСП ИВАНКА ПЕТКОВА 0884245113, 032/622239

17. РАЗГРАД 7200ул. ”Хр.Балкански” №3 п.к. 302, Общ. съвет на БСП ЦЕКО КОСТАДИНОВ 084/660278, 0899854450

18. РУСЕ 7000 ул. ”Църковна Независимост” №18 ет.9, Общ. съвет на БСП МАРИЯ РАЧЕВА 082/825086, 082/825083, 0894443623

19. СИЛИСТРА 7500 ул. ”Любен Каравелов” №1, Общ. съвет на БСП РУМЯНА ТРЪНЧЕВА 0888609484, 086/822362

20. СОФИЯ ГРАД 1111 ул. ”Леге” №10, Гр.съвет на БСП ТАНЯ ТОДОРОВА 02/9872086, 0898571924

21. СОФИЯ ОБЛ. ул. “Позитано” №20 стая 507, Обл. съвет на БСП ВАЛЕНТИНА  ТРАЙКОВА 02/8107327, 0884501127

22. СЛИВЕН 8800 ул. ”Димитър Добрович” №1, Общ.съвет на БСП РАЛИЦА ПАШОВА 044/625049, 0883439200

23. СМОЛЯН 4700 бул. ”България” №69, Общ. съвет на БСП ЕФИМИЯ ТУНЕВА 0301/63565/тел. и факс0884748152

24. СТАРА ЗАГОРА 6000 ул. “Цар Иван Шишман” №83, Общ. съвет на БСП МИРОСЛАВ ГЕОРГИЕВ 042/629164, 0899351997

25. ТЪРГОВИЩЕ 7700 ул. ”Св.св. Кирил и Методий” №3, п.к 34, Общ.съвет на БСП СВЕТЛА СТЕФАНОВА 0601/65195

26. ХАСКОВО Бизнесцентър стая 214 и стая 218, ул. ”Стефан Караджа” №23, ет.2Общ. съвет на БСП ЮЛИЯ ТОНЧЕВА 038/624460, 0899066156, 038/664414-факс

27. ШУМЕН 9700 ул. ”Цар Иван Александър №108, п.к 50, Общ.съвет на БСП СТЕФКА МАВРОДИНОВА 0882885701, 054/876902

28. ЯМБОЛ 8600 ул. ”Цар Александър” №7, Общ. съвет на БСП МАРИЯ СТОЙЧЕВА 046/663310, 0882291271

Лигети спечели гигантския слалом в Бийвър Крийк

Вон 100 пъти
на подиума

Тед Лигети (САЩ) спечели гигантския слалом в
Бийвър Крийк, Колорадо, с общо време 2:25,59
мин. Това е и победа №13 в неговата кариера. Той
спечели и първия старт в дисциплината за сезона
в Зьолден през октомври. Носителят на Световната
купа Марсел Хиршер (Ав) завърши 2-ри в САЩ с
време 2:27,35 мин., пред Давиде Симончели (Ит) с
2:27,66 мин. и др. Аксел Лунд Свиндал (Нор) води
в генералното класиране с 400 т., пред Лигети 320,
Хиршер 220 и др.

индзи Вон оформи 2-ри по-
реден требъл в Лейк Луис,
след като бе най-бърза и
на Супер Г в канадския зи-
мен център. Американката
спря хронометъра на
1:22,82 мин. за победа №14
и 3-та за 3 дни на нейната
любима писта. Триумфът е
и под №56 в кариерата на
Вон от стартовете  за Све-
товната купа, с което тя
излезе на 2-ро място в ис-
торията. Лидер все още е
Анемари Мозер-Прьол (Ав),
чийто рекорд от 62 победи
обаче е поставен под сери-
озна опасност. Вон вече

Линдзи Вон
говори с
почитателката
си Сиера Коу
след финала
на Супер Г
в Лейк Луис

има и 100 подиума за СК от
общо 310 старта.

Джулия Манкузо оформи
двойната победа за амери-
канките с 2-ро място, изоста-
вайки с 0,43 секунди от Вон.
Последа на подиума в

Албърта, Канада, се качи Ана
Фенингер (Ав), която изоста-
на с едва 0,02 сек. от Манку-
зо. Тина Мазе (Слвн) води в
генералното класиране с 397
т., пред Мария Рийш (Гер) с
319, Вон с 300 т. и др.

Снимка БГНЕС
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